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POROČILO NA SEJI KOMISIJE ZA ZUNANJE ZADEVE POSLANSKE ZBORNI
TRST, petek, 22. januarja 1971

PROGLAS CK KPI

Moro o prijateljskih odnosih z Jugoslavijo Proslavapetdesete obletnice
ustanovitve KPI v Livornu
Proglas ima naslov «za svobodo, mir in socializem»

Zunanji minister je govoril o trdni in vzorni medsebojni povezavi in omenil posebne 
koristi obmejnega prebivalstva - Ni pa omenil vloge italijanske in slovenske manjšine 

Izjava o lojalnem spoštovanju pogodb in londonskega sporazuma
•Umki

RIM, 21. — Danes se je sestala komisija za zunanje zadeve po-
zl>orn'ee> kateri je zunanji minister Moro poročal o zadnjih 

mednarodnih političnih dogodkih. Moro je govoril tudi o odnosih 
"'•o Italijo in sosednjimi državami in se pri tem zadržal pri od- 
osih z Jugoslavijo, glede katerih je prišlo v parlamentu do zaskrb- 

‘lenosti v zvezi z odložitvijo obiska predsednika Tita.
Ta del Morove izjave se glasi: 
«V tej zvezi moram izjaviti, da 

J*1 razloga za obstoj zaskrbljenosti. 
” celoti se strinjam glede interesa 
že dober razvoj italijansko - jugo- 
•lovanskih odnosov, ki niso po
membni samo za obe državi, tem- 
y*t- *udi za stabilnost na področju 
,n za varnost v miru na splošno.
.Kljub različnemu politično so- 

ptalnem sistemu sta vlada Italije 
j® vlada Socialistične federativne 
J^publike Jugoslavije upoštevali že- 
t* °beh ljudstev in stalno delali, 

Postanejo odnosi vedno tesnejši, 
vedno bolj stabilni in koristni. Ta- 
~P, Se je razumno stkala široka in 
"»va povezava, ki je takšna, da 
v celoti opravičuje oznako »vzor- 
I®*. kot se jo na splošno ocenju
je, Ne vidim nobenega razloga, za- 
ra« katerega se ne bi mogli od- 
?*! med obema državama še na- 
“"je konstruktivno razvijati v o-

zračju zaupanja. Naša politika je 
politika dobrega sosedstva in od
kritega prijateljstva z vso svojo 
vsebino, med katero spada tudi 
polno priznanje neodvisnosti in su
verenosti. Naša politika temelji na 
prepričanju, da se bosta obe ljud
stvi vedno bolj razumeli in da bo
sta vedno širše sodelovali, kar ve
lja še v posebni meri za prebival
stvo obmejnih področij. Skoraj ni 
potreba, da podčrtam to odločno 
stališče italijanske vlade, ki ga 
1 rez dvoma želi jugoslovanska vla
da. To je naša skupna obveznost.

Glede nas menim, da je primerno 
podčrtati, da je italijanska vlada 
vodila v odnosu do prijateljske Ju
goslavije — kot med drugim do vsa
ke države — politiko, ki je temelji
la na najbolj lojalnem spoštovanju 
pogodb in veljavnih sporazumov, 
med katere očitno spada londonska

Naše pripombe
Zunanji minister Moro je včeraj 

v komisiji za zunanje zadeve po
gonske zbornice posvetil posebno 
Pozornost jugoslovansko - italijan- 
zkim odnosom v zjezi z odložit- 

obiska predsednika Jugosla- 
Tita v Italiji. Kot je znano, 

takrat prišlo do odložitve obi- 
s«o, ko je zunanji minister Moro 
°ogovoril na vprašanja misovskih 
Poslancev ter demokristjanskega 
Poslanca Bologne o usodi bivše 
fone B tn zagotovil, da vlada ne 
?oupoštevala nobene odpovedi za
konitih nacionalnih interesov.

Sedanja Morova izjava je oprez- 
^jša in se glasi:

‘Glede nas menim, da je pri- 
|J|erno podčrtati, da je italijanska 
vlada vodila v odnosu do prija- 
yliske Jugoslavije — kot med dru- 
Bnt do vsake druge države — 
Politiko, ki je temeljila na najbolj 
‘ojalnem spoštovanju pogodb in 
^‘javnih sporazumcv, med kate- 

očitno spada londonska spome- 
?|ca o soglasju iz 1954. leta in 
ffdtorialno območje, ki iz nje iz- 
"aia.*

Nova formulacija je, kot že re- 
>en°. opreznejša, vendar pa lah- 
,° navedeni odstavek najbrž raz- 
■®0amo samo na tak način, da gre 

za razdelitev uprave, za pri
kuje jugoslovanske uprave nad 
®n° B, in seveda italijansko co- 

?. 4, za priznanje zgolj cdemarka- 
z lsket (rte (ne pa *meje», kot se 

',(dijanske strani razlaga v spo- 
y*nici o soglasju) in najbrž tudi 
p* Potrditev znanih tez pok prof. 
s,.7nmarate o eneugasli» suvereno- 
J Italije nad celotnim ozemljem 

Pšega STO. Ohranja se skratka 
'‘“N quo.

Slovence pa še zlasti za- 
nia vprašanje, ki se ga Moro 

kjka dvakrat. Prvič v odstavku, 
•ed" ornenia politiko dobrega so- 

ostra, prijateljstva, razumeva- 
'n čim širšega sodelovanja in 

Pei Prečno pravi: *To še zlasti 
p ** za prebivalstvo obmejnih 

orodij*. Drugič, v že omenjenem 
l^tarfcu, ko je govor o majbolj 

Wnem spoštovanju pogodb in 
fe lavnih sporazumov, med kate- 
p, očitno spada londonska spome- 

a o soglasju iz leta 1954. 
ua0?to v zvezi z Morovo izjavo 

j ovijamo naslednje tri stvari: 
lej že omenjenem odstavku,
zp ®e nanaša na londonski spora- 
o®« prav‘ Moro, da ga Italija 
lPna°- izP°lniuie- To pomeni, da 
dtoiji minister meni, da gre zajm

‘eano izpolnjevanje tudi poseb- 
IpjO statuta, ki je sestavni del 
ki^nske spomenice o soglasju in 
rpi* nanaša na zaščito pravic na- 
isteSftnih manjšin, in torej na 
sKl'0 pravic naše narodnostne 
iJjPnostt.

t>itj ^žalovanjem moramo ugoto- 
Joj’ fto ni tako. Dokaz, da se 
c, vJH statut londonske spomeni
ki j ' Po je predvsem pismo, 
bfa5° Oa v prvi polovici decem- 

Plovili politični predstavniki 
Slovencev na predsednika

iC0 velika je razlika od naše 
hi-J^sti jn oj stališča, ki ga je

Kdo Col°mba.
c°
>*y°sn i ■
‘»p^onial predsednik vlade Co- 

? Ponedeljek, ko je glede 
tonalnega sistema, odnosno 

^^oitue določenega števila mest 
< fjpadnike južnotirolske manjši- 
lin*10 trdil, da se s tem ne 
jj^očelo o enakosti državljanov. 

hVat Primeru torej gre za tako- 
Col1 ‘Prttnleffij*. za katerega 

‘ombo povsem točno in upra- 
0 ugotavlja, da gre prav o 

za izvajanje tresnične e- 
l*> ki v specifičnih pogojih 

%jč, tudi nasprotuje splošno ve- 
Se lni normam.

lepo rfdno se krši člen 3. poseb- 
H !tututa.

h-ejiJ^no se ne izvaja čl. 3, ki 
^eduje netenje nacionalne in

rasne mržnje.
Ne izvaja se čl. 4, ki se nanaša 

na neoviran razvoj narodnostne 
skupnosti in na družbeno podporo 
kulturnim, prosvetnim, športnim, 
družbenim in drugim organizaci
jam. Še vedno so nerešena bistve
na vprašanja slovenskega šolstva, 
stalnosti učnih moči itd.

Grobo se krši čl. 5. posebnega 
statuta, ki predvideva svobodno 
uporabo slovenskega jezika v <o- 
sebnih in uradnih stikih z uprav
nimi in sodnimi oblastmi*. Člen iz
recno določa pravico, da pripad
niki etnične skupine sprejemajo 
od oblasti odgovore v istem jezi
ku pri ustnih odgovorih bodisi ne
posredno ali po tolmaču, v kore
spondenci pa morajo oblasti zago
toviti prevod odgovorov. Zelo ma
le je napravljenega glede javnih 
napisov, malo ali nič je napravlje
nega za gospodarski razvoj sloven
skega prebivalstva in dobro vemo. 
kako je bil kršen čl. 7, ki zago
tavlja obstoječo etnično sestavo ad
ministrativnih enot.

Dobro se zavedamo, da je celo
vito uresničitev naših narodnost
nih pravic mogoče doseči predvsem 
po poti demokratičnega razvoja v 
državi. Naravno pa se nam zdi, da 
gre pri tem tudi za obstoj med
narodnih dogovorov in za njih spo
štovanje, ali za njih nespoštovanje 
ter da ne more biti nobeni matič
ni deželi vseeno, kako žive pri- 
padniki njenega naroda v drugi 
državi. Zato se tudi ne moremo 
strinjati s kategorično ugotovitvijo 
zunanjega ministra in lahko izrazi
mo samo upanje, da je bila mišlje
na kot zagotovilo za prihodnost.

2. Nerazumljivo je tudi. zakaj 
vlada toliko let po podpisu london
skega sporazuma še ni poskrbela, 
da bi njegove določbe uveljavila v 
enaki zakonski obliki, v kakršni 
so uveljavljene določbe vseh dru
gih pogodb, med katero uvršča 
tudi londonsko spomenico o soglas
ju. Očitno gre za določeno nedo
slednost: zato pričakujemo, da bo 
končno londonski sporazum tudi v 
tem pogledu, t.j. dejansko, izena
čen z ostalimi pogodbami. Skratka, 
ponavljamo tudi tokrat, kar smo 
ponovili že tolikokrat po znanem 
Morovem obisku v Jugoslaviji Be
sedam, da je potrebno londonski 
sporazum izvajati po duhu in po 
črki, naj končno sledijo tudi de
janja.

3. Slovenci v Italiji smo kot 
prebivalci obmejnih področij za
interesirani za dobre sosedske od
nose. Še mnogo več! Smo bili, 
smo in bomo nosilci teh dobrih 
odnosov. Italijanska manjšina v 
Jugoslaviji in slovenska manjši
na v Italiji sta bili, sta in bosta 
tudi v bodoče dejavnik oplemeni
tenja odnosov, posebno izmenjave 
kulturnih vrednot in tudi važen 
dejavnik krepitve gospodarskih 
odnosov v obojestransko korist.

Zato je čudno in tudi obžalo
vanja vredno, da minister za zu
nanje zadeve ni izrecno omenil 
obeh manjšin, njune vloge ter 
zanimanje zanju, ko je govoril o 
lokalnem obmejnem prebivalstvu.

To je toliko bolj čudno, saj je 
v ponedeljek predsednik vlade 
Colombo obširno govoril v po
slanski zbornici med razpravo o 
*paketu» za Južno Tirolsko in je 
podčrtal, da je v razpravo pose
gel prav zato, da poudari po
men, ki ga pripisuje vlada temu 
vprašanju. Zanimivo je tudi, da 
je takrat predsednik vlade posta
vil v žarišče svojih izjav nepo
sredne odnose s prizadetimi, s 
predstavniki manjšine, da se na 
narodnostno mešanem področju u- 
stvarijo pogoji za medsebojno za
upanje in se ustvarjajo pravične 
zavestne rešitve.

V obeh primerih gre torej za 
vprašanja nacionalnih manjšin in 
je dvojna mera nerazumljiva.

spomenica o soglasju iz leta 1954 
in teritorialno območje, ki iz nje 
izhaja.

Moram podčrtati, v zvezi z raz
lagami in s stališči z italijanske 
strani, ki ne ustrezajo resnici, če 
so bili nesporazumi, se jih lahko 
in se jih mora hitro pojasniti. Se 
daj lahko nadaljujemo po poti, ki 
je pred nami, da poglobimo in utr
dimo prisrčne in zaupne odnose med 
našima državama v zavesti, da na 
ta način občutno prispevamo 
razvoju mednarodnih odnosov in k 
miru na svetu.

Končno želim podčrtati, da z na
še strani izražamo željo, da bo lah
ko prišlo čimprej možno do držav
nega obiska predsednika Socialistič
ne federativne republike Jugoslavi
je in da se daje z italijanske rtrani 
temu obisku poseben pomen.»

Zunanji minister Moro je na seji 
komisije pričel svoje poročilo z ori
som treh osnovnih načel italijanske 
zunanje politike: valorizacija Zdru
ženih narodov kot posredovalca mi
ru in univerzalnega glasnika. Pri
padnost zavezništvu, ki ima obramb
ni značaj in ki zagotavlja razmer
je sil, ppmirjenje in torej mir na 
geografskem področju, katerega se
stavni del je Italija. Sodelovanje 
v gradnji združene Evrope.

Glede OZN je Moro izjavil, da gre 
2f edino perspektivo ustvarjanja 
svetovnega reda ter postopnega re 
Sevanja nasprotij. Ta sistem sedaj 
ni perfekten, gre pa za edino mož
no pot in bi se drugače vrnili k 
stari politiki sile.

Nato je Moro prešel na obrav
navo pomlrjemija in je dejal, da gre 
za ključno vprašanje zunanje itali
janske politike, pri čemer Italija 
ne govori o statičnih odnosih, tem
več meni, da je treba priti do svo
bodnih odnosov in do zaupanja 
med vsemi državami ter še zlasti 
v Evropi. Skratka se zasleduje po
stopna premostitev razdelitve sve
ta in Evrope na dva nasprotujoča 
si bloka. O tem se je govorilo s 
sovjetskim zunanjim ministram in 
med zadnjim obiskom prijateljski 
Bončini ji. -

Konkreten primer konstruktivne
ga razgovora predstavljajo odnosi 
med vsemi evropskimi državami 
ter je v tej zvezi Moro omenil 
bližnji obisk predsednika Finske.

Razvoj odnosov med Vzhodom 
in Zahodom se v zadnjem razdob
ju ni odločilno spremenil. Napore 
Zvezne republike Nemčije, da bi 
normalizirala svoje odnose z Vžhod-

memi «korak naprej nemške kon
struktivne politike«, pri čemer je 
Moro v imenu italijanske vlade iz
recno podčrtal, da sita se Zapadna 
Nemčija in Poljska obvezali, da bo
sta spoštovali teritorialno integri
teto.

Minister je svojo obravnavo na
daljeval s spornimi vprašanji gle
de Nemčije in je dejal, da pred
stavlja rešitev berlinskega vpraša
nja utrditev veljavnosti vse tako 
imenovane «ostpolitik». če se hoče, 
torej, da bo ta politika uspešna, je 
treba želeti, da bo prevladal razum 
med štiristranskimi razgovori gle
de Berlina. Perspektive odnosov 
med obema Nemčljama za sedaj ni
so preveč ugodne.

Moro je nadaljeval, da so vse 
aspekte tega vprašanja obravnavali 
v Bruslju na zasedanju atlantske
ga zavezništva lanskega 4. decem
bra in da žal prav zaradi berlin
skega vprašanja in zaradi stališč 
Nemške demokratične republike ni 
prišlo do možnosti pričetka več

stranskih, pa čeprav samo posve
tovalnih, stikov kot priprave za 
evropsko konferenco. Takrat so 
ponovili poziv o uravnovešenem 
zmanjševanju oborožitve dveh blo
kov, konferenco pa so povezali z 
rešitvijo Berlina.

Obsežen del svojega govora je 
Moro posvetil evropskemu združe
vanju, ki je ideal zgodovine zad
njega četrtstoletja. Omenil je po
membnost stopitve v veljavo pogod
be, ki razširja oblast evropskega 
parlamenta in nato govoril o vklju
čitvi Velike Britanije v skupnost. 
V tej zvezi Moro govoril tudi o 
monetarni skupnosti.

Nato je Moro prešel na obravna
vo bilateralnih odnosov in je na 
prvo mesto postavil vprašanje i- 
talijansko - jugoslovanskih odnosov.

Moro je nato govoril o krizi na 
Srednjem vzhodu ter dejal, da mo
ra tudi Evropa sodelovati pri na
porih, da se zagotovi mir na tem 
področju.

Diskusija o izjavah zunanjega 
ministra se bo vršila jutri popoldne.

LIVORNO, 21. — Petdeseto ob
letnico ustanovitve KPI so danes 
svečano proslavili v Livornu, kjer 
je popoldne delegacija centralnega 
komiteja KPI odšla skupaj s člani 
lokalne sekcije v povorki od sek
cije «Venezia» do plošče na ostan
kih gledališča San Marco, kjer je 
bila ustanovljena KPI po razbitju 
socialističnega kongresa v gledali
šču Goldoni.

Zvečer je v gledališču Goldoni 
govoril senator Teiracini, ki je ori
sal rojstvo partije in njene borbe 
v petdesetih letih.

Ob obletnici .je CK izdal daljši 
proglas, v katerem je orisan petde
setletni boj partije za delavske pra
vice. V proglasu se podčrtuje zgo
dovinska zakonitost, da so bili ko
munisti vedno prvi pod udarom, ka
dar je šlo za napad reakcije na 
osnovne demokratične in človečan
ske pravice. Proglas je izdan z 
osnovnim geslom «Za svobodo, mir 
in socializem*. Zadnji del proglasa 
podrobno obravnava italijansko pot 
v socializem v sedanjih okoliščinah.

Tajnik KPI Longo je za moskov
sko »Pravdo* napisal članek, ki

govori o boju partije in še posebej 
o njenemu stališču avtonomije, ki 
jo povezuje z intemacionalizmom.

Odlikovanja slovenskim 
kulturnim delavcem

LJUBLJANA, 21. — češkoslovaš 
ki veleposlanik v Beogradu Jožef 
Nalepka je izročil danes v Ljub
ljani zlatno častno plaketo češko
slovaške akademije znanosti in u- 
metnosti slovenskemu biologu aka
demiku prof. dr. Jovanu Hadžiju. 
To visoko priznanje je bilo do
deljeno prof. Hadžiju, dolgoletnemu 
šefu katedre za zoologijo na ljub
ljanskem vseučilišču in prvemu 
članu slovenske akademije znano 
sti in umetnosti, za posebne za
sluge v razvoju bioloških ved. Na 
izročitvi plakete v domu znanega 
znanstvenika dr. Hadžija je bil 
navzoč tudi predsednik akademije 
Josip Vidmar.

Predsednik kulturnega prosvetne
ga sveta republiške skupščine SRS 
Poljanšek je izročil odlikovanja

............ .

VODSTVO KD IZREKLO PODPORO C0L0MB0VI VLADI

V senatu začetek splošne razprave 
o zakonu o univerzitetni reformi
Zasedanje centralnega komiteja PSIUP - Vlada je na seji odobrila ukrepe za razvoj južne Italije

RIM, 21. — Danes se je zaključilo 
zasedanje osrednjega vodstva Kr
ščanske demokracije, na katerem 
so v nekaj dneh pretresli notranje
politična vprašanja, še posebno pa 
politiko stranke v okviru sedanje 
stiristranske vladne koalicije leve 
sredine. Ob zaključku zasedanja je 
osrednje vodstvo odobrilo resoluci- 
,o, v kateri je med drugim rečeno: 

Osrednje vodstvo Krščanske de
mokracije, potem ko je proučilo po
ročilo političnega tajnika Forlanija. 
ga odobrava in potrjuje odločno pod
poro stranke sedanji vladi pod pred
sedstvom poslanca Colomba, ter nje
no neposredno prizadevanje za po
vezavo okrepitve proizvodnje z ures
ničitvijo reform, kakor tudi za do-

.šego smotrov razvoja načrtovane 
np Evropo, Rateja v celoti podpa- politike. Resolucijo so odobrile vse 
ra. Se zlasti toplo je Moro pozdra- struje Krščanske demokracije razen 
vil pogodbo, ki je bila 7. decem- predstavnikov »Forze nuove*, ki pa 
bra podpisana v Varšavi in ki po- | so odobrili tisti del resolucije, ki

se nanaša na vlado. Poleg tega je 
osrednje vodstvo KD soglasno odo
brilo resolucijo o politiki za Jug.

Danes zvečer se je začelo zaseda
nje centralnega komiteja PSIUP z 
razpravo o pripravah za sklicanje 
tretjega vsedržavnega kongresa 
stranke. Centralni komite bo hkrati 
proučil tudi osnutek tez, ki bodo 
predložene na kongresu in ki jih je 
sestavila posebna komisija central
nega komiteja.

Ob otvoritvi zasedanja je politič
ni tajnik stranke Tulldo Vecchietti 
poudaril, da komisija predlaga cen
tralnemu komiteju osnutek tez za 
prihodnji kongres. Vecchietti je de
jal, da bo naloga kongresa, da te 
teze še nadalje poglobi.

V senatu se je danes začela sploš
na razprava o zakonu o univerzi
tetni reformi. To vprašanje je na 
dnevnem redu že dlje časa, saj je 
vlada predložila parlamentu zadev-

............................ .......................................................................................................................................... Iltlllllllll...........

ZDA so predlagale Egiptu 
podaljšanje prekinitve ognja

Polemika okrog objave egiptovskih predlogov za pogajanja o miru
KAIRO, 21. — V zahodnih di

plomatskih krogih v Kairu so da
nes povedali, da so ZDA povabi
le Egipt, naj sprejme podaljšanje 
roka o prekinitvi ognja z Izrae
lom, da se omogoči predstavniku 
OZN Jarringu, da lahko nadaljuje 
svoje posredovanje. V istih krogih 
so povedali, da so ZDA ta svoj 
predlog sporočile egiptovskim di
plomatom v Kairu in Washingtonu 
bolj v obliki »želje* kot pa for
malnega predloga.

Zahodni diplomatski krogi v Kai
ru ugotavljajo, da Egipt še ni spre
jel nobene odločitve glede podaljša
nja prekinitve ognja, ki zapade 
5. februarja, da pa bo to gotovo 
storil, toda za krajši čas kot do
slej, se pravi za manj kot tri me
sece. Poleg tega pa naj bi ZDA 
svetovale Egiptu, naj ne zahteva 
razprave o Bližnjem vzhodu v var
nostnem svetu, ker menijo, da je 
v sedanjih pogojih najbolj uspešna 
»tajna diplomacija*.

Objava egiptovskega stališča za 
nadaljevanje pogajanj pri velepo
slaniku Jarringu .je povzročila v 
Izraelu izredno negativne komentar
je in precejšnje presenečenje. Cp- 
prav izraelski uradni krogi še ni
so reagirali na egiptovsko potezo, 
vendar politični krogi v Tel Avivu 
meni jo, da .je bila s tem opuščena 
»tajna in diskretna diplomacija*, na 
katero je Jarring toliko računal. V 
teh krogih ne izključujejo, da bo 
lahko to povzročilo težave pri na
daljevanju pogajanj. O tem so da
nes tudi obširno pisali jeruzalemski 
listi, ki izražajo precejšen pesimi
zem glede usode pogajanj z Arab- 
d v New Yorku. »Jeruzalem Post*, 
ki čestokrat izraža vladno mnenje, 
ugotavl.ja, da samo kaka nova po
buda lahko reši Jarringovo misijo, 
še posebno v Izraelu ne sprejemajo 
zahteve Egipta po sklicanju var
nostnega sveta, ki naj bi pred 5. 
februarjem razpravljal o položaju 
na Bližnjem vzhodu.

Glede tega pa je egiptovski pred
stavnik v New Yorku Zajat izjavil, 
da v tekstu egiptovskih predlogov 
ni niti sledu o zahtevi po sklicanju

varnostnega sveta m zagotovil, da 
Egipt namerava dali veleposlaniku 
Jarringu čim več časa za njegovo 
posredovanje.

Kot poročajo iz New Yorka se 
zdi, da objava izraelskih in egiptov
skih predlogov za rešitev spora ni 
bila všeč veleposlaniku Jarrigu. Za
to je včeraj Zajat poudaril, da se 
objava egiptovskih predlogov ne 
sme tolmačiti kot oviranje pogajanj 
ali njihova sabotaža in podčrtal, 
da njegova vlada želi najtesnejše 
sodelovati s posredovalcem Združe
nih narodov za dosego miru na 
Bližnjem vzhodu.

Tudi uradni krogi v Tel Avivu 
so danes izjavili, da bo Izrael na
daljeval resno in konstruktivno s 
svojimi napori za uspešen zaklju
ček Jamngove misije.

V Kairu se nadaljuje konferenca 
med poglavarji Egipta, Sudana, Li
bije in predsednikom vlade Sirije. 
Danes so sporočili, da sta sinoči 
egiptovski zunanji minister Riad in 
obrambni minister Favzi poročala 
na konferenci o položaju na Bliž
njem vzhodu in pogajanjih za mir 
z Izraelci v New Yonku. Egiptovski 
listi obširno pišejo o malem arab
skem vrhu in še posebno poudar 
jajo gospodarska vprašanja, o ka 
terih razpravljajo štirje državniki 
Politični opazovalci v Kairu meni 
jo, da hoče egiptovski tisk s tem 
dokazati, da konferenca ne bo ime
la neposrednega vpliva na splošni 
razvoj odnosov med arabskimi dr
žavami in Izraelom.

Danes je nepričakovano prispel 
v Kairo voditelj palestinskih gveril
cev Arafat. Njegov prihod povezu
jejo s konferenco v teku

republikami in avtonomnimi pokra
jinami. Zatem je komisija pričela 
s proučevanjem in določanjem be
sedila osnutka amandmaja o go
spodarskih funkcijah zveze in osnut
ka amandmaja o predsedništvu so
cialistične republike Jugoslavije in
organih zveze. Ko bo besedilo o-___ ______ -vu u
snutka vseh amandmajev priprav- (KPI),"GetTnarar (PLlTirTscardac?

ni osnutek zakona aprila leta 1969 
Skoraj dve leti je o njem razprav
ljala komisija za šolstvo, Id ga je 
med tem časom skoraj popolnoma 
spremenila. Komisija je sestavila 
sedanji osnutek, upoštevajoč izvir
ni vladni osnutek ter večje število 
zakonskih osnutkov, ki so jih predlo
žile parlamentu številne pniitičnp 
stranke za reformo univerze.

Zakon vsebuje 98 členov. Prvih 
53 členov predstavlja najbolj zani
mive novosti, kot npr. večjo avto
nomijo univerzam: ukinitev fakul
tet in ustanovitev departmajev; do
cente »s polno zaposlitvijo*; nesklad
nost dejavnosti docentov z drugimi 
funkcijami; ustanovitev doktorata 
za znanstvene raziskave; prost 
vstop na univerzo; široko udelež
bo študentov v univerzitetnih orga
nih itd. Na osnovi dosedanjih raču
nov bo uresničitev univerzitetne re
forme stala državo 2.100 milijard 
lir v prvih sedmih letih.

Ena najbolj spornih točk med raz
pravo v komisiji je bilo določilo o 
docentu »s polno zaposlitvijo*, in 
sicer 15 ur tedensko razdeljenih na 
štiri delovne dni, ter prepoved do
centom, da sprejmejo politične funk
cije, da opravljajo svoj poklic iz
ven departmaja, da sprejmejo me
sta predsednikov ali pooblaščenih 
upraviteljev v raznih zavodih in jav
nih ustanovah: Glede prostega vsto
pa na univerze, zakonski osnutek 
določa, da se lahko na univerzo 
vpišejo ne samo dijaki iz višjih 
srednjih šol, marveč tudi osebe, ki 
nimajo ustreznega šolskega spriče
vala, ki so dopolnile 25. leto sta
rosti in ki so opravile izpit o sploš
ni kulturi.

Na današnji seji so o univerzitet 
ni reformi govorili senator Sodgiu

ljeno, bo ta osnutek proučila koor
dinacijska komisija v polni sestavi 
in ga poslala skupni komisiji vseh 
svetov zvezne skupščine za ustav
na vprašanja.

členih »paketa* za južnotirolsko 
manjšino.

Danes je bila pod predsedstvom 
Colomba seja vlade, na kateri so 
sprejeli nekatere zakonske predlo
ge. Najvažnejši je bil zakon o iz
rednih ukrepih za Jug, ki ga je 
predložil minister Taviani. Zakon 
določa 3000 milijard, lir za gradnjo 
stanovanj v južni Italiji v prihod
njih petih letih in razne finančne 
ugodnosti za industrijsko dejavnost.

V Rimu so sporočili, da bo ju
tri ob 16.30 v palači Chigi napo
vedan sestanek med predsednikom 
vlade Colombom in predstavniki 
sindikalnih organizacij.

najuglednejšim slovenskim glasbe
nim umetnikom, ki jih je odlikoval 
predsednik republike Josip Broz 
Tito za njihov prispevek v razvo
ju glasbene umetnosti v Sloveniji. 
Ob navzočnosti številnih slovenskih 
kulturnih glasbenih in političnih 
delavcev so dobili red zasluge za 
narod s srebrnim vencem znani 
slovenski skladatelj Lucijan Ma
rija Škerjanc, skladatelj Ciril Cvet
ko, dirigent Samo Hubad in pia
nist Marjan Lipovšek. Hilda Ho- 
rak je bila odlikovana z redom de
la z zlatim vencem.

Visoko odlikovanje 
bivšemu priorju 
samostana v Pleterjah

LJUBLJANA, 21. — Podpredsed
nik skupščine Slovenije Jože Bri
lej je izročil sinoči Edgardu Leo
poldu Lavovu, bivšemu priorju sa
mostana v Pleterjah red zasluge 
za narod z zlato zvezdo, s kate
rim ga je ob njegovi 90-letnici 
odlikoval predsednik republike Jo
sip Broz Tito za posebne zasluge 
in uspehe v pomembnem delu za 
socialistično graditev Jugoslavije. 
Na izročitvi odlikovanja so bili 
navzoči ugledni politični delavci 
Slovenije, verski dostojanstveniki 
in več borcev narodnoosvobodilne 
borbe, s katerimi je dr. Edgard 
Leopold sodeloval med osvobodilno 
borbo.

100. seja pariške 
konference o Vietnamu

PARIZ, 21. — V Parizu je bila 
danes stota seja komfemeoe o Viet
namu. Nova okrepitev ameriške in
tervencije v Indokini je še zaostri
la ozračje na konferenci, ki niti 
danes ni zabeležila niti najmanjše
ga napredka.

Barzel v Varšavi
VARŠAVA, 21. — Predstavnik de- 

mokrščanske opozicije v zahodno- 
nemškem parlamentu Rainer Bar
zel, ki je na obisku v Varšavi, se 
je sestal danes s poljskim ministr
skim predsednikom Pjotram Jaro- 
szewiczem, kateremu je obrazložil 
stališče CDU/CSU o pogodbi med 
Zvezno republiko Nemčijo ln Polj
sko. Jutri se bo Barzel sestal s taj
nikom poljske delavske partije Gie- 
rekom, s predsednikom državnega

WASHINGTON, 21. - Senator 
Edward Kennedy je bil poražen na 
volitvah za namestnika načelnika
demokratske večine v senatu. Na _ ______________ _
njegovo mesto je bil izvoljen sena-1 sveta Cyrainkiewiczem In zunanjim 
tor Robert Byrd. | ministrom JedrychovSkim.
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TISKOVNA KONFERENCA FRANCOSKEGA PREDSEDNIKA

Pompidou o Evropi
Le mah upanja za mir na Bližnjem vzhodu 
Cimprej sklicati evropsko konferenco o varnosti

PARIZ, 21. — V svoji četrti red-1 mika. Možno .je graditi le na tem.

cione (KD), ki so obravnavali pred 
vsem splošni in politični pomen za
konskega osnutka.

IjJvarVsamS

ni tiskovni konferenci je predsed 
nik franooske republike Georges 
Pompidou poudaril voljo Francije, 
da »poglobi in razširi evropsko skup
nost v duhu konference v Haagu*. 
Treba je napredovati v dejanjih, ne 
pa v besedah, .je dejal Pompidou. 
Nekoristno .je spuščati se v teoret
ska razglabljanja o tem, kar se 
bo lahko zgodilo, če bo šlo vse 
po sreči, šele po letu 1980.

Pompidou .je trdil, da je polemi-

Deio koordinacijske 
komisije na Brionih

BEOGRAD, 21. — Koordinacijska
komisija je danes na Brionih v ožji _ _ _________ ___
sestavi skupno s predsednikom Ti-1 na njej rešite osrednjega” proble^ 
tom proučila osnutke ustavnih a- ma dobave britanskega orožja ra- 
mandmajev na področju politične- slstičnemu južnoafriškemu režimu 
ga sistema in odnosov med zvezo, Britanskim delegatom Je s spretno

SINGAPUR. 31. - Konferenca
držav članic Commonwealtha v 
Simgapuru gre h kraju, ne da bi

potezo uspelo, da so črtate to vpra- 
šap|e z dnevnega reda konference; 
ustanovili so osemčlansko komisi
jo, ki bo ta problem proučila in 
nato poročala delegatom na zase
danju. Nekateri afriški predstavni
ki, med njimi predsednik Tanza-

nlje Njerere, pa so tudi danes po
trdili, da bodo njihove države iz
stopil« iz Oonunonwealtha, če bo 
Heathova vlada prodala orožje re
žimu v Pretoriji.

(Na sliki: britanski ministrski 
predsednik Heath v Stngajpuru.)

kar že obstaja. Če bo prišlo do ev
ropske konfederacije, .je dejal fran
coski predsednik, tedaj bo treba u- 
stanoviti tudi evropsko vlado, kate
re sklepi bodo obvezujoči za vse 
države članice. Taka vlada pa lah
ko nastane samo na podlagi na
cionalnih vlad, ki se združijo za 
sprejetje sklepov, ki bi veljali za 
vse. Za dosego tega cilja pa bo 
treba več faz, razvoj pa bodo na
rekovala dejstva.

Potem ko je govoril o pogajanjih 
o petroleju ter o odnosih z Alžirijo, 
je Pompidou na kratko omenil tudi 
Bližnji vzhod in izrazil mnenje, da 
ni mnogo upanja na uspeh Jarrin- 
govega posredovanja. Sicer pa lah
ko trdimo, .je dodal, da je bil stor
jen korak naprej. Francosko stali
šče glede Izraela je nespremenje
no, je podčrtal Pompidou. Izraelu 
je treba zagotoviti vame in priz
nane meje, vendar se morajo njego
ve čete umakniti z ozemelj, ki so 
jih zasedle med šestdnevno vojno.

Glede konference o evropski var
nosti je Pompidou izrazil žel.jo, da 
bi čim prej prišlo do sklicanja te
ga zasedanja, pa tudi svoje dvome 
o tem, da bi bilo sklicanje konte* 
renče pogojeno po zabeleženju na
predkov glede Berlina.

Aretiran duhovnik 
v Južni Afriki

JOHANNESBURG. 21. - Južno
afriška varnostna policija .je are
tirala anglikanskega duhovnika Gon- 
vilia French - Beytagha, ki ga že 
drugi dan zaslišujejo. Vzroki areta
cije niso znani, škof v Johannesbur
gu Stradling je zaprosil policijske 
oblasti, da bi se smd sestati z are
tirancem, vendar mu dovoljenja, ni
so dali.

Pozneje so sporočali, da so French- 
Beytagha aretirali na podlagi za
kona o terorizmu, ki dovoljuje pri
prtje osumljenih oseb za nedoločen 
cas in brez pooblastila sodnih obla
sti.
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■SREČANJE PREDSTAVNIKOV SGZ IN USTANOVE ESA

DOKONČNO DOLOČENA »GORSKA 
PODROČJA V NAŠI POKRAJINI

Poleg že prej znanih spadajo v to področje tudi po
dročja Drage, Gročane in dela gornje tržaške okolice

V nadaljevanju stikov in izmenjav 
misli z ustanovo za razvoj obrtništva 
v našit deželi (ESA) je imelo Slo 
vensko gospodarsko združenje v to
rek, 19. t.m. v Vidmu srečanje s 
predsedstvom omenjene ustanove.

S strani Slovenskega gospodarske
ga združenja so se srečanja udele
žili predsednik Stanko Bole, tajnik 
komisije za proučevanje ekonom
skih problemov obrtništva dr. Milan 
Klobas, m tajnik obrtniške organi
zacije pri združenju Karlo Grgič.

Razpravljali so najprej o podrob
ni analizi obrtniških dejavnosti, za 
katero je združenje dalo pobudo >n 
ki bo izvedena na nekaterih pod
ročjih naše pokrajine (konkretno v 
dolinski, nabrežinski, repentabrski 
in zgoniški občini). Na podlagi po
datkov analize naj bi izdelali pro
gramske usmeritve za nadaljnji raz
voj obrtništva na omenjenih področ
jih. Posebno je bila poudarjena po
treba po modernizaciji kamnoseških 
dejavnosti v repentabrski in zgo
niški občini s postopnim preusmer
janjem teh dejavnosti na finalizaci- 
jo proizvodnje.

Sklicujoč se na prejšnje razgovo
re, je predsednik ESA obvestil pred
stavnike SGZ, da so bila vpraša
nja okrog gorskih področij v naši 
pokrajini (tako imenovane «zone 
montane«) razčiščena in sama pod
ročja dokončno določena. Zadeva je 
žeto važna, kajti zakon predvideva 
niz posebnih ugodnosti za razvoj 
teh področij. Prišlo je do ugotovit
ve, da spadajo v gorska področja 
naše pokrajine, poleg tistih, ki so 
že znana, tudi področja Drage in 
Gročane ter del gornje okolice tr
žaške občine.

SGZ bo objavila točne podatke 
o tem vprašanju, kakor hitro bo v 
posesti mape, na kateri bodo pod
ročja začrtana.

Združenje bo stopilo v stik s pred
stavniki devinsko - nabrežinske ob 
čine, da bi skupno proučili možno
sti vključitve tudi te občine v gor
ska področja.

Vedno v tej zvezi je bila nadalje 
izražena želja, naj bi bile prošnje 
za izkoriščanje ugodnosti, ki jih bo
do predlagali prebivalci omenjenih 
področij (Drage, Gročane, gornje 
okolice tržaške občine) — glede na 
dolgoletno zamudo — deležne poseb
nega upoštevanja.

Govor je bil tudi o možnosti orga
niziranja obrtniških sejmov, katerih 
naj bi se udeležili obrtniki naše de

žele, SR Slovenije in Koroške. Izra
žena je bila misel o nujni in čim 
tesnejši povezavi ter sodelovanju 
med ustanovo ESA in podobno obrt
niško organizacijo SR Slovenije. Do 
prvega srečanja med orrv-njpnima 
organizacijama naj bi prišlo že v 
prihodnjem mesecu. V sk opu tt a 
dejavnosti je bil med drugim orga
niziran izlet obrtnikov - mizarjev 
na mednarodni salon pohištva v Pa
rizu. Iz naše pokrajine se bo udele
žilo izleta 9 obrtnikov, od katerih 
je večina naših članov. Izletniki so 
odpotovali v Pariz včeraj in se bo
do vrnili domov prihodnji ponede
ljek.

Posebno je bil poudarjen tudi pro
blem nadaljnjega razvoja prevozni
štva; tudi za razvoj te tako važne 
dejavnosti so predvidene po zakonu 
razne ugodnosti1, ki pa so vse prema
lo izkoriščane.

Tako predstavniki SGZ kot ESA 
so poudarili važnost in korist po
dobnih stikov, ki jih bo treba skrb
no gojiti in razvijati tudi naprej.

Zaključen prvi del 
stavk na univerzi

Včeraj se je zaključila prva stav
kovna akcija neučečega osebja na 
tržaški univerzi v sklopu vsedržav
nega gibanja za priznanje nekate
rih normativnih vprašanj in pri
znanja novih pravic v okviru na
čela soupravljanja vseučilišč po šol
ski preosnovi.

Druga taka stavka bo 27. in 28. 
t. m., nato pa še niz stavk v fe
bruarju. V sredo zjutraj bo tudi

KRITIKE IN POROČILA

Pred novo premiero S G 
«Kaj bojo rekli ljudje»

Jutri zvečer se bo v Kulturnem 
domu vzdignila zavesa pred če
trtim delom letošnjega repertoarja 
Slovenskega gledališča v Trstu. Po 
Moči teme, Jeppeju s hriba in 
Kekcu je na vrsti komedija Bra
nislava Nučiča Kaj bojo rekli ljud
je. Nušič je bil v povojnem času 
skoraj vsako drugo leto reden gost 
mi nosem odru vse do sezone 1960- 
61, ko je bil na sporedu Dr. Od
tlej je *ere j minilo natanko celo 
desetletje in tako smo lahko še 
tem bolj prepričani, da bo to po
novno srečanje z njim za vse ve
selo doživetje

Branislav Nušič se je rodil leta 
1864 in začetki njegove satire se
gajo še globoko v obrenovičevsko 
Srbijo, svoje izjemno bogato delo
— mimo podlistkov, črtic, novel, 
spominov in romana je napisal ka
kih petdeset odrskih del, pretežno 
političnih in meščanskih komedij
— pa se je iztekalo v zadnjih le-skupščina stavkajočih ob 9. uri.

................................................................................................................................................................

STAVKA USLUŽBENCEV SAP TRAJA ŽE TRINAJST DNI

Ljudska manifestacija po mestnih ulicah 
za municipalizacijo zasebnih prog SAP

Nad 300 lj‘udi je šlo iz Podlonjerja do mestnega središča z napisi, v katerih zahtevajo 
takojšnje ukrepe krajevnih oblasti — Stavkajoči prevzemajo vso odgovornost za »pre

krške*, ki jih uprava SAP pripisuje suspendiranemu članu notranje komisije

Stavkovno gibanje uslužbencev 
avtobusnega podjetja SAP je pre
raslo po trinajstih dneh prekinitve 
dela v splošno gibanje prizadetega 
prebivalstva za municipalizacijo 
koncesijskih avtobusnih prog. U- 
stvarila se je enotna fronta pot
nikov in uslužbencev podjetja, 
kljub verjetnim nadam gospodarja 
SAP, da bi njegovo trmasto stali
šče povzročilo negodovanje med 
prebivalstvom in osamilo stavkajo
če. Do tega ni prišlo, kar po obi
sku spontanih delegacij pri odgo
vornih občinskih odbornikih, naj
bolje dokazuje sinočnja demonstra
cija

V urah največJega večernega pro
meta se je razvila po mestnih uli
cah, od Podlonjerja in Sv. Ivana 
po Ul. G-kulla in Battistl do mest-
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IZJAVA SKUPNOST! SODNIKOV «DEMOKRATIČNEGA DDDSTVIh

Izumetničene polemike postavljajo 
ob stran resnične probleme sodstva
Trezna izjava k odmevom na jasne in odločne izjave dr
žavnega pravdnika dr. Mayerja ob odprtju sodnega leta

Za tajništvo skupnosti sodnikov 
»Demokratičnega sodstva« Treh Be- 
nečij nam je poslal tržaški sodnik 
dr. Boracettd v objavo tiskovno spo
ročilo, ki zadeva polemike ob robu 
izjav namestnika državnega pravd
nika pri tržaškem sodišču dr. Ro
berta Mayerja.

Izjava se glasi: »Tajništvo Skupi
ne Demokratičnega sodstva Je pre
učilo odmeve na izjave dr. Mayerja 
ob priMki odprtja sodnega Leta. Ob
navljamo svoje nasprotovanje po
dobnim ceremonijam, Id so izraz 
avtoritarne ureditve sodstva, ki ga 
je treba odpraviti v skladu s črko 
in duhom republiške ustave, saj 
predstavljajo, z nekoristno pompoz
nostjo, žalitev čustev vseh državlja
nov, ki jih prizadeva kronična kri
za upravljanja sodnih zadev. Opo
zarjamo javno mnenje, da se vrti 
polemika zaradi nekaterih izjav dr. 
Majrerja okoli lažne dileme in da 
polemika, ko prehaja k tonom pro
vincialnega in munioipal is Učnega 
spora, postavlja v stran resnične 
probleme naše družbe In sodstva 
še posebej.

želel bi, da M se parlamentarci, 
strankarski voditelji in, ne med 
zadnjimi, odbor odvetniške zbor
nice iz Trsta, ne zavedeli neureje
nega položaja državnega pravdni- 
štva v Trstu šele sedaj, ko je nje
gov namestnik govoril proti mitom 
svete zgodovine mesta, temveč da 
bi pravočasno opozorili na težave, 
v katerih deluje sodstvo v Italiji 
in še posebej v Trstu.

Na tak način bd dokazali tisto ob
čutljivost za vprašanje pravičnosti, 
ki je brez dvoma ne dokazujejo, ko 
se petelinijo zaradi nekih ocen dr. 
Mayerja, ki zadevajo zgodovinska 
dejstva, o katerih Je razprava po
tvarjajoča in obrobna v primerjavi 
s težkimi socialnim] vprašanji, ki 
se danes postavljajo in med kateri
mi vprašanje pravice ni zadnje.

Priča smo namreč potvorjeni po
lemiki, in opozarjamo javpo mnenje 
na njeno priložnostno vsebino.

Niti z besedo se ne omenjajo na
zadnjaški vsebinski in sodnijski za
koni ; pretirana cena civilnih tožb 
(pri tem nosijo svobodni odvetniki 
veliko odgovornost); dejstvo, da ne* 
premožni nimajo dejanske možno
sti do obrambe; izkoriščanje delav
cev v tovarnah; vedno številnejše 
nesreče na delu (med temi tudi 
«beld umori«); strašni položaj, v 
katerem se nahaja mladinsko sod
stvo; sramotne razmere v zaporih.

Tako brezbrižnost krivcev prejš
njih let ob priložnostnih govorih 
prejšnjih državnih pravdni kcrv na
domešča letos izumetničena lažna

Tečaj za zdravnike
V tržaški glavni oolnišnid se je 

začel v torek izpopolnjevalni tečaj 
za zdravnike. Uvodno besedo je 
imel občinski odbornik za zdrav
stvo dr. Blasina, ki je prikazal te
čaj kot prispevek k strokovnemu 
izpopolnjevanju zdravnikov. Nato je 
orisal vlogo, ki jo občina izvršuje 
pri reševanju problemov zdravstva 
in bolnišnic ter pri ustanovitvi me
dicinske fakultete. Zahvalil se .je 
predstavnikom deželne in pokrajin
ske uprave, zdravnikom in študen
tom, ki so se udeležili v velikem 
številu in s tem potrdili važnost 
tečaja.

Spregovoril je nato prof. Dal Pa 
lu, dekan medicinske fakultete, ki 
te izrazil svoje zadovoljstvo, da 
predseduje otvoritvi tečaja, ki ga 
lahko vključimo v okvir prizadevanj 
za reformo univerzitetnega pouka, 
saj daje zdravnikom možnost stro
kovnega izpopolnjevanja po konča
nih univerzitetnih študijah. Strokov
no predavanje je nato imel univ. 
prof. Monti, .ki je govoril o spozna
vanju bolezenskih znakov med ope
racijo žolčevja- S proučevanjem 6 
bolenj žolčevja se zadnja leta uk
varja vedno več specialistov. Ta 
proučevanja so zdai predmet disku 
sij in raziskav zlasti zaradi n urnosti 
pravilne diagnoze pred zdravljenjem 
ali operacijskimi posegi. Prof. Mon
ti .je svoje predavanje obogatil s 
predvajanjem in opisom diapozitiv, 
nato pa so zdravniki prisostvovali 
neposredni televizijski registraciji 
dveh operacijskih posegov in prou
čevanj obolenj žolčevja s sodobnim 
sistemom video kaset.

Sestavljen dnevni red 
za prvo sejo dež. sveta

nega središča ljudska manifestaci
ja. Ljudje, v glavnem potniM avto
busne proge «L» so nosilli napise z 
zahtevo, naj oblasti taicoj ukrepajo 
in preprečijo «lov na dobičke za
sebnih koncesionarjev«. Osnovna 
zahteva je bala mundcipalizacija 
Sergasovih prog.

Sklep o sprevodu so sprejeli v 
torek na vaškem shodu, za katere
ga je dala pobudo sekcija KPI iz 
Podlonjerja.

Stavkajoči uslužbenci, ki se jim 
bo skoraj polmesečna stavka moč
no poznala na osebnih dohodkih, 
so včeraj reagirali tudi na izziva
nje ravnateljstva podjetja, ko je 
poskusilo sprožiti represivni val s 
suspendiranjem člana notranje ko
misije, češ da je nezakonito orga
niziral zasedbo prostorov podjet
ja decembra lani, pred desetimi 
dnevi pa organiziral »avtobusno po
vorko« stavkajočih po mestu, s 
tem pa »dejansko zaplenil avtobu
se, ki so zasebna lastnina, trošil 
gorivo in maziva itd.». Res čud
na logika, ko gre za avtobuse, ko 
pa za njihovimi krmili garajo prav 
tisti uslužbenci, ki že dalj časa ča
kajo na izplačilo celotne decembr
ske plače in trinajste plače. Tudi 
prigaran denar je zasebna lastni
na in nihče nima pravice do »za
plembe« teh zaslužkov.

Vsekakor pa so podpisali usluž
benci podjetja SAP, 86 jih je, iz
javo, v kateri izražajo svojo so
lidarnost s suspendiranim Delise- 
jem in ugotavljajo, da so krivi istih 
disciplinskih prekrškov, saj so so
odgovorni za vsako akcijo, ki je 
bila izvedena zadnje čase ob popol
ni enotnosti vsega osebja. Disci
plinska komisija, če bo hotela raz
pravljati, bo morala ukrepati pro
ti vsem 86 in ne samo proti De- 
liseju, samo zato, ker je član no
tranje komisije, ki stoji na čelu 
tega boja.

Fotokopije izjave s podpisi so 
uslužbenci podjetja poslali ravna
teljstvu podjetja, deželnemu komi
sarju Furlanije-Julijske krajine, 
predsedstvu avtonomne dežele Fur
lanije-Julijske krajine, deželnemu 
odborništvu za prevoze, tržaškemu 
županu Spacciniju, javnemu ravna
teljstvu za promet, deželnemu ura
du za delo, trem sindikalnim kon
federacijam oz. delavskim zborni
cam, tisku in radiu.

KPI zahteva odstop 
deželnega odbora 
Furlanije-Jul. krajine

Včeraj so se sestali na izredni 
seji deželni svetovalci KPI in pre
učili nastali položaj v levosredinski 
večini. Pri tem niso upoštevali sa
mo zadnjega razvoja v «zadevi 
D’Antoni», temveč tudi poprejšnje 
politične polemike in spoznanja 
treh levosredinskih strank.

V tiskovnem sporočilu, id so nam 
ga poslali, omenjajo komunistični 
deželni svetovalci posege pri pred
sedstvu deželnega sveta, da tri pri
šlo do »plašne razprave o nastalem 
položaju v okviru samega deželne
ga sveta. Ker svetovalska skupina 
KPI nd prejela ustreznih zagotovil, 
so svetovalo! sklenili predložiti,

Naročniki! Bralci!
Naročit* na

_______ konskih načrtih, ki ju Je osrednja
polemika. Upravljanje pravice pa I vlada pred časom zavrnila z neka- 
a, ni spremenilo.« | terimd pripombami.

Predsednik deželnega sveta Ribez- skladno » pravilnikom, zahtevo po 
zi je včeraj sestavil dnevni red za 
prvo letošnjo sejo skupščine, ki je 
kakor znano najavljena za prihod
njo sredo. Predvsem bodo razprav
ljali o nezaupnici svetovalske sku
pine KPI na deželni odbor,, ki je 
bila vložena v smislu člena štev. 37 
deželnega statuta.

Po razpravi o nezaupnici, se bo 
deželni svet ukvarjal z vprašanjem 
nedavne ostavke odbornika D’Anto 
nija, kateremu bo treba s posebni
mi volitvami izbrati suplenta. Sle
dila bo razprava o nekaterih vpra
šanjih in predlogih ter o dveh za-

PRIMORSKI DNEVNIK
Poravnajte celoletno naroč 

ino te sedaj I
Kdor se na novo naroči na 
■tlMORSKI DNEVNIK, prej 

ne v dar slovensko knjigo

Celoletna naročnina, plačana 
vnaprej, znaša H.KOO lir. meseč 
na pa »50 Ur.

odstopu deželne vlade. Pravilnik 
predvideva namreč, da se o taki za
htevi razpravlja in komunisti bodo 
na ta način dosegli, kar želijo: pre
nesti polemiko med levosredinski
mi strankami v ofcvir deželnega 
sveta.

Zahteva po ostavki deželne vlade, 
pri kateri pa komunisti ne name
ravajo vztrajati, če bd večina pri
stala na razčiščenje, vsebuje točke, 
v katerih se svetovalci KPI sklicu
jejo na izjave deželnega tajnika 
PSI od v. Castigiioneja, da je leve 
sredine konec, nadalje’ izjave PRI, 
da vodi politika sedanje uprave k 
pršenju sredstev in enaka izjava 
krajevnih upraviteljev KD.

Jutri konferenca 
tovarniških svetov 
kovinarjev CGIL in CISL

V krak etn, točneje 28. in 29. tm. 
bo srečanje predstavnikov tovarni
ških svetov in delegatov proizvod
nih enot na pobudo treh kovinar
skih sindikatov v nekem gradu pri 
Trevisu. Gre za graščino Oison dl 
Valmarimo, kjer bo stekla razprava 
o »tovarniških bojih in družbenih 
nastopih v zvezi s sindkalnim zdru
ževanjem«. Udeležili se je bodo de
legati treh Benečij.

Po tem srečanju članov tovarni
ških svetov, ki so hrbtenica bodoče 
organizacije enotnega sindikata in 
še kaj več, saj so tudi predstavni
ški organi delavskega razreda, bo 
v Rimu osrednje in sklepčna enot
na konferenca kovinarjev. Rimska 
kanfemeca bo od 13. do 16. fe
bruarja.

Žal pa so pota enotnosti v Trstu 
še vedno odločno narazen. Pred
vsem zaradi stališč tržaške CCdL- 
UIL, ki Jo vodi dr. Fabbricci. Kot 
posledica te politike bo srečanje 
članov tovarniških svetov In dele
gatov proizvodnih enot v Trstu le 
pod pokroviteljstvom CGIL in CISL. 
Srečanje bo jutri zjutraj v veliki 
dvorani delavske zbornice v Ulioi 
Pondares 8. Srečanje se bo pričelo, 
kot piše v vabilu, ob 8.30. Uvodno 
poročilo bo prebral Paolo Cruciat- 
ti, od CISL, zaključke razprave pa 
bo povzel Pino Burlo, od CGIL.

tih karadjordjevske Jugoslavije. V- 
mrl je namreč leta 1938. V nje
govem ustvarjalnem loku sta z 
gledališkega vidika zanimiva pred
vsem začetek in konec, saj je pr
vo odrsko delo, takrat je bil star 
enaindvajset let, sloviti Narodni 
poslanec, kateremu so v kratkem 
sledile Sumljiva oseba, Protekcija, 
Navaden človek itd. V desetletju 
pred smrtjo pa napiše med dru
gim Gospo ministrico, Žalujoče o- 
stale, Dr. in Pokojnika. Snuje pa 
tudi igro, ki bi utegnila biti nje 
gova največ ja mojstrovina: Oblast. 
Žal napiše ie dve dejanji in sko
raj simbolično konča z besedami: 
cJaz sem na višku!*. Potem pri
piše: »Zapesa!*

če pa je padla zavesa na nje
govo življenje in, priznajmo, tudi 
na dobršen del obsežnega opusa, 
je pa le ostalo še toliko vredne
ga, da velja Nušič po pravici za 
najbolj priljubljenega jugoslovan
skega komediografa že svojih o- 
semdeset let. Njegova dela še zme
raj z velikim uspehom privabljajo 
v gledališče smeha željnih ljudi. 
Toda ppd tem smehom, za blešče
čimi odrskimi domislicami in du
hovitimi dialogi, je vselej skrita 
tudi moralna ocena nekega časa, 
neke sredine in njenih dejanj. To 
pa je naposled tudi tisto, kar da
je njegovim delom vrednost in mi
kavnost.

Nušič, ta razsipnik duha, kakor 
so ga imenovali, ni bil nikoli v 
stiski za snov, saj jo je zbiral 
iz okolja poprečnega meščanstva, 
med katerim je živel in ki mu je 
pravzaprav pripadal. Iz tega oko
lja je tudi komedija Kaj bojo rek
li ljudje, kakor jo je prevedel Slav
ko Belak. Nastala je leta 1906 pod 
naslovom Svet in pisatelj jo je 
nameril proti malomeščanstvu in

tisti lepi navadi, da skrbi za svoje
ga bližnjega bolj ko za samega se
be, proti njegovemu mnenju o za
sebnem in družinskem življenju po
sameznika, skovanem z opravlja
njem in večjimi ali manjšimi in
trigami.

Srečnik, ki nenadoma polno za
živi v tej malomeščanski sredini, 
je Toma Melentijevič, uradnik v 
pokoju (Jožko Lukeš). Z ženo Sta- 
no (Zlata Rodoškova) ugotovita, da 
sta hčerkici Nada (Lidija Kozlo- 
vičeva) in Jelkica (Miranda Caha- 
rijeva) že v osemnajstem in pet
najstem letu. Pri osemnajstih pa 
je dekle kajpada godno za moži
tev, onadva pa se nista še nikoli 
usedla, da bi o tem malo premi
slila. In tako se usedeta in pre
mislita in odločita, da morajo med 
ljudi, da ne smejo živeti več tako 
sami zase, samo s tetko Kajo (Leli 
Nalcrstova) in ob obiskih prijate
lja Sime Jeremiča (Rada Nakrsta).

Ne kaže tu razlagati, kakšno ne
pričakovano srečo, kakšen hišni 
blagor in mir jim prinesejo v dru
žino gospe Živanovička (Bogdana 
Bratuževa) in Tomička (Mira Sar- 
dočeva), gospod Stojanovič (Stane 
Starešinič) in učitelj glasbe (Sil
vij Kobal), da o služkinji Ani (Mi
ra Lampetova) niti ne govorimo. 
O tem se prepričajte sami in si 
oglejte predstavo, ki jo je s ko
stumi Marije Vidau na sceni Vla- 
dimira Rijavca zrežiral Mario Ur
šič. Uršič je sicer ostal zvest kra
ju in času, toda v prepričanju, da 
bi se sleherni poskus poustvaritve 
tistega originalnega, tipično srbi- 
janskega okolja nujno izjalovil, je 
dejanje nekoliko privzdignil, neka
ko blago stiliziral, da Nušičeva 
misel tem lažje velja tudi za nas.

m. k.

Aljoša Žerjal s kamero 
22.000 km po Sovjetski zvezi

uu-uM*« v dvorani p. d. «lvan GrDec« meu predvajanjem najno
vejšega Žerjalovega filmskega dokumentarca

Če mojster filmske kamere, ka
kršen je Aljoša Žerjal, napravi s 
kamero v rokah 22.006 kilometrov 
poti po glavnih in nekaterih bolj po
membnih starih in novih središčih 
Sovjetske zveze in usmerja medtem 
objektiv svoje kamere po izrazito 
izbranih objektih, se rodi dokumen
tarec, raje bi rekli film, ki si ga 
je vredno ogledati. Sicer se je Aljo
ša Žerjal p redsinočnjim v prostorih 
škedenjskega prosvetnega društva 
«lvan Grbec» izredno številnemu ob
činstvu opravičil, da njegov doku
mentarec še ni dokončan, da še ni 
dodelan, pač pa da je v tri polur
ne trakove stlačil t>es material, kar 
ga je v lanskem avgustu zbral na 
svojem dolgem potovanju po So
vjetski zvezi, toda barvni film, s 
katerim je vodil občinstvo po Rde
čem trgu, po Kremlju, vzdolž in tu
di po Moskvi sami in vse do veli
kanske univerzitetne palače na Le
ninovih gričih, je sovjetsko prestol
nico občinstvu tako približal, da so 
se čutili, kot bi se sami sprehajali 
po Moskvi.
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KAKŠNE NOVOSTI BO PRINESEL NOVI PLIN?

Že v prihodnjih mesecih 
metan v nekaterih predelih

Metan ne povzroča dima in ni strupen, ima pa 
manj kalorij kot plin, ki ga sedaj daje Acegat

Plinovod Je skoraj že dograjen in 
v prihodnjih mesecih bodo plin me- 
tam napeljali že v nekatere predele 
našega mesta. Popolnoma naravno 
je torej, da potrošniki, zlasti gospo
dinje, sprašujejo, kakšne novosti bo 
prinesel novi plin, kako se bo lah
ko uporabljal in kakšni bodo stro
ški, oetroma razlike v stroških med 
uporabo dosedanjega pitna in me
tana. Pri tem bo treba seveda pred
vsem upoštevati, v kakšnem stanju 
so naprave plinskega omrežja, ozi
roma naprave v posameznih hišah 
in stanovanjih. Upoštevati pa je 
treba tudi dejstvo, da metan pro
izvaja 2600 kalorij, dosedanji plin, 
la ga nudi Aoegat, pa 4200 kalorij. 
Oena mešana bo mešala 8,18 lir za 
1000 kalorij, v primeru večje po
trošnje (več kot 50 kub. metrov v 
dveh mesecih) pa bodo zndSaM ce
no na 3,59 Ur za kub. meter.

Kakor je znano, metan ne po
vzroča dima in tako imenovanega 
smoga, niti ogljikovega oksida, ki 
povzroča zastrupitve s plinom, za
radi česar marsikdo sploh ne ma
ra plinske napeljave v svojem sta
novanju.

Skoraj dve tretjini potrošnikov u- 
porablja plin le za kuhanje, ena 
petina za peči, ena desetina za boj- 
lerje in samo ena dvajsetina za o- 
grevanje stanovanj. Večina prebi
valstva uporablja za ogrevanje sta
novanj kerozen, drva in premog, 
zelo malo pa električne peči, ker 
j« pač ogrevanje z električnim to
kom zelo drago. Pri Acegatu so iz
računali, da tržaške družine potro
šijo za plin poprečno 800 lir na me
sec, ker le delno uporabljajo plin, 
imajo pa večje stroške z različnimi 
načiri ogrevanja stanovanj In vode 
ter za kuhanje. Z uvedbo metana 
se bodo izdatki za plin verjetno zvi
šali, znatno pa se bodo znižali dru
gi stroški. Razen tega jamči upora
ba metana večjo varnost, večjo či
stočo in nobene skrbi za dobavo go
riva. Poleg tega ni potrebna nobe
na posoda za shrambo in je zelo 
poenostavljen način za določanje 
temperature pri ogrevanju stano
vanj. Podatki iz raznih mest, kjer 
imajo že metan, kažejo, da so se 
ljudje kaj kmalu privadili In da se 
je potrošnja plina znatno zvišala, 
odpadli pa so drugi stroški ln skrbi.

Prav tako je Aljoša Žerjal vodil 
občinstvo po Leningradu in sicer 
najprej k zgodovinski križarki »Au- 
rori», nato pred sloviti Ermitage in 
tudi po njegovih hodnikih in soba
nah k posameznim umotvorom fran
coske renesance, nato se je občin
stvo sprehodilo z njim po neštetih 
mostovih in mimo velikih palač ob 
reki Nevi. Iz Leningrada je pot vo
dila v Kijev, glavno mesto Ukraji
ne, ki so ga nacisti v zadnji vojni 
povsem porušili, Sovjeti pa spet 
obnovili. Tudi tu je s svojo kamero 
posnel središče mesta, predvsem 
Dnjester. Iz Ukrajine je pot vodila 
v Irkutsk in od tod t’ Bratsk z mo
gočno hidrocentralo, ki je po svoji 
zmogljivosti druga na svetu. Tam
kajšnje novo mesto res ne pove ve
liko, pa čeprav je na vsakem ko
raku očitno, da so ga urbanisti 
zgradili po novih urbanističnih kon
ceptih z veliko sonca in zelenja.

Veliko zelenja in sonca pa je tudi 
ob Bajkalskem jezeru ali morju, ka
mor je Aljoša Žerjal pripeljal s svo
jim dokumentarcem občinstvo iz 
Bratska. Še en korak in že smo 
bili v Alma Ati, nato že v Tašken
tu, ki ga je, kot vemo, pred nekaj 
leti potres povse. i porušil in so ga 
doslej vsega obnovili ob pomoči 
vseh republik Sovjetske zveze, tako 
da nosi to mesto pečat posameznih 
republik in sicer v stilu posameznih 
blokov hiš.

Dolgo potovanje po Sovjetski zve
zi je nujno pripeljalo še v staro
davno Buharo, kjer se more človek 
naužiti lepot, ki jih morejo nuditi 
le starine, v konkretnem primeru 
mogočna muslimanska svetišča in 
druge stare palače, ki jih je poteg 
velikih mojstrov gradilo tudi veliko 
bogastvo, pa čeprav mesto obda
jajo bolj puščavski predeli.

Žerjalov film je izrazito dokumen
tiral, kolikšno pozornost posvečajo 
v Sovjetski zvezi spomenikom, u- 
metniškim objektom, samostanom 
in cerkvam, ki imajo kako umetni
ško ali drugo vrednost, parkom in 
zelenim površinam v mestih sploh. 
In vse to umetniško bogastvo v 
žerjalovem dokumentarcu ni hlad
no, brez življenja. Posebno ga po
življa mladina. Dogajanja na plat
nu, vse veliko umetniško bogastvo, 
nad katerim je številno občinstvo 
uživalo, je spremljala primerna 
glasba, Aljoša Žerjal pa je le tu 
in tam dodal kako pripombo.

Film je lep in izredno zanimiv 
že sedaj. Ko ga bo naš mojstrski 
filmski amater z njemu lastno ob
čutljivostjo za lepo in bistveno — 
kot je sam dejal — še nekoliko iz
čistil s krajšanjem, bo samo še pri
dobil in vsem prosvetnim društvom 
priporočamo, da si zagotovijo nje
govo predvajanje, na kar bo tov. 
Žerjal gotovo rad pristal.

t. u.

GLASBENA MATICA — TRST

DANES, 22. januarja 1971 ob 
20.30 v mali dvorani Kultur

nega doma

SOLISTIČNI
KONCERT

0NDINA OTTA-KLASINC
— sopran

ALEKSANDER VODOPIVEC
— klavir

Na sporedu bodo arije italijan
skih predklasikov Bononoinija, 
Soarlattija, Sarrija, De Luca, 
Jomellija in samospevi sloven
skih primorskih skladateljev 
Mirka, PoUča, Simonitija in 
Merkuja ter klavirske skladbe 
Chopina, Martinuja in Taj- 
čeviča.

Slovensko gledališče v Trstu
KULTURNI DOM 

Branislav Nušič

KAJ BOJO 
REKU LJUDJE

igra v štirih dejanjih

Prevod: SLAVKO BELAK 
Kostumi: MARIJA VIDAU 
Scena: VLADIMIR RIJAVEC 
Režija: MARIO URSIC
Igrajo:
Jožko Lukeš, Zlata Rodoškova, 
Lidija Kozlovičeva, Miranda 
Caharijeva, Rado Nakrst, Bog
dana Bratuževa, Mira Sardo- 
čeva, Stane Starešinič, Silvij 
Kobal, Leli Nakrstova in Mira 
Lampe tova.

V soboto, 23. jan. ob 21. uri 
(PREMIERSKI ABONMA) 

v nedeljo, 24. jan. ob 16. uri 
(ABONMA RED B — NED. 
POPOLDANSKI) 

v sredo, 27. januarja ob 20. uri 
(ABONMA MLADINSKI V 
SREDO)

v četrtek, 28. jan. ob 20. url 
(ABONMA MLADINSKI V 
ČETRTEK)

Prodaja vstopnic od ponedelj
ka dalje vsak dan od 12. do 
14. ure ter eno uro pred začet
kom predstav pri blagajnd Kul
turnega doma; ob nedeljah in 
praznikih eno uro pred začet
kom predstav. Rezervacije na 
tel. 734265.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Ivan Cankar ob. 

vešča, da zaradi današnjega koncerta 
Glasbene matice v Kulturnem domu 
odpade gostovanje dramske skupine 
prosvetnega društva Tabor z Opčin.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 22 januarja

VIKTOR
Sonce vzide ob 7,37 in zatone ob 
16.56 — Dolžina dneva 9.19 — Lu. 
na vzide ob 3.36 in zatone ob 12.00

Jutri. SOBOTA. 23. januarja 
RAJKO

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
10,7, najnižja 8,7, ob 19. uri 9,2, zrač
ni tlak 995,7 nestalno pada, veter 4 
krni Jugovzhodni, vlaga 83.odst., pada. 
vlne 16 mm, nebo pooblačeno, morje 
mirno, temperatura morja 9,6 stopi, 
nje.

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 21. januarja 1971 se Je v Trstu 

rodilo 13 otrok, umrlo pa je II oseb.
Umrli so; 26-letna Dina Massenl roj. 

Bortoluzzi, 65-letnt Giuseppe Suduli, 
78.1etni Francesco Pasquarlello, 72. 
letna Gtovanna Tominz roj. Ponta. 
63-letni Ermanno Depase, 62-letni Ro. 
dolfo Gelani, 59-letna Antonija Kju. 
der por. Gombač, 85-letni Antonio 
Stocchi, 61-letna Bruna Chiappini, 78. 
letni Glusto Detoni. 82.1etna Cateri. 
na Bencovich vd. Pocecco

Gledališča
VERDI
V soboto (Traviata*
V soboto ob 20.30 prva predstav* 

Verdijeve opere »Traviata« za red A 
v vseh prostorih.

Opero bo dirigiral Giuseppe Pata- 
ne, vlogo Traviate bo pela Maria 
Chiara tenorist Ottavio Garaventa bo 
Alfredo, baritonist Attilio D'Orazi pa 
Germond. V ostalih vlogah bodo na- 
stopili še Gigliola Caputi Bruna Ron- 
chini, Raimondo Botteghelli, Lucio 
Rolli, Mario Zerial, Vito Susca 1» 
Mario Sarti.

Režija in izvirna scena Luclano 
Damiani, koreografija Fernanda Suc- 
co, zborovodja Gaetano Riccitellt

Pri blagajni gledališča (tel. 23988) 
se nadaljuje prodaja še razpoložlji
vih vstopnic za parter in lože, pro
stori na galerijah in balkonih pa *> 
razprodani.

POLITEAMA ROSSETTI
Danes in jutri ob 20.30 ponovitvi 

predstav drame Maksima Gorkega «N> 
dnu« v režiji Giorgia Strehlerja In v 
izvedbi gledališča «Gruppo teatro * 
azione«. V nedeljo bosta na progra
mu dve predstavi ob 16.30 in ob 20.30-

Pri blagajni v pasaži Protti se na
daljuje rezervacija vstopnic za pred
stave do srede 27. t. m.

Pri blagajni v pasaži Protti se na
daljuje rezervacija vstopnic za pred
stave do srede 27. t. m.

• * *

Zaradi spremembe programa »Lite
rarnih sobot« bo srečanje z Mariom 
Soldatijem, ki je bilo predvideno t* 
jutri, v sredo, 3. marca. V soboto. 
30, t, m. pa bo v tem okviru predavaj 
prof. Gino Giugni o temi »Sindikati 
v letih 70».

AVDITORIJ
Danes zvečer ob 20.30 bo v okviri 

cikla »Gledališče danes« pod pokrovi
teljstvom Teatra Stabile igralska sku
pina iz Verone «Gruppo Teatro - L>- 
boratorio« uprizorila Machiavellijevo 
igro «Vladar» (II Principe), Predsta
vo bo gledališče ponovilo samo juto 
zvečer in v nedeljo popoldne.

V režiji Ezla Marie Caserte, ki ie 
napisal tudi tekst, nastopajo: Andre> 
Miller, Nico Turra, lana Balkan, Lui- 
gi Fiorio, Roberto Marchiotto, Grazia- 
no Longo, Marco Dorfless Glasbo sta 
napisala Stefano dal Palu 'in lana Bal
kan.

Abonenti na sezono Teatra Stabile 
imajo znaten popust in vstop tudi 1 
izkaznico za predstave «Gledališče da
nes«.

PROSVETNO DRUŠTVO 
VALENTIN VODNIK 
iz Doline

priredi v soboto, 23. t. m„ ob 
20.30 v dvorani prosvetnega 
društva v Dolini

vokalni koncert 
Tržaškega okteta

ki ga vodi Ivan Sancin. 
Vljudno vabljeni !

Nazionale 15.30 «4 per Cordoba«. P*' 
navislon. Technicolor. United’ M' 
tists, George Peppard.

Eden 15.00 «L’impossibiiit4 di essef* 
normale«, Elliot Gould, CandK* 
Bergen. Prepovedano mladini P°“ 
18. letom.

Fenice 16.00 «La califfa«, Ugo Togn**- 
zi, Romy Schneider. Technicoldt 
Prepovedano mladini pod 14 leto"1- 

Grattacielo 16.00 «Una prostltuta 
servizio del pubblico ed in rego1' 
con le leggi dello stato«, Giovanu’ 
Ralli. Technicolor. Prepovedano B"*' 
dini pod 18 letom.

Excelsior 16.00 «Andrče». Prepoveda
no mladini pod 18, letom.

Hitz 16.00 «La moglie del prete«, 
fia Loren, Marcello Mastmi*!"1 ■ 
Technicolor .,

Alabarda 16.30 »Edtpeon«, Maš*' 
Noel, Robert Land. Technicolor. Pr' 
povedano mladini pod 18. letorn. 

Filodrammatico 16.30 «La scuola d*jv 
verglni«, Rene Gabzag, Ivan " ' 
kovcan. Technicolor. Prepoveda« 
mladini pod 14 letom. ,

Aurora 16.30, 19.00 . 22.00 »Borsalri® ’ 
Alain Delon, Jean Paul Belmon"" 
Technicolor. .

Crlstallo 16 30 «11 prete sposato«, ( 
sanna Podesta. Lando Buzzanca. *j 
chnlcolor Prepovedano mladini P1*

o»

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 1( ure) 

AlUAngelo d-Oro, Trg Goldoni 8, 
Cipolla, Ul Belpogglo 4. Al Due Luc. 
cl. Ul Glnnastica 44, Mianl. Drev. 
Mlramare m (Barkovlje).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19. do 9.3«)

Dr. Gmelner, Ul. Gluha 14, Man- 
zoni, Largo Sonnlno 4. INAM Al Ce- 
dro. Trg Oberdan 2. Ai Gemelll, Ul. 
Zoruttl 19-c

8ANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

TRST . Ulic« P. Pilil «. 10 
r«l. 38101/38049 

opravi]« vm bančn« posle
kupuj« tu|o valuto 

tfč«ra|tn|l odkupni davizni točaj)
Ameriški dolar 
Kanadski dolar 
Brit. tterling 
Švic. frank 

frankFranc
Balg. ___
Hol. florint

frank

Nemška marka 
Av*t. šiling 
Dinar

620,— 
590,— 

1.475,— 
142,- 
110,- 

12,— 
172,- 
170,— 
23,80 
42,-

18 letom
Capitol 16.30 Zadnja predstava . 

21.45 «Waterloo», Rod Stelger, C1’ 
stoper Plummer. Režija Bondari1 
ka Technicolor, .,

Moderno 16.30 «L’ultlmo avventU/' 
ro», Charles Aznavour, Candice B 
ger. Technicolor m

Vhtorlo Veneto 16.15 »Alrport«. 
Lancaster Dean Martin, Jean B 
berg, Van Heflin. Technicolor , 

Ideale 16.00 »Due blanchi nelFA*1—, 
nera«, Franco Franchl, Clccio 
grassia. Technicolor, Dve uri 
skončnega smeha .f,

Impero 16.30 «Un’estate con sentlri' 
to«, Stefanla Sandrelll. Technlc® ' 

Astra 16.30 »Divorzlo ali 'amerlca" 
Debble Reynolds, Dick Van " 
Jean Slmons. Technicolor.

Abbazla 16.00 «Igloo uno — 
zlone Delgado«, Lloyd Brldges, m 
rla Gomez. Technicolor.

Partizani in aktiviati t,J 
spomnite se Cerknefi11

Darovi in prispevki
Ob 4. obletnici tragične 

šega nepozabnega Edija StarcasmrtltL.
je družina v njegov spomin '• $ 
lir za Dijaško matico, 3.000 “L«, 
Glasbeno matico in 2.000 lir I* 
spomenik NOB v Cerknem. ^ 

Namesto cvetja na grob pok. *jj| 
ne Ključar por. Vocchl darujeta",. 
In Valerija Bole 2.000 lir za 
nlk padlim partizanam na Opčto*1^) 

Za šolo - spomenik NOB v CeftoLj) 
sta darovala Angela Udovič Gec *•
In Karel Gec 1.000 lir.

Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustil®

MARIJA GORUP vd. VIŠNJEVEC
Pogreb pokojnice bo jutri, v soboto, ob 11. uri la mrtva* 

nioe glavne bolnišnice na pokopališče pri Sv. Ani.

Žalujoči Llcia, Bruna, Bruno Mais**’ 
brat Vence In drugo sorodstvo

Trst, 22. januarja 1971.
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PO SKLEPU DEŽELNEGA ODBORA

760 milijonov lir za posege 
v korist domačemu kmetijstvu

Od tega bo ERSA prejela 400 milijonov - Finančna sredstva za razvoj večjih 
sirarn - Prispevki za gradnjo hlevov in za nabavo plemenske živine

bor ® svoji zadnji seji je deželni od- 
sprejel vrsto ukrepov, ki se na- 

r"a')° na raznovrstne izboljšave v 
“■fl®tijstvu. Nekateri izmed ukre- 
f* * nanašajo izrecno na področ- 
. živinoreje in uvajajo olajšave, ki 

predvideva deželni zakon štev. 
J® 20. julija 1967. 

ako predvideva zakon podeljeva- 
Posebnih finančnih podpor iz 

skladov za pospeševanje 
™~*®rstva in v tem okviru pred
rl® za koncentracijo dejavnosti, 
Rezanih s predelovanjem mleka, 
^sodobnih sirarnah. Prispevki 
j*®*8* veljajo po eni strani za 
"“Pravljanje neproduktivnih sirarn, 

drugj pa za krepitev tistih obra- 
■ ki na posameznih področijh 

za najboljši uspeh. Ker gre 
r®dvsem za obrate, ki so precejš- 

razsežnosti, se z njihovim u- 
lavljanjem avtomatično razširja 

ten tonalno območje pod nji- 
gospodarsko «pristojoostjo» 

j,,v skladu s tem se dvigajo stro- 
3® prevoz mleka iz obrobnih 

Prevajalnih središč v osrednje si
rarne.

2 deželnimi prispevki na osnovi 
jjtehjenega zaikana iz leta 1967 se 
7"J° M prevozni stroški po novem 

v razmerju 60 odst. iz dežel- 
sredstev Preostala finančna 
tva 1)3 tKxio služila za kritje 

^nankljajev, ki bodo nastajali ob 
.Potenju in odpravljanju nepro- 

ttivnih sirarn. Posamezni izda- 
v te namene pa ne bo mogel 

Posegati 1,500.000 lir.

tel
■teželni odbor je poleg tega spre-

vrsto ukrepov, ki se nanašajo 
, Podeljevanje finančnih prispev- 

za izboljšanje zdravstvenega sta- 
J* v domači živinoreji, to je prven- 

za boj proti jetiki, brucelo- 
, te slinavki. Za vse te posege v 
j)Jst deželnega kmetijstva je od- 

dal na razpolago vsoto 100 mi- 
teOnov Ur

Maljnje olajšave veljajo za Iz
boljšanje in modernizacijo prolz- 
^‘te sredstev v živinoreji, za iz- 
. Jšanje tržnih razmer in za na

te Plemenjakov izbranih pasem, 
prvo postavko je deželni od- 

j. r ^1 na razpolago 200 milijonov 
k' S temi sredstvi namerava dieže- 

Pospešiti gradnjo, razširitev in
--ilzacijo gospodarskih poslo- 

,J te hlevov ter nabavljanje raz. 
jte naprav za živinorejo. Prispevki 
^tega naslova bodo nadalje veljali 
del5radnjo naprav za zbiranje, pre- 
sC?te in koncentracijo ždvinorej- 

Proizvodov, za speljavo :ičndc 
P°dobnih pripomočkov za razvoj

živinoreje, za gradnjo mlekovodov, 
sušilnic, krmnih silosov in naprav 
za proizvodnjo krme, za nakup 
strojev, s pomočjo katerih naj se 
pospeši zlasti pridelovanje krme, 
za gradnjo hlevov in planšarij ter 
za izboljšanje gorskih pašnikov. Del 
razpoložljivih sredstev bodo nadalje 
potrošili za popravilo starih in za 
speljavo novih stez, po katerih se 
živina spomladi odganja na visoko
gorske pašnike.

Za drugo postavko pa je na raz
polago 60 milijonov lir. Iz teh sred
stev bo dežela priznavala živinorej
cem prispevke za nabavo plemen
ske živine za vzrejo.

Deželni odbor je nadalje sprejel 
sklep o podelitvi 400 milijonov lir 
ustanovi aa razvoj kmetijstva ERSA. 
Ta sredstva spadajo v okvir redne
ga finansiranja deželne ustanove, 
medtem ko prejema ERSA za po
sebne posege tudi posebna finanč
na nakazila.

Delo deželnih organov
Deželni odbornik za šolstvo in 

kulturna vprašanja Giust je včeraj 
sprejel avstrijskega strokovnjaka 
prof. Hetoricha Schmidingerja, ki 
predava o zgodovini na solnograški 
univerzi in ki je hkrati tudi ravna
telj avstrijskega Kulturnega inšti
tuta v Rimu. Prof. Schmidinger, kd 
ga je na obisku spremljala pred
sednica tukajšnjega italijansko-av- 
strijskega kulturnega krožka dr. 
Hansi Cominottijeva, je sinoči pre
daval v Kulturnem in umetnost
nem krožku o izvoru univerz v 
srednjem veku.

* « »

Novi predsednik deželne finančne 
družbe odv. E. M. Gioffre je včeraj 
v spremstvu podravnaiteija «Friulie» 
Gallopina, obiskal predsednika de
želnega sveta prof. Ribezzija. Pred
sednik jima je želel čim večji uspeh 
pri vodenju pomembne finančne u- 
stanove. Pozneje je predstavnika 
«Friulde» sprejel deželni odbornik 
za finance Tripani, kateremu je dr. 
Gioffre orisail razvojne načrte fi
nančne družbe. Končno se je dr. 
Gioffrč včeraj sestal še s podpred
sednikom deželnega sveta Pitto- 
nijem.

znano je bila razdeljena dežela Fur
lanija - Julijska krajina na 11 in
dustrijskih con. Čedadski okraj je 
zajet v 11. coni v kateri je delno 
zainteresirana tudi Beneška Slove 
nija. Na sestanku v Čedadu je bil 
soglasno sprejet načrt za čimprejš
njo gradnjo nekaterih potrebnih in
frastruktur. Ta načrt pa bo moralo 
odobriti pristojno deželno odbomi- 
štvo.

Terski dolini se obetajo dobre 
perspektive za turistični razvoj. Od
kar so spremenili obmejni prehod 
pri Učeji v prebral prve kategorije, 
.je prišlo do znatnega napredka v 
turističnem razvoju te lepe doline 
v zapadni Beneški Sloveniji. V mi
nulem letu je šlo po tej dolini na 
tisoče avtomobilov. Stare gostilne 
in novi turistični objekti so zabe
ležili znaten povišek svojih dohod
kov. Še do večjega turističnega raz
voja pa bo prišlo sedaj, ko so od
prli v ta namen modemi ski-lift, 
kjer se nahajajo dobre smučarske 
proge katere je mogoče doseči z za 
sebnim avtomobilom iz Vidma v do
brih tridesetih minutih. Te so naj 
bližje smučarske proge za Videm- 
čane.

Na občinskem sedežu v Praprot
nem so se sestali občinski upravite
lji z deželnim odbornikom za kme
tijstvo odv. Comellijem. Razpravlja 
li so o gradnji nekaterih poljskih 
potih, vodovodih ter modernizaciji 
električne napeljave.

JUdhtA uAeeUuitMi

Vesti iz Beneške Slovenije
Ta teden se .je sestal v Čedadu 

pod predsedstvom župana Pelizza u- 
pravni svet konzorcija za industria
lizacijo čedadskega okraja. Kot je

Prejeli smo:
«Spoštovano uredništvo «Primorske- 
ga dnevnika*, Trst.

V najinem in v imenu vseh delav
cev podjetja SAP vam izražamo svo 
jo hvaležnost za podporo, ki ste 
nam jo nudili prek vašega časopisa 
v tem trdem boju za izpolnitev de 
lovne pogodbe in za publicizaoi.i« 
prevoznih storitev v okviru refor
me javnih prevozov. Ta podpora je 
tembolj pomembna, ker govori ve
čina naših potnikov slovenski .jezik.

Vam gre pripisati velik del zaslu
ge, če v tem trenutku naši potniki 
strnjeno in enotno nastopajo z nami.

Prisrčno se vam zahval.ju.iemo v 
prepričanju, da boste nadaljevali po 
tej poti do dosege našega skupnega 
cilja. :

Za notranjo komisijo SAP 
Nereo Berili: in 
Luciano Delise*.

OSTRO TISKOVNO POROČILO GORIŠKE SEKCIJE *

PSI zahteva odločnejšo in hitrejšo 
politiko reševanja važnih vprašanj
Namig na zaviralno delo skupin v nekaterih strankah večinske koalicije - Zahteva po 
takojšnji ustanovitvi konzulte za slovenska vprašanja - Uprava avtoporta naj bo javna

Precej prahu bo brez dvoma vzbu
dila v goriškem političnem življenju 
resolucija, ki jo .je na svoji zadnji 
seji sprejel mestni odbor Sociali
stične stranke — PSI, v kateri le
tijo obtožbe imobilizma in počasno

jeti za boljše pogoe na delu.
Zborovanje PSI. V nedeljo ob 9.30 

bo na mestnem sedežu PSI v Trži
ču na Trgu repjblike 15 občni 
zbor članov te sekcije. Prisoten bo 
pokrajinski tajnik Del Lago in mor-

"‘"'■iilln,.... .......................................................................... .

VČERAJ PRED TRŽAŠKIM PRIZIVNIM SODIŠČEM

h poldrugo leto zvišanje kazni fantu 
ki $e je ponesrečil z ukradenim avtom

Potem ko je izmaknil vozilo, je prenaglo zavozil okoli pro
metnega otoka in s prednjim delom treščil v zid

tržaškim prizivnim sodi-
žah ■ ipreds. Franz, tož. Franzot, 
ni/tetearka Viezzoli) se je včeraj 
(V® zagovarjati 22-letni Idolio 

,et jz Ul. Pitacco 13, ki ga 
fo>K a‘^° Kazensko sodišče na 
°ten!v ^ z dne 25- sePtembra 1970 
tern zafadi tatvine, upero jav- 
Wuk. funkcionarju ter vožnje av
to s samo vozniško izkazni- 
Por»a- teotoskuterje na 1 leto za- 
tera te 30 tisoč lir denarne kazni 
tL J* 1 mesec in 10 dni pripora 
W tisoč lir globe. Ob tej pri- 
g0v°s*'i so sodniki sodili tudi nje- 

Prijatelja, tedaj 18-letnega 
sja a Clarija z Opčin, Villa Car- 

1075, proti kateremu pa so 
ti|tj ' teladoletnosti sklenili preki- 

^ sodni postopek.
0 dogodka je prišlo 19. avgu- 

tfa: ani, nekaj pred 2. uro zju- 
ska’ ■ a° Je avtomobilska policij- 
f>et lzvidnica, ki jo je vodil dr. 
Um°S'n°' sestavljala pa agenta 
s|0aena in Bianco, zapazila, na- 
Seviena na zidovje nad Ul. F. 
katpte’ dva mlajša človeka, od 
ob,7lh te imel eden okrvavljen 
pa . ter raztrgano srajco, drugi 

{g*e dremal.
<Wa vprašanje vodje letečega od- 
te i? kvesture dr. Petrosina, kaj 
Det t*'a je pripetilo, sta fanta, Cer-

,ln Clari, dejala, da sta se 
sta' a z nekim neznancem in da 
toy P.tecej utrujena. Eden od agen
si^ nato na “k®* dr- Pefr°'
Spo« ,.P° avtomobilskem telefonu 
Pon . na sedež kvesture, naj 
kaJel° na kraj še en avtomobil, 
ždi.’ fante sta kujno potrebovala 
ja aVn'ško pomoč. Nenadoma pa 
simi .druge strani telefona nekdo 
Q(ote *' da se je na Trgu Virgilio 
zid . neki avtomobilist zaletel v 
ta|' s°fer pa da je verjetno zbe-

,0b
« j 
«tai
kjw'J teh besedah se je Cernet, 

'e doslej hlinil lažji šok, za-
iat| p dr. Petrosina in hotel zbe- 
H' ^teri pa se je podal v uren 
ko ihteti Trgu Dalmazia. Medtem 
ttau , agentoma po krajšem pre- 
ta. ‘e uspelo onesposobiti Cerne- 
tohrfu “J dr. Petrosino podal za 
0a in ga dohitel ter uklenil
^rt4°8aJu kil- Martiri della Li-
r^dtem1; Udine'

•ua
#oyJ^Wi fanta v bolnišnico. Med

ktai^tete so s kvesture poslali na 
te na drug avtomobil, 
ta^ljali

katerim

«kt0. p? so na Trgu Giotti zapazili 
tevičen avto «alfa romeo GT»,

last 51-letne Giuseppine De Co- 
smis por. Bombacigno, ki se je 
zaletel v zid neke hiše.

Med radovedneži, ki so si ogle
dovali razbitine avtomobila, je bil 
tudi 42-letni Giuseppe Bianchetti iz 
Ul. Zanetti 4, ki je edini z lastni
mi očmi videl ves prizor ter spo
znal v fantih šoferja vozila ter 
njegovega sopotnika.

Potem ko so bolničarji v bol
nišnici dali obema prvo pomoč, so 
ju agenti pospremili na kvesturo 
na zasliševanje. Čemet je dejal, 
da se ne spominja ničesar, Clari 
pa je povedal, da je Cernet, po
tem, ko sta se oba nekaj ur kla
tila po mestu, ukradel avto v Ul. 
Battisti.

Ko pa sta privozila do Trga Giot
ti, je Cernet, ki je sedel za vo
lanom, prenaglo zavozil okoli pro
metnega otoka tako, da je zavozil 
s ceste in se s prednjim delom 
vozila zaletel v zid.

32-letni Gianpaolo Canova Iz Ul. 
Sv. Frančiška 21, ki je imel v 
oskrbi avtomobil, je dejal, da je 
tisti dan, okrog 18. ure, parkiral 
vozilo pred poslopjem št. 30 v Ul. 
Battisti, okrog polnoči pa slišal mo
čan tresk, ki je prihajal od bliž
njega trga. Ko je šel pogledat, kaj 
se je pripetilo, je videl svoj avto, 
kako se je bil s prednjim delom 
zaril v zid. Škodo, ki jo je pre
trpel, so ocenili za okrog 1 mili
jon lir.

Na včerajšnji razpravi je javni 
tožilec dr. Franzot predlagal za 
Černeta zvišanje kazni na 2 leti 
zapora in 75 tisoč lir denarne kaz
ni, uradni branilec odv. Strudthoff 
pa najnižjo kazen.

Sodniki so po daljšem posvetu 
izglasovali razsodbo, s katero so 
obsodili Černeta na 2 leti, 5 me
secev in 20 dni zapora ter 80 tisoč 
lir denarne kazni.

Proti razsodbi prvostopnega so 
dišča sta vložila priziv obtoženec 
In lavni tožilec.

Trčenje avtov zaradi
nespoštovanja prednosti

Zaradi pretresa možganov ter o- 
drgnin po nosu, čelu ter obeh kole
nih se bo 62-letna Maria Novak por. 
Sannicolo iz Ulice Piccardi 57 mo
rala na nevrokirurškem oddelku 
bolnišnice zdraviti približno 10 dni.

Sannicolova se je peljala v avtu 
fiat 850 tržaške registracije, ki ga

je po državni cesti št. 14, od Peska 
proti Trstu, vozil njen mož, 60-letni 
Silvio Sannicolo. Ko je privozil do 
bazovskega križišča, je trčil vanj 
31-letni Elviro Jerman iz Bazovice, 
Grudnova ulica št. 70, ki je priha
jal iz Drage in pri prometnem zna 
ku, ki opozarja na prednost, zavo
zil dalje.

Neroden padec 
priletne ženske

Včeraj ob 13.15 so sprejeli na ne
vrokirurškem oddelku bolnišnice '15- 
letno Irmo Iuttner iz Ulice Valdiri- 
vo 11, ki se bo zaradi zloma leve 
stegnenice morala zdraviti približne 
45 dni.

Ženska se je ponesrečila, ko je 
v poslopju tOspizio cristiano* sto
pala po stopnicah navzgor in ji je 
nenadoma spodrsnilo.

Občinski svet v Tržiču 
za ukrepe proti nesrečam

Občinski svet v Tržiču je na svoji 
zadnji seji prejšnji večer na dolgo 
in široko razpravljal o nesrečah 
pri delu v ladjedelnici, ki so pre
pogoste in so zahtevale vrsto smrt
nih žrtev. Ob zaključku debate so 
izglasovali resolucijo, v kateri zah
tevajo med drugim, naj vodstvo 
ladjedelnice preneha z oddajo del 
zasebnim podjetjem in naj na me
sto tega prevzame ta dela v svo
jo režijo ter najame temu ustrezno 
večje število delavcev. Od deželne 
uprave pa se v resoluciji zahteva, 
naj bi čimprej izvedb zdiavstveno 
preiskavo o položaju delavcev v 
ladjedelnici na delu in s tem v zve
zi sprejela ustrezne ukrepe za pre
prečitev nezgod na delu.

Pri nadaljnji razpravi so pred
stavniki KPI kritizirali delo in po
stopek ustanove IRI, ki baje na 
razpolago premalo finančnih sred
stev. IRI so branili predstavniki 
KD, ki so skušali prikazati, da vlad
ni organi in njihove ustanove dela
jo kar morejo.

Ponovna seja bo v ponedeljek 25. 
t.m. ob 20.30 uri z nadaljevanjem 
razprave o ostalih točkah dnevne
ga reda.

Zborovanje delavcev. V ladjedel 
nid je napovedano za danes popoldne 
od 15. do 17. ure. Na dnevnem redu 
je razpirava o nesrečah na delu in 
o ukrepih, ki bi jih bilo treba spre-

stva. Ob tej priliki bodo izvolili 
tudi nov sekcijski odbor.

sti na nekatere neimenovane, ven-, da še kak koordinacijsKi organ vod 
darle precej vidne sodelavce socia
listov v koaliciji leve sredine, ki u- 
pravlja goriško občino.

Ob umestitvi odbora leve sredi
ne je bil med strankami leve sre
dine podpisan sporazum, ki pred
videva rešitev cele vrste vprašanj.
Sporazum je bil podpisan jeseni, ob
čina ie pripravila osnutek proraču
na, o katerem razpravljajo prav v 
teh dneh, očividno pa socialisti me
nijo, da gredo stvari prepočasi na 
prej.

V svojem poročilu, ki so ga iz
dali včeraj, socialisti trdijo, da je 
treba pohiteti z rešitvijo določenih 
vprašanj, da .je potrebna za to jas
na volja zastopnikov sedanje veči
ne, med katerimi pa so taki ki za
virajo napredovanje.

Glavna ost socialističnega poro
čila je naperjena proti počasnosti 
rešitve vprašanja avtoporta. PSI 
zahteva, da se to vprašanje čim 
prej reši, tudi ker so v Trstu že 
precej napredovali z načrti za av- 
toporto pri Fernetičih: istočasno
zahtevajo ustanovitev javnega kon
zorcija, ki bi ta avtoporta uprav
ljal. K temu lahko z naše strani 
dodamo, da .je v sporazumnih leve 
sredine predvideno, da bo avtopor- 
to upravljala javna ustanova in prav 
v teh dneh je občina imela neke 
stike z načrtovalci te naprave ob 
meji. _

Istočasno zahteva PSI, da je tre- 
ba predti k izvajanju regulacijskega 
načrta, napraviti ustrezne krajevne 
načrte, ki jih regulacijski načrt 
predvideva.

In še: treba je zgraditi ljudska 
stanovanja s 500 milijoni iz prora
čunov prejšnjih let. ki so ostali ne 
izkoriščeni. Treba je takoj usta
noviti krajevne konzulte; treba je 
čimprej ustanoviti socialni center, 
ki bi odpravil dosedanjo zasebno 
podporno politiko; treba je takoj 
ustanoviti konzulto za vprašanja 
slovenske manjšine: treba je ure 
diti vprašanje zavoda Lenassi.

PSI zahteva takojšnji sestanek z 
drugimi strankami leve sredine, da 
hi o teh zahtevah razpravljali.

Povedali smo že, da bo brez 
dvoma socialistični komunike vzbu
di) precej polemik, zlasti v tem tre
nutku, ko se je v goriški krščanski 
demokraciji menjala prejšnja veči
na in ko imajo socialdemokrati svoj 
kongres.

Goriškem. Ob tej priliki so prouči
li razvoj enotne sindikalne politike 
te kategorije, novo delovno pogod
bo in ukrepe, kd so potrebni za nje
no popolno aplikacijo ter pobude 
za okrepitev sindikalne enotnosti.

Po obširni diskusiji o teih in dru. 
gih problemih so sklenili, da bodo 
skMcaM občni zbor vseh uslužbencev 
zadrug, ki delujejo na Goriškem. 
Občni zbor bo v prostorih EN ALG 
v Turjaku dne 27. t.m. z začetkom 
ob 15. uri.

Ob tej priliki bodo postavili v di
skusijo tudi predlog za ustanovitev 
enotnega pokrajinskega odbora ka
tegorije.

RAZGOVOR DVEH ZUPANOV

Tudi Sovodnje bodo lahko 
član konzorcija za smeti

Predlog v tem smislu je dal župan 
Ceščut na sestanku z goriškim županom

Občni zbor uslužbencev 
zadrug na Goriškem

Dne 20. tjn. so se zbrali na po
svet predstavniki CGIL ln CISL u- 
službenoev zadrug, ki operirajo na
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SEZNAM GORIŠKIH DAVKOPLAČEVALČEV

Tovarna za predelovanje smeti na 
sovodemjskem polju bo kmalu zače
la obratovati. Tovarno gradi gori- 
ška občina in bo služila za prede
lovanje smeti, ki jih poberejo v 
Gorici, nekatere druge občine pa 
so se že oglasile, ker bi se rade 
posluževale te tovarne tudi za svo
je potrebe.

Že pred časom so imeli zastop- 
Inibu občine Moša tozadevni sesta- 
'nek z goriškimi upravitelji. Na zah
tevo sovodenjskega županstva je bil 
v torek v Gorici sestanek tudi med 
zastopniki sovodenjske in goriške 
občine. Sovodnje sta zastopala žu
pan češčut in tajnik dr. Bukovec, 
goriško občino pa je zastopal žu
pan Martina.

V Sovodnjah nimajo še urejene 
službe za pobiranje smeti. Župan 
Češčut je goriškemu županu predla-

Zavezanci za občinski davek 
z osnovo nad tri milijone lir

Nadaljujemo z objavo seznama 
goriških zavezancev za družinski 
in za druge občinske davke z davč
no osnovo od 3 do 5 milijonov. V 
oklepaju je naveden znesek davka, 
ki ga mora plačati na obroke ko
nec leta 1971. Prvi obrok zapade 
dne 10. februarja.

Mehanik Luigi Adani 4 milijone
(386.000) ; Guiseppe Agostino 3 mi
lijone (246.000); zdravnik dr. Luigi 
Bader 3,5 milijona (312.000); ko
mercialist dr. Luigi Bardusco 4 
milijone (366.000); odv. Silvano Ba- 
resi 3,5 milijona (312.000); trgovec 
Gilberto Barnaba 3 milijone (246 
tisoč); lekarnar Egone De Bartolo- 
mei 4 milijone (386 000); prof. Rado 
Bednarich 3 milijone (246.000); 
zdravnik dr. Giovanni Belli 3 mi
lijone (246.000); zdravnik dr. Fa- 
bio Beltrame 4 milijone (386.000); 
uradni kdr. Ferruccio Bernardis 4,5 
milijona (464.000); zdravnik dr. An- 
nibale Beviglia 3,5 milijona (312 
tisoč); trgovec Giovanni Bigot 3 
milijone (246.000); trgovec Enrico 
Bissaldi 3,5 milijona (312.000); pro
fesor Giuseppe Bradaschia 3,8 mi
lijona (355.000); zdravnik dr. Li- 
vio Breli 4,5 milijona (464.000); u- 
radnik inž. Carlo Brunschweiler 4 
milijone (386.000); "ždravnfk • dr. 
Giuseppe Caiazzo 3 milijone (246 
tisoč); uradnik Edmondo Candela 
3 milijone (246.000); avtoprevoznik 
Romano Caprara 4,5 milijona (464 
tisoč); industrialec Telemaco Ca
prara 3,5 milijona (312.000); zdrav
nik dr. Giorgio Carella 3,3 milijo
na (285.000); zdravnik prof. Nico- 
langelo Carrara 4 milijone (386 
tisoč); ravnatelj dr. Bruno Chien- 
taroli 3,9 milijona (370.000); urad
nik Antonino Chiozza 3 milijone
(246.000) ; Ida Čibej 4 milijone (386 
tisoč); profesor Francesco Codellia 
3,9 milijona (355.GOO); gradbenik 
Emilio Comolli 4,8 milijona (516 
tisoč); posestnik grof Guglielmo 
Coronini 3 milijone (246.000); go
spodinja grofica Nicoletta Coroni
ni 3,2 milijona (271.000); uradnik 
dr. Mario Cossi 3,5 milijona (312 
tisoč); zdravnik dr. Sante Costa 3 
milijone (346.000); inž. Bruno Cro- 
vetti 4,3 milijona (432.000); urad
nik Antonio De Colle 3 milijone
(246.000) ; zdravnik dr. Onorato Del 
Piero 3 milijone (246.000); zdrav
nik dr. Filippo Destro 4,1 milijona
(401.000) ; zdravnik dr. Antonio Di 
Maria 3 milijone (246.000); optik 
Umberto Donati 4,6 milijona (481 
tisoč); zdravnik dr, Mario Fabbro
3.5 milijona (312.000); gospodinja 
Giovanna Fanin 3,5 milijona (312 
tisoč); zdravnik dr. Mario Feresin 
3 milijone (246.000); inž, Sergio 
Fornasir 3,1 milijona (258.000); tr
govec Giovanni Franco 3,9 milijo
na (370.000); Giuseppe Frandolic
4.5 milijona (464.000); inž. Giulia- 
no Franzotti 4,1 milijona (401.000); 
zdravnik dr. Antonio Galliani 3,2 
milijona (271.000); zdravnik dr. Ro- 
dolfo Genovese 3,2 milijona (271

tisoč); zdravnik dr. Antonio Gobbo I diteljl ponovili zabavne predpustne 
3,2 milijona (271.000); inž. Gelse- plese in prepričani smo, da bodo 
rino Graziato 3,45 milijona (305.000);! tudi letos te prireditve uspele ter
zdravnik dr. Bruno Gregorig 3,5 
milijona (312.000); Zdravnik Emi
lio De Gressi 3 milijone (246.000); 
zdravnik dr. Ermanno Grusovin 3,5 
milijona (312.000); zasebnica Lidija 
Hornik 4,2 milijona (416.000); avto
prevoznik Lojze Kodermac 4 mi
lijone (386.000); avtoprevoznik Giu- 
stino Kusterle 4 milijone (386.000); 
trgovec Severino Leban 3,7 milijo
na (341.000); Inž. Mario Macuz 3 
milijone (246.000); industrialec Ma
rio Manganelli 3,4 milijona (298 
tisoč); zdravnik dr. Carlo Maresi 
3 milijone (246.000); industrialec 
Bruno Marino 4 milijone (386.000); 
trgovec Milano Martellani 3 mi
lijone (246.000); ravnatelj Michele 
Martina 3,5 milijona (312.000).

(Konec prihodnjič)

Prihodnjo soboto 
ples ŠZ «Dom» 
v Prosvetni dvorani

Sieviiini. plesni večeri,..la. so. bdad. 
v lanskem predpustu v Prosvetni 
divonani, so dosegli precejšen uspeh. 
Zaradi tega bodo tudi letos p.rire-

da bodo s časom postale tradicio
nalne.

Prva tovrstna prireditev bo pri
hodnjo soboto, 30. januarja. Ples 
bodo priredili mladinci go riškega 
športnega združenja DOM. Lanski 
ples Dama je zelo uspel, letos naj 
bo uspeh še večji. Igral bo priznan 
orkester, na razpolago bo dobro za
ložen bifč.

Cene vstopnicam so določene na 
1500 Mr na osebo, dijaki bodo imeli 
popust in bodo plačali vstopnico 
800 Mr.

gal, da ha lahko tudi Sovodnje, ko 
bi bila smetarska služba v vasi u- 
rejena, odvajale smeti v to 
tovarno. Martina je s predlogom 
soglašal. Povedal pa je, da bo to
varno v prvih dveh letih obratova
nja upravljala družba, ki jo gradi 
in kd bo namestila v njej razne 
stroje, šele nato jo bo prevzela go- 
riška občina. Dotlej naj bd iz So
vodenj nosili smeti v to tovarno, 
kasneje pa bi bilo treba med Go
rico, Sovodnjami in še kako drugo 
občino ustanoviti tozadevni konzor
cij.

Povedali smo že, da nimajo v So
vodnjah urejene službe za pobi
ranje smeti. Pred časom, če nas 
spomin ne vara, so na županstvu 
že nekaj govorili o tem. Prav pa 
bi bilo, da bi občina izvedla an
keto med prebivalstvom, če .je to 
za ustanovitev službe za pobiranje 
smeti. Če bi bil odgovor pritrdilen 
bi bilo moč kmalu izvesti to služ
bo, saj smo prepričani, da so tudi 
v Sovodnjah mnogi, ki bi se dan
danes radi otresli nepotrebnih sme
ti in odpadkov vseh vrst. Vsekakor 
pa smo mnenja, da bo. zaradi šte
vilnih birokratskih ovir, služba lah
ko stekla šele čez leto dni.

Lov na lisico v Dolu
Domači lovci iz Dola priredijo 

v nedeljo, 24. t.m. lov na Urico. 
Udeležijo se ga lahko vsi tisti, ki 
imajo orožni list in lovsko dovolje
nje. Zbirališče ob 8. url zjutraj pni 
gostilni «Micrko» pri Devetakih. V 
primeru slabega vremena je lov od
ložen na nedeljo, 31. tm.

Tudi v našem uredništvu 

sprejemamo prispevke za

šolo-upomenik v Cerknem

Kosovelov večer 
jutri v Doberdobu

Prosvetno društvo »Jezero* Iz 
Doberdoba priredi v soboto 23. L 
m. ob 20. uri v svoji prosvetni dvo
rani v Doberdobu proslavo v poča
stitev kraškega pesnika Srečka 
Kosovela, ob sodelovanju mešanega 
pevskega zbora »Briški grič* iz 
Steverjana.

Na programu je nastop mešane
ga zbora iz Steverjana, nastop pev
skega zbora »Jezero* iz Doberdoba, 
predavanje učitelja Sergija Karošča 
o življenju in delu Srečka Koso
vela. Sledile bodo recitacije otrok 
z osnovne šole, nato pa bodo pri
kazali filma o lanski mladinski šta
feti po Goriškem in o odkritju spo
menika padlim borcem v Dober
dobu.

Prireditev bodo zaključili z dru
žabno zabavo pri pogrnjenih mi
zah.
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VESTI Z ONSTRAN MEJE

Kobarid postaja čedalje 
važnejše turistično središče

Razvoj turizma omogoča bližina odprte 
meje - Zimsko-športno središče na Livku

OKROŽNO SODIŠČE V GORICI

Tujemu nubiralcu Telex naročnikov 
so nekuteri nasedli tudi v Gorki

Nabral j« okrog 800 tisoč lir • Dne 2. februarja bo nadaljevanje obravnave
V sredo dopoldne in popoldne so 

na okrožnem sodišču obravnavali 
zadevo 52-letnega avstrijskega dr
žavljana Heinricha Gudetvusa, ki so 
ga proti kancu preteklega oktobra 
presenetiU v Gorici, ko je pobiral 
naročnike ln oglase za telefonski 
katalog Tele«, ne da bd Imel ustrez
no pooblastilo. Obenem Je zahteval 
plačilo po 8000 Mir od vsakega na
ročnika.

Kot smo pisali ob aretaciji, je 
prišel tistega dne tudi v Gorico, 
ter se oglasil med drugim v spedi- 
cljsld pisarni VVinkler, kjer je do
bil naročilo lin zahtevanih 8000 Ur. 
Pozneje se je oglasil tudi v trgov
ski pisarni VI Vi EX, kjer pa so 
ga pridržali in poklicali policijo. Ta 
je v resnici kmalu prišla, ko pa so 
ga hoteli odpeljati na kvesturo, Jim 
je Gudenus ušel z avtom, kar mu 
je bilo omogočeno, ker Je takrat 
ravno deževalo. Nekaj ur poonej*

so ga presenetili na železniški po
staji ln takrat jim ni več ušel.

Na sodno razpravo so poklicali 
celo vrsto prič in oškodovancev tu
di ia Padove, Milana ln raznih dru
gih krajev, kjer je mož zbiral na
ročite in denar, saj je po lastnem 
priznanju nabral okrog 800 tisoč Mr. 
Sodnikom Je Izjavil, da Je bil po
oblaščen za zbiranje naročnikov za 
tak telefonski imenik, M ga Je na
meraval izdati na svoje stroške. Po
vedal Je tudi, da Je zamenjal ime 
ter se sedaj imenuje Hetarich Z4e- 
fer, ker ga Je neka avstrijska gospa 
posvojila. Bila Je že 19. ura, ko so 
aaaMšeU še zadnjo od prič, ki so se 
odzvale pozivu. Predsednik sodišča 
Je nato mendl, da bi se odpovedali 
zaslišanju tistih prič, ki se niso 
odzvale Zagovornik obtoženca odv. 
Mamolo pa Je zahteval, da Jih je 
treba zaslišati, ker Jih Je predla
galo tožilstvo. Predsednik je nato

razpravo prekinil ln odredil, da jo 
bodo nadaljevali 2. februarja do
poldne z zaslišanjem še tistih prič, 
ki se tokrat niso odzvale.

Trčenje v Dolu
Včeraj ob 9. uri so pridržali za 

15 dni na zdravljenju v splošni 
goriški bolnišnici 66-letnega upo
kojenca Edgarda Gringettija iz 
Štandreža, Ul. Ortigara 7, ki so 
mu ugotovili zlom nekaj desnih re
ber in druge poškodbe.

Gringetti se je prejšnjega dne 
popoldne peljal skupaj s Štefanijo 
Cozzutto, ki stanuje z njim v isti 
hiši, z avtom skozi Dol proti Tr
stu, ko je trčil z nekim tovornja
kom in dobil navedene poškodbe. 
Sopotnica je ostala nepoškodovana; 
cestna policija je ugotovila precej 
škode tudi na avtu simca.

Kobarid se ponaša s staro zgo
dovino, toda največji razvoj je do
segel v zadnjih letih. Njegova rast 
in perspektive so v veliki meri po
gojeni z možnostmi, ki jih nudijo 
ugoden zemljepisni položaj na kri
žišču raznih poti, turizem in pa ob
mejna lega Soške doline.

To obsoško mesto, ki je znano po 
izredni čistoči, predstavlja važno 
središče na poti iz dežel srednje 
Evrope, zlasti Avstrije, k morju. 
Kobarid pa omogoča tudi najbližjo 
povezavo s sosednjo Beneško Slo
venijo oziroma Furlanijo v Italiji. 
Takšna zemljepisna lega se zrcali 
tudi v arhitekturi, zakaj kobariške 
hiše imajo mediteranski značaj, a 
v njihovih lesenih mostovžih so moč
no poudarjene alpsKe poteze.

V primeru Kobarida gre za tisti 
značilni, rekli bi dnevni turizem, 
ki ga omogoča in spodbuja bližina 
ter odprtost meje. Na mednarod
nem mejnem prehodu Robič na
štejejo vsako teto nad 2 milijona 
200 tisoč prehodov potnikov z o- 
beh strani. Ob sobotah oziroma pred 
prazniki gre čez ta prehod do 5 
tisoč vozil z gosti, ki so namenjeni 
bodisi v Kobarid in dalje na jugo
slovansko področje ali pa v sosed
nja Čedad in Videm.

V tem središču so v zadnjih le
tih zgradili dve samopostrežni tr
govini, prav v zadnjem času pa so 
modernizirali tudi tamkajšnji ho
tel »Kobarid*. Ta ima sedaj 40 le
žišč za goste, 166 sedežev v resta
vraciji ter moderno kuhinjo. Pri 
zasebnikih pa je na voljo okoli 30 
ležišč.

V turistični okvir Kobarida sodi 
tudi zimsko • športni center Livek, 
pod obronki Kuka in Matajurja. 
Tako so na tem območju zagotovili 
stalno turistično sezono, ki traja 
neprekinjeno skozi vse leto. Neka
teri celo menijo, da so na Livku 
naj lepša smučišča na Primorskem. 
Zaradi bližine velikih mest pa ima 
to zimsko - športno središče prav 
gotovo ugodne razvojne možnosti. 
Ldaj imajo tam smučarski dom z 
devetindvajsetimi težišči in resta
vracijo ter tri vlečnice, ki lahko 
prepeljajo tisoč smučarjev oziroma 
turistov na uro. Zmogljivost vleč
nic bodo kmalu povečali še za do
datnih 500 voženj na uro. Posebej 
je pomembno, da so dosedanji raz 
voj Livka v na j večji meri omogn- 
čili občani iz Kobarida, ki so pri 
gradnji raznih objektov opravili 
nad 40 tisoč ur prostovoljnega de

la. Sedaj težijo, da bi obmejni pre
hod Livek prekvalificirali, čezenj 
naj bi bodisi potovali tudi s pot
nimi listi, ali pa naj bi bil za pro
met s prepustnicami odprt dalj ča
sa. Pričakujejo, da bi se tako obisk 
gostov iz sosednje dežele še pove
čal.

Nedvomno bo turizem v prihod
nje lahko še pomembnejši dejavnik 
gospodarskega razvoja Kobarida. 
Razvijali ga bodo v okviru širšega 
programa za nadaljnji napredek ce
lotne tolminske občine.

SIA)VENSKO GLEDALIŠČE 
V TRSTU

Slovenske balade ln romance 
pripoveduje Stane Raztresen 
v nedeljo, 24. tjn. ob 16. uri 
v KatotMSketn domu v Gorici.

Razna obvestila
GOGOLJEVO KOMEDIJO »ŽE

NITEV* priredi p. d. «Standrež» 
v nedeljo, 21. trn. db 16. uri v žup
nijski dvorani v Stamdrežu.

Obvestilo INAM
PoteratMnsfco vodstvo bodnlštoe bla

gajne INAM v Gorici obvešča vse 
prizadeta da so podaljšali za brez
poselne aU začasno brezposelne de
lavce, ki so obvezno zavarovani pri 
tej ustanovi za bolniško oskrbo, da 
imajo po prekinitvi delovnega raz
merja pravico do zdravniške in bol
niške pomoCd za dobo šest mesecev. 
Do sedaj je vedjala pamoC samo 
za dva meseca.

To zvišanje zavarovalne dobe vrija 
tudi za družinske člane ter se ra
čuna od 1. januarja 1971.

Kolesarka je treščila 
v vrata poltovornjaka
Včeraj okrog 10. ure, ko se je 

peljala s kolesom po Ul. Duca 
D’Aosta v smeri proti Tržaški ce
sti, je 34-letna gospodinja Elide Mi- 
cossi por. Gemma, ki stanuje v i- 
sti ulici št. 70 trčila s kolesom ob 
vrata poltovornjaka fiat 110 prav 
v trenutku, ko je šofer 39-letni Car
lo Bradaschia, ki stanuje v Ul. Ao
sta 53 ustavil vozilo in odprl vra
ta, da bi izstopil.

Ponesrečenko, ki je padla, so z 
rešilcem odpeljali v splošno bol
nišnico, kjer so ji ugotovili udarec 
v lobanjo s pretresom možganov ter 
so jo pridržali za 20 dni na zdrav
ljenju.

Prometna nesreča 
v Ločnlku
Prejšnji večer nekaj po 18. uri 

se je pripetila prometna nesreča 
tudi na Trgu S. Giorgio v Ločni- 
ku, kjer je bila žrtev 56-letna Ma
ria Vidoz iz Ločnika, Ul. S. Roc 
13. V bolnišnici so ji ugotovili zlom 
leve stegnenice in druge poškodbe 
ter so jo pridržali za 25 dni na 
zdravljenju. Zapisnik je napravila 
cestna policija iz Gorice.

Iz goriikesa matičnega urada
Dne 19. ta 20. januarja so na go. 

riškem matičnem uradu priflaviR 
tri rojstva ta dve smrti.

Rojstva: Valentina Oabas; Paolo 
Lo Mastno, Giuliano Capozzi.

Umrli: gospodinja 51-letna Pieri- 
na Demartim por. Marcuzzl; kmet 
70-letai Alojz Stekar.

Darovi in prispevki
Za tiskovni sklad Primorskega 

dnevnika daruje Ciril Mavrič iz Kr- 
mina 2000 Mr.

VERDI: 17.15 «Interluddo#, ameri
ški film v barvah, O. Werner ta 
B. Ferris.

CORSO: 17.00-15.00 «Monty Walsh 
un uomo duro a moriren, L. Mar- 
vin, J. Moreau. Klnemaskope v 
barvah.

MODERNISSIMO: 16.00: »II ma- 
gro, il grosso, il cretinoa, S. Lau- 
rel in O. Hardy.

VITTORIA: 17.15 «Zenabel», L. Lo
ve ta L. Stander. It. barvni film; 
mladini pod 14. letom prepove
dan.

CENTRALE: 17.15-21.30 «Principe 
coronato cercasi per ricca eredi- 
tiera«, F. Franchi m C. Ingrassia; 
kinemaskopski film v barvah.

Tržič
AZZURRO: 17.30 «La prima not te 

del dot tor Danieli, indust riale 
con M complesso del glocattolo*, 
L. Buzzanca ln K. Christine. 01- 
nemascope v barvah.

ENCELSIOR: 18.00 «BorsaMno», A- 
lata Delan to Jean Paul Belmon- 
do. V barvah.

PRINCIPE: 17.30 «La notta (M 
morti vi ven ti».

Novu Gorica
SOČA (Nova Gorica); »Krvava lu

na«, ameriški barvni film — ob 
18. ta 20

SVOBODA: «Sanatorij za ženske*, 
francoski barvni film — ob 18. 
in 20.

DESKLE: Prosto.
RENČE: ((Uporniki«, angleški barv

ni film — ob 19.30,
ŠEMPAS: Prosto.
KANAL: Prosto
FRVACINA: Prosto.

DEŽURNI LEKARNI
V GORICI

V Gorici je danes ves dan ln po
noči dežurna lekarna Al Ooraot 
Korzo Italija 89, tel. 24-43.

V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je odprta 

lekarna »AUa salute* dr Fabrta, 
Ulice Cosulich 117, tel. 72-480.
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VARŠAVSKI ČASOPIS «P0LITYKA» RAZGLABLJA

Decembrski dogodki 
in odgovornost zanje

Med delavstvom in partijo so bile niti pretrgane ■ Glavni problem je 
gospodasko stanje - Resnični uspehi se ne čutijo v življenjski ravni 
Socialistični razvoj se ne more začrtati v enkratne in večne meje

Fazmere na Poljskem so se v zadnjem času nekoliko umi
rile. Toda ne toliko, da bi mogli o njih govoriti kot o nor
malnih razmerah. Res je sicer, da stanje ni tako dramatično, 
kot ga prikazujejo nekateri krogi, toda še vedno je daleč od 
normalnega stanja. To nam zelo izrazito pove komentar, ki 
ga o decembrskih dogodkih, njihovih vzrokih ter o sedanjem 
stanju daje varšavski dnevnik «Polityka».

Tragični dogodki, ki so se pri
petili v Gdansku, Gdinji, Ščečinu,
Elbragu in Slupsku v decembru
1970, so povzročili velik šok v 
naši družbi in vzbudili velik ne
mir med prijatelji Poljske ter ra
dost med njenimi sovražniki. Smr
ti, poulične demonstracije in stav
ke v nekaj desetinah proizvodnih 
organizacij so pokazale partiji ne
izpodbitno politično krizo, v kate
ri se je znašla naša dežele.

Nikakor se ne sme pozabiti, 
da so ti dogodki zahtevali človeške 
žrtve. Glede na žrtve na ulicah 
primorskih mest smo dolžni najti 
in okrepiti tiste mehanizme, ki 
bodo onemogočili konflikte med 
prebivalstvom in vlado in ki bo
do ponovno vzpostavili niti med 
delanim razredom in partijo.

Čeprav zveni ostro, moramo re
či: decembrski dogodki so doka
zali, da so bile niti med delav
skim razredom in partijo pretr
gane. V teh razmerah je znaten 
del delavskega razreda protestiral 
proti mnogim važnim elementom 
gospodarske politike. Impulz srda 
je bil uperjen proti povišanju cen, 
toda osnovni namen je bil uperjen 
proti vzrokom povišanja cen.

To je izzvalo nenavadno neva
ren pojav družbene dvosmiselno- 
sti: eno se je izražalo »navzven* 
— drugo pa se je ohranjalo »za
se* in izražalo kvečjemu svojim 
najbližnjim, o njem se je govo
rilo v bufejih med odmori sestan
kov in konferenc, seveda le med 
najboljšimi prijatelji. Proti temu 
in proti mnogim drugim pojavom 
so se uprli deli delavskega raz
reda. Obseg demonstracij izklju
čuje možnost, da bi iskali vzroke 
izključno v enem delu dežele ali 
na enem področju gospodarstva. 
Sicer pa analize, ki so prišle do 
veljave v teh dneh, so jasno po
kazale, da se išče sprememba v 
političnem življenju partije in de
žele. Družba je pripravljena pre
nesti žrtve in odpovedi, če vidi 
da vlada upošteva dejstva in da 
na njih utemeljuje svoj program, 
ker program obeta spremembe v- 
boljše. Toda družba je proti te
mu, če program temelji na sta
tističnem optimizmu, in se pri
merjave z dejanskim stanjem pro
glašajo za bolestni pesimizem.

Razumljivo, poulične manifesta
cije niso forum za izražanje po
litičnih gesel, toda priznati je tre
ba, da zavestno delovanje delav
cev ra dopustilo sovražnim ele
mentom, nasprotnikom socializma, 
da bi prišli do izraza, pa čeprav 
so stopili v akcijo tudi takšni e- 
lementi.

Centralni komite združene polj
ske delavske stranke je izbral 
edino možno pot za zajezitev ne
varnega razpleta dogodkov, ko je 
ubral pot rešitve vzrokov nasta
lega konflikta. To se je izrazilo 
v spremembah osebnosti in v začr- 
tanju najvažnejših problemov, s 
katerimi se bo ukvarjala partija, 
da bi vrnila širokim množicam za
upanje.

Razumljivo, da osebne spremem
be še ne bodo izboljšale plačilne 
bilance, niti ozdravile gospodar
stva v deželi. Toda moreio in tu

di morale bi prinesti nov stil pri 
reševanju osnovnih družbenih pro
blemov v deželi. Ni ga sklepa, ka
terega predpostavke bi morale o- 
stati tajne. Ni predloga, katere
mu bi mogla škodovati javna dis
kusija. Skupno začrtani program 
se more uresničiti le s skupnimi 
močmi. Samo na takšnih temeljih 
se doseza enotnost vse partije in 
njen javni občutek odgovornosti 
pred narodom. Ne sme se poza
biti, da če obstajajo različne stop
nje odgovornosti, za nedavne tra
gične dogodke nosi osnovno od
govornost partija.

Povojna zgodovina Poljske je 
polna uspehov, ki nam dajejo po
vod za ponos. Teh uspehov ne 
bodo uničili niti zadnji dramatič
ni dogodki v poljskem primorju 
Vendar je treba te dogodke pri
znati za alarmni znak, ki naka
zuje bolezen v organizmu. In to je 
tem nevarnejši znak, ker se v 
socialistični Poljski že drugič po
javlja. Decembrski dogodki so 
ponovno pokazali, da med mnogi
mi problemi, ki vplivajo na uso
do naše dežele, na njeno bodoč
nost in na varnost prebivalstva, 
najvažnejše mesto pripada eko
nomiki.

Izhod iz krize ne bo lahek. Ce
nen optimizem bi tu ne mogel 
veliko žaleči. Nasprotno, mogel bi 
celo povzročiti še hujše razočara
nje. Mi smo dežela v razvoju. V 
gospodarskem razvoju nam je u- 
spelo zasesti dostojno mesto med 
najbolj razvitimi deželami sveta.
V zadnjih letih sicer nismo ob
čutili plodov tega uspeha, ti plo
dovi se niso izražali v naših indi
vidualnih proračunih. Res, konč
no smo uspeli postaviti temelje 
naši industriji, široko bazo suro
vinski industriji, tej industriji smo 
zagotovili nepretrgan dotok sve
že krvi — izobraženih ljudi, teh
nikov, inženirjev, ekonomistov, kva
lificiranih delavcev.

Ti mladi kadri so naš največ 
vreden kapital Na žalost je prav 
ta kapital često doživljal ome
jitve. Sposobnim in ustvarjalno 
razpoloženim ljudem pa so se u- 
metno delale ovire. Toda brez 
pravice do tveganja ni napredka. 
Pravica do tveganja mora iti vzpo
redno z obvezno odgovornostjo.
V očeh svetovnega javnega mne
nja v prelomnih sedemdesetih le
tih smo se znašli iz oči v oči s 
podobnimi problemi, kakor že v 
petdesetih letih, le da so danes 
ti problemi številnejši in bolj 
zapleteni. Smo pred nujnostjo, da 
stopimo še čez eno stopnico. Na
predek postaja vedno dražji in 
zahteva vedno večje napore.

Ekonomski sistem na deluje v 
prazno. Treba je služiti ljudem in 
prav ljudje izpolnjujejo ta sistem 

svojim živim odnosom. Poseb
no želimo obrniti pozornost na 
dobro organizacijo dela, na vse
stransko informiranost od zgo
raj navzdol in narobe. Odločujoč 
pomen mora imeti kadrovska po
litika, ki naj sili sposobne ljudi, 
da ne ocenjujejo delavcev, me
ščanov, partijskega tovariša in 
drugih po tem. kar govorijo, pač

pa po tem kar napravijo, kar u- 
stvarijo. V naši dobi ne more
jo obstajati nekakšni univerzal
ni specialisti za vsa področja druž
benega, političnega in gospodar
skega življenja. Ni človeka, ki bi 
ne grešil. Ne bomo pa dosegli 
uspehov z neprestanim ponavlja
njem, da je naša dežela siromaš
na.

Socialistični razvoj, program 
poljske bodočnosti, njene ustvar
jalne moči v skupnosti socialistič
nih dežel ne more biti začrtan za 
vedno v enkratnih večnih mejah.
Ta program je živa stvarnost, ki 
se bogati in plemeniti z izkušnja
mi nas in naših prijateljev. V 
procesu izoblikovanja tega pro
grama, ki je sedaj ponovno poseb
no oživel, naš delež prav gotovo 
ne bo izostal.

DRZNA HIPOTEZA ZNANSTVENIKA IZ HARVARDA

Ali je res prvi koledar 
že iz pozne ledene dobe?

Na primitivno orodje naj bi pračlovek z vrezi zaznamoval Lunine 
faze - Alexander Marshack je napisal monografijo o odkritju

Alexander Marshack, znanstve
nik z univerze v Harvardu, je 
že leta 1984 začel pisati znan
stvene članke za različne ame
riške časopise. Tedaj se je za
nimal za arheologijo le kot za 
»konjička*, toda če takrat je pri
šel do nekaterih lastnih domnev. 
Prepričan je bil, da so čudna 
znamenja, ki jih je mogoče za
paziti na izkopaninah iz zadnje 
faze ledene dobe, nekaj več kot 
le dekoracija ali slučajni vrezi, 
ki naj bi služili za to, da bi bile 
kosti, rogovi ali kamenje, ki so 
jih praljudje uporabljali kot o- 
rodje, manj spolzki v rokah.

Prav zaradi tega začetnega 
mnenja je Alexander Marshack 
postavil hipotezo, da imajo ti 
znaki- natančno določen logični 
pomen. Arheologom se je zdelo, 
da je taka hipoteza drzna in tu
di sedaj, ko .je Marshack zopet 
izrazil prepričanje, potem ko je 
pregledal številne ostanke staro
davnega orodja, da so vrezi smi
selni znaki, se mnogi niso ogreli 
za to.

Prazgodovinski evropski človek, 
ki je živel v zadnji fazi ledene 
dobe, več kot 34 tisoč let od te
ga, naj bi bil zmožen slediti Lu
ninim menam in zabeležiti z vre
zi v kosti v kamenje ali v rože- 
vino prvi koledar na svetu. To 
naj bi bil sklep znanstvenika iz 
Harvarda. Toda po mnenju, ki 
so ga strokovnjaki sprejeli že 
pred časom, naj bi bile prve ar
heološke izkopanine, ki so jasno 
kazale, da je človek začel upo
rabljati koncept številke in ab
straktne znake, iz dobe, ki sega 
do 10 tisoč let od tega, to po
meni 24 tisoč let po datumu, ki 
ga postavlja Marshack.

Harvardski znanstvenik je napi
sal monografijo o svojih izsled
kih, potem ko ie obiskal števil-

TRST A
7.15, 8.15, 11.30, 13.15, 14.15, 20.15 

Poročila; 7.30 Jutranja glasba; 
11.40 Radio za šole; 12.10 Zdrav
stvena oddaja; 12 20 Za vsakogar 
nekaj; 13.30 Glasba po željah;
17.00 Orkester Casamassima; 
17.20 Za mlade poslušalce; 18.15 
Umetnost in prireditve; 18.30 
Radio za šole; 18.50 Sodobni so
vjetski skladatelji; 19.10 Proble
mi Krasa; 19.20 Zborovsko petje; 
19.35 Nove plošče; 20.00 Šport; 
20.50 Operna glasba; 21.50 Fol
klorni plesi; 22.05 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15.10 Spored za otroke; 15.30 De
želni ansambli; 15.50 Furlansko 
gledališče.

KOPER
6.30, 7.00, 10.00, 12.30, 14.00, 

14.30, 16.00, 17.00, 19.15, 22.30 Po
ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.00 
Popevke; 9.00 Znanstvena oddaja;
9.30 <20.000 lir za vaš spored*; 
10.05 Juke box; 11.00 Zabavna 
glasba; 11.30 Klan Celentano;
12.00 in 12.45 Glasba po željah; 
14.15 Polke in valčki; 15.30 Tops- 
pops; 16.20 Mladi izvajalci; 16.45 
Kulturna panorama; 17.10 Vaši 
pevci, vaše melodije; 17.30 Sredo
zemske melodije; 18.00 Simf. kon
cert; 19.30 Prenos RL; 22.15 Glas
beni kontrasti; 22.35 Večerni re
cital.

NACIONALNI PROGRAM
8.00, 12.00, 13.00, 20.00 Poročila;

8.30 Jutranje pesmi; 9.15 Vi in 
jas; 11.30 Melodrama; 12.10 Plo-
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šče; 13.15 Poje Barbra Streisand; 
13.27 Strnjena komedija; 14.00 Po
poldanska oddaja; 16.00 Oddaja 
za otroke; 16.20 Spored za mla
dino; 18.15 Plošče; 18.45 Ekonom
ska panorama; 20.20 Radijska pri
redba; 21.15 Koncert.

II. PROGRAM
8.30, 10.30, 13.30, 17.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Orkestri; 9.50 Radij
ska priredba; 10.30 Telefonski po
govori; 12.25, Mi, The Beatles;
13.00 Hit parade; 14.00 Zakaj in 
kako; 15.00 Ne vse, toda o vsem; 
15.40 Enotni razred: 16.06 Popol
danska oddaja; 18.05 Zakaj in 
kako; 18.45 Plošče, 19.02 Gianni 
Morandi; 20.10 Nagradno tekmo
vanje; 21.00 Knjižne novosti; 21.45 
Francoske nove plošče; 22.40 Ra
dijska priredba.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.45 

Sodobna ital. glasba; 12.20 Ba
letna glasba; 13.00 Medigra; 14.30 
Haydnovi kvarteti: 16.15 Avant
garda; 17.25 Strani albuma; 17.45 
Jazz; 18.45 Kulturna oddaja; 19.15 
Beethoven; 20.15 Zdravstvena od
daja; 21.30 Radijska priredba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 

Baletna glasba; 10.00 Chopin; 
10.20 Ital. inštrumentalna glasba;
11.00 Medigra; 11.45 Portret av
torja; 15.30 Simf. glasba — ste
reo.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 15.00, 17.00, 

19.30 Poročila; 7.45 Informativna 
oddaja; 8.10 Operna matineja;

9.05 Za šolarje; 9.35 Slovenske 
narodne; 10.15 Pri vas doma; 
12.10 FTizori in razpoloženja v 
glasbi; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 Po domače; 13.30 Priporo
čajo vam...; 14.10 Z izvajalci
skladb za mladino; 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo; 
15.35 Glasbeni intermezzo; 15.40 
»V tempu landlerja*; 16.40 »Rad 
imam glasbo*; 17.10 Človek in 
zdravje; 17.20 Operni koncert; 
18.15 Leoš Janaček: »Po zarasli 
stezici*; 18.50 Ogledalo našega ča
sa; 19.00 Lahko noč, otroci!; 20.00 
»Naj narodi pojo...*; 20.30 »Tops 
pops»; 21.15 Oddaja o morju in 
pomorščakih; 22.15 Besede in zvo
ki iz logov domačih; 23.05 Lite
rarni nokturno; 23.15 Jazz.

ITAL. TELEVIZIJ^
12.30 Kulturna oddaja; 13.00 

Zdravstvena oddaja; 13.30 Dnev
nik; 14.00 Francoščina; 14.30 
Nemščina; 16.00 Konjske dirke; 
17.00 Spored za najmlajše; 17.30 
Dnevnik; 17.45 Oddaja za otroke; 
18.30 Aktualnosti; 19.15 Kulturna 
oddaja; 19.45 športni dnevnik in 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 TV- 
7; 22.00 «Qualcuno bussa alla por- 
ta»; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 G. Flau

bert: »Kandidat*; 22.45 Poje Joe 
Sentieri.

JUG. TELEVIZIJA
20.00, 22.35 Poročila; 17.45 A. 

Lindgren: Erazem in potepuh;
18.15 Obzornik; 18.30 Glasbeni 
dnevnik; 19.00 Zakaj? — dokuro. 
odd.; 20.35 Izkažimo se! — quiz; 
21.45 »Nepremagljivi* — ser. film.

ne evropske muzeje in tam ana
liziral in primerjal vsakovrstne 
izkopanine iz ledene dobe in iz 
kasnejšega časa. V svoji mono
grafiji opisuje metode proučeva
nja in interpretacije, po kate
rih mu je uspelo formulirati hi
potezo o času, v katerem naj 
bi nastal prvi koledar.

Seveda ima Marshack tudi svo
je privržence: trenutno sta to 
dva učenjaka. Prvi je kustos 
arheološkega muzeja «Peabody», 
ki je zgrajen ob univerzi v Har
vardu, Hallam Movius, drugi pa 
je eden izmed največjih svetov
nih strokovnjakov v raziskavah 
o ledeni dobi Ralph Solecky s 
»Columbia University» iz New 
Yorka.

Hallam Movius napisal uvod 
k Marshackovi monografiji. V 
svojem zapisu poudarja, da so 
to raziskave, »ki postavljajo v 
novo, revolu>onarno luč, znanje 
o intelektualni ravni, ki so jo 
dosegla protočloveška bitja iz 
zgornje paleolitske dobe. To je 
mejnik v zgodovini arheologije, 
ki ga lahko primerjamo z od
kritjem ogljika 14.»

Kemični element, o katerem go
vori Solecky v uvodu k monogra
fiji nahajamo v kateri koli organ
ski snovi, predvsem pa v kosteh 
in lesu. S pomočjo tega elemen
ta na najzanesljivejši način ugo 
tavljajo starost prazgodovinskih 
izkopanin in ravno ta element je 
bil eden najkoristnejših faktorjev 
za razvoj arheologije v zadnjih 
letih.

Marshack trdi, da je bila Luna 
za pračloveka neke vrste kole- 
dar na nebu: služila mu je za 
predhodno ugotavljanje najbolj 
primernih dob za lov in ribolov, 
s pomočjo Lune je določil datum 
za obrede in žrtvovanja... Toda 
zato, da bi mogel izkoristiti to 
prvotno vrsto logične delitve ča
sa, je moral pračlovek Lunine 
faze zabeležiti. Po mnenju har
vardskega znanstvenika je pra
človek to tudi storil, s tem, da 
je na roževino s konvencionalni
mi znaki zaznamoval noč za 
nočjo ritmične in ponavljajoče 
se spremembe tistega dela Lune, 
ki ga je videl. Po Marshacko- 
vem mnenju krijejo nekatere 
sekvence teh »znakov* več kot 
leto dni dolge časovne dobe, zna
ki pa so vedno vrezani na pred
metih, ki so zelo majhni

Vsak izredno majhen vrez je 
nekoliko drugačen od drugega, 
kar pride posebno do izraza, če 
vreze fotografirajo pod posebno 
osvetlitvijo in fotografijo precej 
povečajo. Marshack meni, da so 
vrezi različni predvsem zaradi te
ga ker so praljudje vsakega po
sebej vrezali z različnimi vrsta
mi orodja. Če jih gledamo v 
celoti, kaže, da se znaki ponav
ljajo v logičnih sekvencah, ki 
se skoraj popolnoma ujemajo z 
Luninimi spremembami. Nekate
re razlike, ki so pri vrezih vidne, 
je treba verjetno pripisati sla
bim vremenskim razmeram in 
oblačnosti, ki je od časa do ča
sa preprečevala prazgodovinske
mu človeku, da bi videl Luno.

Če torej strnemo Marshackove

ugotovitve in če ima harvardski 
znanstvenik prav, predstavljajo 
izkopanine, ki jih je proučeval 
in ki večinoma izhajajo iz fran
coske pokrajine Dordogne, prvi 
primer koledarja. Ta koledar naj 
bi bil daljni toda neposredni 
prednik veliko bolj izdelanih ko
ledarjev, ki jih nahajamo pri Su
mercih, Babiloncih in Egipčanih 
in lahko pomeni popoln preobrat 
v raziskavah o intelektualnem 
razvoju človeka in njegovem za
četku še pred nastankom kme
tijstva.

VARŠAVA, 21. — število polj
skih televizijskih gledalcev nara
šča z ritmom pol milijona novih 
gledalcev na leto. Ob koncu leta 
1970 je bilo poljskih televizijskih 
gledalcev 4 milijone in 250 tisoč. 
Oktobra pa je poljska televizija 
začela z rednimi oddajami tudi 
na drugem televizijskem kanalu.

Za jutri nam tržaško Slovensko 
gledališče pripravlja spet novo 
letošnjo premiero. V režiji Maria 
Uršiča nam bo ansambel našega 
gledališča prikazal igro v štirih 
dejanjih «Kaj bojo rekli ljudje*, 
ki jo je napisal znani srbski av
tor tovrstnega slovstva Branislav 
Nušič. Premieri, ki bo jutri zve
čer v Kulturnem domu, bodo sle
dile takoj tri ponovitve in sicer v 
nedeljo popoldne, nato še v sredo 
in četrtek. Na sliki prizor iz dela, 
kjer vidimo od leve proti desni 
Lidijo Kozlovičevo, Zlato Rodoško- 
vo, Mirando Caharijevo in Jožka 
Lukeša.

HOLLYWOOD, 21 - Med naj
boljšimi tujimi filmi, ki naj bi 
kandidirali za nagrado «Oscor», so 
francoski filmi «Borsalino», »Pri
znanje* in «Deževni potnik*, iz
raelski «Popotnik» in italijanski 
naj bi združenje tujega tiska v 
Hollywoodu podelilo 5. februarja. 
»Inchiesta su un cittadino al di 
sopra di ogni sospetto*. Nagrado

RIM, 21. — 2e več časa od
daja italijanska televizija nada
ljevanko »Pripovedovanja patra 
Browna», v kateri nastopa Renato 
Rascel- Iz ankete, ki jo je izvedel 
urad za mnenja občinstva pri 
RAI — TV, izhaja, da je dosegla 
oddaja pri občinstvu kvocient pri
ljubljenosti 76. Toda v bistvu sta 
le dva odstotka gledalcev dejala, 
da jim je oddaja le malo pogodu. 
Poseben uspeh žanje s to oddajo 
igralec Renato Rascel, ki je v 
isti anketi prejel kvocient priljub
ljenosti 94.
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V

Zenitovanjske šege 
in navade v Bregu

Pred mnogimi leti, ko so bili 
naši dedje in pradedje mladi, so 
poznali mnogo navad, ki jih mi 
danes ne poznamo več. Med te
mi bi rada opisala svatovske na
vade.

Vsi svatje z ženinove strani 
so odšli po južini v novičin dom, 
da jo odpeljejo k poroki. Tam so 
se zbrali tudi svatje z nevestine 
strani. Nevestin oče je hotel ve
deti, kaj iščejo. Seveda se je po
tolažil, ko so mu pojasnili, ka
ko je vsa zadeva.

Kmalu potem je mlada deklica, 
novičina družica, prinesla na krož
niku pomarančo, v kateri so bile 
vtaknjene rdeče cvetlice. Vsake
mu svatu je dala po eno, le že
ninu nobene. Dejala mu je: *Boš 
že od druge dobil rdečo cvetico/» 
Takoj nato je iz sobe pristopicala 
stara ženica. Pričela se je smu
kati okoli ženina in mu vsiljivo 
ponujala velik šopek cvetlic. Že
nin se je branil in umikal, češ, 
ta ni ta prava. Ko je starka 
odšla, je priskakljalo lepo mlado 
dekle in pričelo objemati ženina. 
In spet se je moral ženin umika
ti, češ, tudi ta ni prava. Nato je 
dekle užaljeno odšlo. Končno so 
se spet odprla vrata in vstopila 
je novica v lepi poročni obleki. 
Ženin ji je stopil naproti. Obje
la sta se, ona pa mu je pokloni
la šopek cvetlic. Nato je novica 
dala bratrancu ali komu druge
mu iz sorodstva svileno ruto. En 
vogal je dala njemu, drugega 
pa je obdržala v roki ona. To naj 
bi pomenilo, da nevesta naj bi 
ne ušla. Pred cerkvenimi vrati 
je bratranec moral še trdneje 
stisniti za ruto.

Pri cerkvenih obredih je bil 
*ofer> (darovanje) obvezen. Vsi 
svatje so šli okrog oltarja in po

lagali darove na mizico. Noviči
na teta pa je navadno prinesla 
na mizico svatbeni kolač. Kolač 
je bil trioglat. Bil je iz najboljše 
moke; domače krušarice so ga 
znale lepo izoblikovati, nakar so 
ga še okrasile. Take kolače je 
navadno nosila novica v predpo
ročni dobi zvečer k prijateljem 
in znancem in ob tej priliki do
bivala darove v denarju.

V cerkvi je bil po tofru* po
ročni obred. Pred oltar sta po
kleknila ženin in nevesta in na 
vsako stran po ena priča. Po 
vezanju rok in zamenjavi prsta
nov sta morali tudi obe priči 
glasno potrditi, da sta videli in 
slišali obred poroke.

Ko so po poroki svatje prišli 
iz cerkve, jih je zunaj čakala 
množica ljudi, posebno pa otrok, 
katerim so delili slaščice. Nato 
so odšli na nevestin dom, kjer 
jih je čakala pečenka in dobro 
domače vino. Pri pojedini ni 
manjkalo petja in veselja. Po 
končani svatovščini so sorodniki 
sedli na voz in se odpeljali prott 
ženinovemu domu. Po cesti so se 
jim pripetile mnoge šaljive dogo
divščine. Fantje so se hoteli mal
ce pošaliti na nevestin račun. Ta
ko so na primer položili čez ce
sto hlod ali drevo, da se je mo
ral voz ustaviti. Seveda se je 
vse lepo končalo v korist svatov.

Ko so prišli na ženinov dom, 
jih je čakalo drugo presenečenje: 
hišna vrata so bila zaprta. Ko so 
trkali, so se končno vrata odprla. 
Tedaj je ženin predstavil svojo 
nevesto. Tudi tam je bila nato 
pojedina, ki se je končala v ve
selem razpoloženju.

To so bili glavni ženitovanjski 
obredi. Mnogo takih šeg se je v 
teku časa žal izgubilo in opustilo.
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Nekdo 
skuša izpodkopati poslovno razpolo
ženje vaših sodelavcev. Razmere 
v družini se bodo še utrdile.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pozitivno 
obravnavanje nekega obsežnejšega 
načrta. Čemu se upirate željam va
ših najbližjih.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Brez 
sodelovanja ne boste prišli nikamor. 
Trdno ohranite svoje stališče do 
nekaterih družinskih zadev.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Spoznali 
se boste z dobrim poslovnim part
nerjem. Neznatne vendar nevšečne 
spremembe v družinskem razpolo
ženju.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Načeli 
boste delo, ki bo terjalo veliko od

govornosti. Spoznali boste osebo, ki 
bo prinesla v vašo družbo žarek 
sonca.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pri
merno razpoloženje za preizkušnjo 
nekih poslovnih ponudb. V družini 
boste delali načrte za bližnjo in 
daljšo bodočnost.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Nekdo iz vaše poslovne družbe vas 
bo razočaral. Nevsakdanji dogodek, 
ki bo razveselil vašo družino.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Pripravite se na spremembe v po

slovnih odnosih. Preveč zanemar
jate svoje zdravje, pa tudi dru
žino.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Vaši načrti se bodo izkazali pra
vilni. V družbenem življenju bo 
nekaj narobe.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Odlična priložnost za sklenitev zelo 
povoljnega posla. Prijeten večer v 
novi družbi.

VODNAR (od 21.1 do 19.2.) Imeli 
boste srečo, ker bo nekdo od vaših 
tekmecev moral popustiti. Ne zale
tite se v prenaglih sodbah.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nekaj bo 
šlo navzkriž, kar pa vas ne sme 
spraviti iz ravnotežja. Tudi v dru
žini ne bo vse najboljše

KRATKA, A ZGOVORNA PRIMERJAVA

Kolikšna je ceno 
sodobne znanosti

Zadevne razmere v Italiji niso najboljše

Če vprašamo preprostega člove
ka, kaj pomeni zanj znanstvena 
raziskava, se bo prav gotovo zna
šel v zagati, saj nimamo povsem 
točne in vseobsegajoče definicije, 
kaj znanstvena raziskava je. Če 
nekoliko kritično analiziramo vse 
razpoložljive definicije, ki se sicer 
ponašajo z visoko donečimi znan
stvenimi besedami, bomo ugotovili, 
da so vse definicije, če drugo ne, 
vsaj nepopolne. Edino, kar lahko 
rečemo, je, da je sleherno člove
ško dejanje praktično raziskava, 
posledica naše svobodne volje in 
želje po novih spoznanjih, čim bolj 
pa se civilizacija razvija, tem bolj 
postaja individualno raziskovanje 
neproduktivno. Moderna znanost 
namreč potrebuje velika, velikan
ska sredstva. Tolikšna sredstva 
pa more prispevati le skupnost, 
ki pa ima hkrati pravico zvedeti, 
kaj se je s temi sredstvi doseglo. 
Iz tega izhaja, da so znanstveniki, 
moralno vsaj, dolžni odgovoriti na 
vprašanje, kaj so dosegli. In pra
vilno je tudi, vprašati se, kaj nam 
daje znanost, za katero smo dali 
toliko sredstev.

Zadevo, o kateri je govor, bomo 
bolje pojasnili v konkretnem pri
meru: ZDA so v zadnjih 20 letih 
vložile v mirnodobsko aplikacijo 
jedrske energije skoraj šest mili
jard dolarjev. Če predpostavimo, 
da bo kilovatna ura električne e- 
nergije, pridobljene v jedrski cen
trali, stala 0,8 tisočinke dolarja 
manj kot kilovatna ura električne 
energije iz tako imenovane tradi
cionalne t.j. termo ali hidrocen- 
trale, bo treba proizvesti približno 
8000 milijard kWh električne ener
gije, da bi amortizirali te stroške, 
če pa k temu dodamo še pasivne 
interese, bo treba količino proizve
dene energije celo podvojiti in še
le tedaj bodo amortizirani vsi stro
ški. šestnajst tisoč milijard kWh 
pa bodo ZDA proizvedle približno 
do leta 1985. Torej tedaj bodo 
ZDA amortizirale stroške, ki so jih 
imele v ta namen v letih 1946-1966. 
Če pa računamo, da bodo ZDA 
medtem prodale še marsikatero 
centralo drugim državam, moremo 
računati, da bodo ZDA še kako 
milijardo zaslužile.

Iz tega izhaja, da so bile te na
ložbe za ZDA rentabilne, ker so 
jim prinesle zaslužek, hkrati in 
predvsem pa omogočile izpopolni
tev zapletene tehnologije jedrskih 
naprav. Dvajset let bo torej po
trebnih, da amortiziramo stroške 
takih raziskav. Tudi v današnji do
bi, ko se vse naglo razvija, so to
rej potrebna daljša razdobja, da 
se amortizirajo stroški zapletenih 
tehnologij. Tudi radio in televizija 
sta za amortizacijo osnovnih vlo
ženih sredstev potrebovala daljsn 
dobo.

Iz tega primera tudi nestrokov
njak razume povezavo med znan
stveno raziskavo in zaslužkom. Ven
dar smo se do tu dotaknili le prak
tične aplikacije znanstvene razi
skave. Velik del znanosti pa se 
ukvarja tudi s tako imenovano »te
meljno raziskavo*, katere praktič
na povezava s tehnično aplikacijo 
ni tako očitna, pogsetokrat pa se 
sploh ne more niti predvidevati. 
Prve raziskave o atomih so znan
stveniki začeli že v začetku sto
letja, praktične »posledice* pa so 
se pokazala šele v drugi polovici 
stoletja. Toda tudi ta del znanosti 
rodi sadove, pa čeprav to niso ne
posredni dosežki, pač pa se kažejo 
v razvoju novih tehnologij, novih 
strojev, ki so bili potrebni za te 
raziskave.

Vrnimo se k jedrski energiji. 
Najprej je treba povedati, da re
zultati niso bili povsod navdušu
joči. Izjemo predstavlja morda So
vjetska zveza. Verjetno pa so bili 
rezultati glede tega najslabši v 
Italiji. Razlogov je več, in ne slo
nijo vsi na pomanjkanju sredstev, 
kakor trdijo bolj ali manj uradni 
krogi. Finančna sredstva so sicer 
važen element v razvoju znanosti, 
vendar so potrebni še drugi dejav
niki kot so kvalificirani ljudje, 
ideje in predvsem dialektična pri
merjava ciljev, ki jih hočemo do
seči. Q tem pa se je v Italiji bolj 
malo govorilo in morda je prav v 
tem vzrok, da je bilo bolj malo 
konkretnih rezultatov. Kritičnih 
gledanj ne opazimo niti na znan
stvenih kongresih, kjer se raje po
gosteje slišijo pohvale ali tudi sa
mohvale. Posebno malo pa je kri
tike, ko gre za razpravljanje o 
splošnih problemih. Opaža se nam
reč velik strah, da bi kritike kdo 
razumel kot žalitev. Posebno se 
opaža strah, da bi tako kritiko 
sprejeli določeni mogotci. Takega 
strahu ne zasledimo v znanstve
nih krogih ZDA in SZ.

Da bi debata dejansko uspela, 
mora zajeti vse kroge, predvsem 
politične, kajti problem razvoja 
znanosti je prav gotovo pogojen 
tudi s politično voljo.

Postopna koncentracija znan
stvenega razvoja in napredka v 
SZ in ZDA pa predstavlja novo 
izredno močno orožje nadvlade, 
ki lahko privede d? nekakšne teh
nološke sužnosti, ki se že kaže in 
katere najvažnejši dokaz je teh
nološki <gap», o katerem vsi go
vorijo, nihče pa še ni podrobneje 
analiziral vzrokov tega stanja. Po
sebno pri nas radi pripisujemo 
krivdo za to mogočnim finančnim 
sredstvom in naravnemu bogastvu 
teh dveh držav, kar pa ne ustreza 
resnici ali točneje ne v celoti.

V Italiji se čuti predvsem po
manjkanje načrtovanja znanosti, 
kar srečujemo v naprednejših de
želah, kjer se ne bojijo ostrih po
lemik, ki prej ali slej dovedejo do 
resnice, do izbire najboljših in 
državi najbolj ustrezajočih znan
stvenih programov. Obratno kot v 
Italiji, se v teh državah uveljav
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vendar je neprimerno drugače t 
v Italiji. Da se prepričamo oj*® 
je dovolj pregledati nekaj P®8® 
kov: Italija predvsem razmero® 
malo potroši za znanstvene ra® 
skave. In še ti uradni podatki ® 
so povsem točni. Po podatkih <*” 
tralnega zavoda za statistiko f
Italija leta 1963 potrošila za - , 
skave 182 milijard lir. Na tem P® 
roč ju je bilo zaposlenih 19.415 8'®' 
stvenikov z univerzitetno izobra* 
bo in je tako prišlo na posa®* 
nika 13.500 dolarjev na leto, 
tem ko znaša drugod popr®? 
»cena* za znanstvenika od 30 
40 tisoč dolarjev. Prav tako 
netočni ali vsaj sumljivi P0®'" 
ki pravijo, da je od že omenP" 
vsote odpadlu 37 odst. na drža' 
prispevek, 63 odst. pa na PnS^; 
vek zasebnikov, kajti nikjer 
država tako skopa, kot niso 
kjer zasebniki tako velikodusj 
Razmerje 37 — 63 je vsekakor 
realno. Poleg tega, da so ur*® 
podatki sumljivi, in da je vso® 
ki jo daje država za znanost. 
ka, je treba dodati še to, da 
v to vsoto prištevajo tudi srf“ 
stva, ki so bila porabljena za ta® 
ne raziskave, ki imajo z znan® 
jo bolj malo skupnega, saj so ® 
teli n.pr. vključiti v to vsoto t® 
sredstva, ki so jih potrošili v 
raziskovanje tržišča.

Kot bi to ne bilo dovolj, 
mo biti previdni, tudi ko sodi® 
o vsotah, ki jih od države Pr, 
jema CNEN. Tej ustanovi prip*T 
po zakonu tudi nadzorniška S;® 
ba, ki je ne moremo vključit* 
znanstveno dejavnost. In tučfi^ 
vzamemo vsote, ki jih je _CN#*\ 
porabil za znanstvene raziska^ 
bomo videli, da je lep del j® 
sredstev odšel za nakup načrt* 
in strojev, ki jih ni bilo moč n*J“ 
v Italiji. .

Če pa je Italija nekoliko sk*r 
s svojimi znanstveniki, je kar v 
likodušna z mednarodnimi zn*® 
stvenimi ustanovami. Italija*8' 
prispevek Euratomu je le m*'® 
kost nižji od francoskega ali ** 
hodnonemškega, tako da It**« 
krepko prispeva k znanstveni ra* 
skavi držav, ki so bogatejše 1 
bolj razvite od nje. Zanimivo J* 
tudi, da Italija sodeluje v štev*! 
mednarodnih organizacij, ki c 
dvakrat večje od števila org*® 
zacij, v katere so vključene , 
Končno še drobcena zanimiv«®; 
zunanjemu ministrstvu pripada P® 
težen del vsote, ni jo Italija P® 
rabi na leto za znanost. ,

In zakaj je stanje v Italiji tak 
no? Odgovor je dokaj lahek, P" 
čeprav stanje samo preseneča 
Predvsem je treba vedeti, d* .j 
merila, s katerim bi mogli rne® 
vrednost neke znanstvene raziš*8' 
ve in proces, kako uresničiti ne* 
idejo, je tako zapleten, da ga J: 
težko razčleniti. Vendar bi *. 
mogli shematizirati takole: najP® 
je potrebna »ideja*, to je zaitii® 
ki je po navadi plod razuma en* 
ga človeka, nato je treba prevef 
znanstveno osnovo ideje, če n*® 
reč ni v nasprotju z naravnimi z8, 
koni; nadalje je treba preve® 
tehnološko uresničenje ideje, to ® 
pravi ali uresničenje ideje ne z8 
hteva nove tehnologije in torej ^ 
vih idej. Potrebno je, nadalje. P®' 
veriti ekonomsko plat uresničenj* 
ideje in končno je treba ugotov* 
še, koliko bo ideja koristna. 
ta postopek nam pove, koliko J* 
neka ideja vredna ali ne. j.

Toda postopek je možen le.0- 
mogočni znanstveni in industrij8' 
infrastrukturi, ki bo omogočila 
likor toliko dovršeno sodbo. Ide£ 
se lahko »rodi* tako v Italiji k? 
drugod, gornje preverjanje pa £ 
v Italiji težje, ker primanjkuje 
meljnih znanstveni!) struktur ' 
zaradi strokovno nepravilno ra* 
porejenih znanstvenih rapči. fr 
zgled bi mogli n.pr. navesti P18 
mer bivšega predsednika jedrsk® 
ga komiteja (CNEN) prof. Ip^ 
lita, ki ni bil atomist, pač P* 
geolog.

Da ima takšno stanje lahko h® 
de posledice, ni treba posebej 1® 
udarjati. Največja nevarnost je. 
tem, da nas bolj razvite deže*. 
lahko tehnološko zasužnjijo. 
neposredna negativna posledica ® 
ga pa je tudi v tem, da zapuščaj" 
deželo mlade strokovne moči, f* 
se označuje pod splošnim izrazo1® 
— beg možganov.

__________ V. T-

Lennonove
izjave
o «Beatlesih»
NEW YORK, 21. - John Len

non je začel po razhodu ansaO*' 
bla »The Beatles* dajati izjave * 
tem ameriški reviji za gla»w 
»Rolling Stone*. Izjave so bile ohj 
javljene v dveh delih. V revij* 
Lennon zagotavlja, da člani an
sambla ne bodo nikoli več snej 
mali kake skladbe skupaj, bodi8* 
zato, ker glasba Beatlesov ne P® 
meni več novosti, pa tudi zate, 
ker sam noče več imeti opra^k* 
z nekdanjim kolegom Paulom M®* 
Cartneyem. V pogovoru z uredn*' 
kom revije je Lennon tudi pouda
ril, da nista niti on niti McCa** 
ney. ki sta bila najbolj plodu* 
avtorja glasbe in besedil, nikoj1 
vabila drugih, naj poskusijo n®' 
vati mamila, čeprav se je nek*' 
terim zdelo, da je mogoče tak® 
vabilo razumeti iz tekstov pop***1

razi-
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smučarsko TEKMOVANJE V SCIIRUNSU

Mlada Betsy Clifford 
premagala Francozinje

Kljub današnjemu porazu, je Michele Jacot ohra- 
nila prvo mesto na lestvici za svetovni pokal

B!^P®UNS, 21. — Vrsto uspešnih 
stopov francoskih smučark je da- 

Pretrgala zmaga 17-letne Kanad
ske Betsy Clifford, ki je osvojila 

Jv? mesto v današnjem slalomu 
."javnem za svetovni pokal. Pre- 

tela je Francozinjo Britt Laffor- 
l *** 53 stotink sekunde, Avstrij- 

Wiltrud Drexel pa za 53 stotink, 
prenova pa je kljub temu osvojila 

mesto v kombinaciji, zaradi 
j?***8a tretjega mesta, ki ga je 

mjila v včerajšnjem smuku.
je, da Kanadčanka ni 

•beležila najboljšega časa niti v 
P/j •liti v drugi vožnji. Bila je oba- 

druga, najprej za Gablovo, po
ti? P4 M zahodno Nemko Rosi Mit- 
"nnaier.
. Velike poraženke so v današnjem 

,0Inu Francozinje, posebno Mi- 
:””e Jacot, ki je bila diskvalifici- 
t®118’ ker je preskočila ena vrata, 
~*r. se je zgodilo tudi Isabelle Mi- 
lJ}' Edino Britt Lafforgue se ne- 

reši v tem polomu francoskih

Gertrud Gabi je imela že zmago 
tepu, Mto ni hotela v drugi vož- 

PP riskiVati in je vozila nekoliko 
fT^dneje, tako da je zgubila kar 
J; stotink sekunde v primerjavi s 
"®??dčanko, potem ko je po prvi 
"hjnji imela 21 stotink naskoka.

Med tistimi, ki so odstopili ali so 
j™, diskvalificirali, najdemo ime- 

':?> ki sodijo v sam vrh svetovnega 
pPskega smučanja: Jacot, Mir,

roell, Perillat, Galica. To je pri- 
P^sti dokaj zahtevni progi, ki je 
k™* 480 metrov z višinsko razli- 
®'80 metrov in s 50 vrati v prvi 
Vjji’ ter 48 v drugi.
Michele Jacot je kljub damašnje- 

. Porazu trdno v vodstvu na ’est- 
X 2a svetovni pokal, kjer ima 116 
JJpk, medtem ko je Franooise Mac- 

1 na drugem mestu s 86. Današnja 
"Jagovalka Betsy Clifford se je 
**®®la na 8. mesto s 56 točkami. 

.VRSTNI RED NA CILJU
93,50
94.03
94.04 
94,09 
94,32 
94,64 
94,78 
95,17 
95,27 
96,35

1- Betsy Clifford (Kan.)
, Britt Lafforgue (Fr.)

■ Wiltrud Drexel (Av.)
J- Gertrud Gabi (Av.)

• Bosi Mittermaier (ZN) 
Annie Famose (Fr.)

!• Ber,
5' Elo,

;?rni Rauter (Av.)
’ renče Steurer (Fr.)

Erancoise Mačehi (Fr.)i« “d
' ^udy Crawford (Kan.)

LESTVICA KOMBINACIJE 
i' Wiltrud Drexel (Av.) 7.718
- Eransoise Mačehi (Fr.) 14.285.

'20.292 
27.434 
28.676 
35.080 
40.386 
41.715 
42.390 
63.570

A ZA SVETOVNI POKAL
811 
485 
177 
118 
93 
88 
64 
19 
14 
2

• Annie Famose (Fr.) 
s' 2?s' Mittermaier (ZN)

• Florence Steurer (Fr.) 
i 5eTn' Rauter (Av.)
„• Britt Lafforgue (Fr.)
I' J,ndy Cravvford (Kan.) 

lft S^d Gabi (Av.)
,' Brigitte Totschnigg (Av.)
*fSTVIC,
I' Erancija

• Avstrija
4 lj'Ca• jaružene države Amerike

• Zahodna Nemčija 
i’ Kanada
• velika Britanija

LESTVICA za svetovni pokal
ZA POSAMEZNICE 

j' Michele Jacot (Fr.)
■ Erangoise Mačehi (Fr.)

.■ Annemarie Proell (Av.) 
e' Britt Lafforgue (Fr.)
“ JViltrud Drexel (Av.)
, Isabelle Mir (Fr.)
I- Gertrud Gabi (Av.)
J Betsy Clifford (Kan.)

cej tesnih zvezah z ameriškim pod
zemljem. Uradna komisija je zdaj 
te sume ovrgla.

OBVESTILO
ŠD Breg priredi v nedeljo, 24. 

januarja 1971, ob priliki občinskih 
mladinskih zimskih iger, avtobus
ni izlet v Sappado. Odhod avto
busa bo ob 5.30.

Tekmovalci imajo brezplačno 
vožnjo. Prijave sprejemajo vaški 
zastopniki Najmlajši tekmovalci SPDT so v nedeljo v Ravasclettu preizkusili svoje moči in dosegli dobro uvrstitev

BOB
m POSKUSNIH VOŽNJAH ZA SP

Smrtna nesreča 
Španca L. Lopeza
Njegov bob je na ovinku zletel s proge in se razbil ob drevesu

116
87
86
76
69
67
57
56
48
41

10 n'orence Steurer (Fr.)
' Berni Rauter (Av.)

posebna uradna komisija je ugoto- 
da je bivši svetovni boksarski 

j9k Sonny Listo,- umrl naravne 
vnr~- Kot je znano so Listona našli 
V3*tovem stanovanju mrtvega po 
1^, dneh. Spočetka je bila oblastem
jj-J^arjevn smrt sn-nliiva. ker ie

CERVINIA, 21. — Med današnji
mi poskusnimi vožnjami v dvosedež
nem bobu je prišlo do hude nesre
če, med katero je izgubil življenje 
28-letni kapetan španske ekipe Luis 
Lopez. Španska posadka Baturone - 
Lopez je že privozila skoraj na to
neč proge, to je prav na zadnjem 
ovinku bob zletel s proge in se za
letel v drevo. Oba ponesrečenca so 
takoj prepeljeli v bolnišnico v Aosto.

V zvezi s to nesrečo so priredi
telji objavili sporočilo, v katerem 
pravijo, da .je «mednarodna komisi
ja pregledala progo, na kateri vo
zijo tekmovalci za svetovno prven
stvo v dvosedežnem bobu in da je 
ugotovila, da je proga primerna za 
vožnjo. Tudi po nesreči, ob 9.00 je 
ista komisija še enkrat pregledala 
progo in soglasno sklenila, da se 
vožnje nadaljujejo.*

Luis Lopez je danes izjemoma za
menjal standardnega zavirača špan
skega boba Rosala, ki je bil moč
no prehlajen. Po nesreči so ga ta
koj prepeljali v bolnišnico, med pre
vozom pa je podlegel hudim poškod
bam. Eufemia Rivaz Baturone, ki je 
krmaril, .je zadobil zlom levega kol
ka in leve stegnenice, ter močan u- 
darec v medenico, i. Poleg .tega si 
je zlomi] nosne kosti. Baturone se 
bo Moral zdraviti v bolnišnici v Ao
sti približno 60 dni.
' Španski bob je po pričevanju pri
sotnih privozil v zadnji ovinek ne
koliko previsoko, tako da ga krmar 
ni mogel zadržati na progi. Sani 
so letele nekaj desetin metrov do 
drevesa, ob katerem so se dobesedno 
razklale na dvoje. Lopez je udaril 
z glavo ob drevo in obležal.

Luis Lopez je bil zelo znan šport
nik v Španiji. Ukvarjal se je tudi z 
drugimi športnimi panogami, med 
drugim je bil španski prvak v teku 
na 400 m z ovirami.

ODBOJKA
V PRIJATELJSKIH TEKMAH

Dve zmagi Poleta
V okviru priprav za promocijsko 

orvenstvo je moška odbojkarska eki
pa ŠD Polet odigrala ta teden dve 
prijateljski tekmi. V ponedeljek je 
v Gorici igrala prot' 01ympii, vče
raj pa v Kopru proti Tomosu. Obe 
tekmi so odbojkarji Poleta osvojili 
s čistim izidom 3:0. V setih .je Polet 
premagal 01ympio s 15:1, 20:18, 
15:8, Tomos pa s 15:8, 15:6, 15:11.

Povratno srečanje s Tomosom bo 
v petek, 5. februarja.

OLIMPIJSKE VESTI
Predsednik Mednai odnega olimpij

skega odbora Avery Brundage je 
zagotovil bolgarskemu olimpijske
mu komiteju, da olimpijskega ognja.

.je v Muenchen tudi preko bolgar
skega ozemlja, ne bodo nesli v za
hodni Berlin. Bolgarski olimpijski 
komite .je namreč zagrozil, da ne 
bo dovolil prenosa bakle z olimpij
skim ognjem po bolgarskem ozem
lju, če bo pot olimpijske štafete vo
dila tudi skozi —. zahodni Berlin.

Seminar za trenerje 
nogometa v Trstu

Združenje slovenskih športnih 
društev v Italiji obvešča nogo
metne trenerje naših ekip, da se 
danes začenja seminar za nogo
metne trenerje.

Tečajniki naj se zbero danes, 
22. januarja, ob 19. uri na stadio
nu «1. maj* v Trstu, Vrdelska ce
sta 7, kjer bodo prejeli vsa na
daljnja navodila. Predavanja se 
bodo predvidoma začenjala ob pet
kih in sobotah zvečer ob 19. uri, 
ob sobotah popoldne ob 15. uri in 
ob nedeljah zjutraj ob 8. uri. Vsak 
tečajnik naj prinese s seboj po 
možnosti tudi po eno nogometno 
žogo (tudi staro), društva, ki so 
prijavila po več tečajnikov na lah
ko dajo po eno žogo tudi na dva 
tečajnika.

Poleg tečajnikov, ki so jih dru
štva že prijavila, se lahko semi
narja udeleže tudi drugi kandidati 
za nogometne trenerje, ki se lah
ko javijo pri vodstvu seminarja 
v petek ob 19. uri.

TAJNIŠTVO ZSŠD

•"jeva smrt sumljiva, ker je . .
2uano, da je bil Liston v pre- ki ga bodo v štafeti ponesli iz Grči-

SNEŽNE RAZMERE
črni vrh 70 cm
Livek 45 cm
Lokve 15 cm
Vojsko 100 cm
Zaplana 90 cm
Lažne 25 cm
Postojna 18 cm
Velika planina 90 cm
Krvavec 95 cm
Vogel 165 cm
Ljubelj 110 cm
Kranjska gora 75 cm
Komna 140 cm
Pokljuka 85 cm
Bohinj 60 cm
Trbiž 100 cm
Višarje 210 cm
Sappada 60 cm
Ravascletto 40 cm
Nevegal 80 cm
Cortina d’Ampezzo 50 cm
Badgastein 75 cm
Kitzbuehel 20 cm
Chamonix 10 cm
Davos 25 cm
Grindehvald 5 cm

V ORGANIZACIJI ZSSD NA STADIONU <1. MAJ»

Danes v Trstu seminar 
za nogometne trenerje

Predavatelja Pilej in Pišek sodita med 
najboljše slovenske nogometne pedagoge

Danes se bo pričel šestdnevni se-1 Že iz teh podatkov je razvidno, 
minar za trenerje nogometnih ekip [ da bodo imeli tečajniki dva odlična
naših društev. V preteklosti so ob
iskovali trenerji raznih športnih pa
nog različne seminarje, ki so jih 
organizirale posamezne športne zve
ze, tako pri nas kot tudi v matični 
Sloveniji. Drevišnja seminar pa oo 
nekaj novega v našem ožjem šport
nem območju. Seminar je namenjen 
namreč trenerjem in tudi tistim, ki 
se nameravajo v prihodnosti posve
titi trenerskemu delu pri naših slo
venskih enajstericah.

Pobuda ZSŠD je vsekakor hvale 
vredna in upajmo, da bo v bližnji 
bodočnosti še več podobnih pobud 
kot tudi predavanj za trenerja dru
gih športnih panog.

Ker sta drevišnja predavatelja ne
poznana našim ljubiteljem ter šport
ne zvrsti, ne bo odveč, če vsaj na 
kratko spregovorimo nekaj besed o 
njiju.

Božo Pilej .je pred nedavnimi pro
slavami 50-ietnice ustanovitve prve 
vodilne nogometne organizacije v 
Sloveniji dobil odlikovanje za dol
gotrajno in uspešno delo na nogo
metnem področju od NZS in NZJ. 
Pri sodniški in tudi trenerski orga
nizaciji dela že več kot 20 let. Po
leg tega ima še nekaj drugih odbor- 
niških dolžnosti, saj je podpredsed
nik NZS, enako dolžnost pa opravlja 
tudi pri Zvezi trenerjev Jugoslavi
je, katere predsednik je Rajko Mi
tič, njen sekretar pa prav tako 
proslavljeni reprezentant Boškov. Je 
tudi predsednik strotovnjega nogo
metnega odbora Slovenije. Srečali 
se bomo torej s človekom, ki mu 
.je problematika nogometa poznana 
zelo dobro. Prav v Trstu bo Pilej 
dosegel še en majhen jubilej, ker 
bo drevišnji seminar v njegovem 
obilnem in plodnem delu dvajseti.

Drugi predavatelj na seminarju, 
Janez Pišek, je prav tako dobro 
poznan v nogometnih krogih Jugo
slavije. Bil je prvi profesionalni 
nogometni trener v Sloveniji. Tre
niral je celo vrsto klubov, od nek
danjega predhodnika današnjega 
prvoligaša Olimpije. Odreda do Ljub
ljane, Rudarja iz Trbovelj in Slo
vana iz Ljubljane, ki so uspešno 
nastopali v 2. zvezni ligi, ter Tri
glava iz Kranja. Že vrsto let .je se
kretar in trener članske in mladin
ske reprezentance Slovenije. Bil 'e 
dolgo let inštruktor pri NZS. S svo
jimi bogatimi izkušnjami je sveto
val in priskočil na pomoč trener
jem na terenu s praktičnimi in teo
retičnimi nasveti. Do pred kratkim 
je bil pomožni trener pri NK Olim
pija. Trenutno ne opravlja trenerske 
dolžnosti pri nobenem društvu, pa 
čeprav je dobil celo vrsto ponudb. 
Nekateri naši mlajši nogometaši, ki 
so bali na lanskem tečaju v Rovi 
nju, se Piska dobro spominjajo, sa1 
so bili z njegovim delom izredno 
zadovoljni.

PREGLED PLAVALNE SEZONE 1970

Premoč Sovjetinj v prsnem slogu 
Atvvood je v hrbtnem še nedosegljiva

Jugoslovanka Gašparac je za sedaj v hrbtnem slogu 
na 30. mestu, Bjedova pa v prsnem komaj na 39.

pedagoga, ki jim bosta posredovala 
mnogo novega in zanimivega. Če
prav je kratko razdobje šestih dni 
le prvi začetek za dobro in uspešno 
pot, upajmo da bodo trenerji uspeš
no posredovali to pridobljeno znanje 
mladim nogometašem. Tistim pa,
Id se še niso odločili, da bi semi
nar obiskovali to najtopleje pripo 
ročamo, ker je to izredna priložnost, 
da mnogo pridobijo in s tem obo
gatijo svoje strokovno znanje.

G. F.
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PO POVZROČITVI SMRTNE NESREČE GIUNTIJA

J. P. Beltoisa izpustili 
na začasno svobodo

V prsnem slogu se je med lansko 
sezono pripetilo nekaj izrednega v 
zgodovini plavanja. Bivša svetov
na rekorderka in zmagovalka na o- 
limpijskih igrah v Tokiu Galina Pro- 
zumenščikova, ki je medtem posta
la Stepanova, je v februarju posta
la mamica, kmalu nato pa je spre
menila svojo odločitev o zapustitvi 
aktivnega športa in začela ponov
no trenirati. Prvi nastop je imela 
komaj v juniju, jasno pa je bilo, 
da bo kmalu dosegla nekdanjo for
mo. Dosegla je celo vrsto izrednih 
rezultatov, popravila je evropski re
kord na 200 metrov in dvakrat zma
gala na EP v Barceloni. Sovjetska 
zveza ima v tej panogi lažjo pre
moč, za prihodnjo sezono pa ima 
največ možnosti Američanka Clau- 
dia Clevenger. Svojo tradicijo upa
jo Sovjeti nadaljevati z 19-letno 
Valentino Burkauskaite, v Avstra
liji pa so odkrili1 zelo borbeno Be- 
verly Withfeild, ki se je posebno 
dobro izkazala na daljši progi. Od 
te plavalke, ki bo imela med našo 
zimo višek sezone lahko pričakuje
mo tudi presenečenje. Med prvimi 
50 je mnogo plavalk iz Vzhodne 
Nemčije, elito pa je za vedno za
pustila zmagovalka na igrah v Me
hiki Jugoslovanka Djurdja Bjedov, 
ki je na 100 in 200 m na 39. oziro
ma na 40. mestu.

Najboljših 10 na svetu (v oklepa
ju rojstna letnica):

100 m
1’15”5 Galina Stepanova (48), SZ 
1’16”1 Kim Brecht (51), ZDA 
1’16"3 Claudia Clevenger (55), ZDA 
1’16”4 Alla Grebenikova (49), SZ 
1’16”4 Val. Burkauskaite (52), SZ 
ri6"7 Linda Kurtz (48), ZDA 
1’16”9 Ula Frommater (48), ZN 
1’17”0 Dorothy Harrison (50), VB 
1’17”1 Ljubov Rusanova (54), SZ

1’17”2 Diane Nickloff (54), ZDA 
200 m

2’40”7 Galina Stepanova (48), SZ 
2’43"5 Alla Gerbenikova (49), SZ 
2’44”1 Beveriy Withfield (54), Avstr. 
2’44”2 Claudia Clevenger (55), ZDA 
2’44”7 Val. Burkauskaite (52), SZ 
2’45”1 Brigitte Schuchardt (55), VN 
2’45”5 Ljudmila Porubajko (50), SZ 
2’45”6 Dorothy Harrison (50), VB 
2'45"9 Kim Brecht (51), ZDA 
2’46”3 Uta Fronmmater (48), ZN 

Primerjava kvalitete v zadnjih 4 
letih:

1967 1968 1969 1970
1’14”6 1’14”2 1’15”7 1T5’5 
1’18”7 1’16”7 1’18”0 1’17”2 
1’20”2 1’18”8 1’19”3 118”9 
1’20”8 1'20”1 1’20”3 1’19”8 
1'22”2 1’21”6 1’21”5 1’21”3

BUENOS AIRES. 21. - Franco
skega avtomobilskega dirkača Jea
na Pierra Beltoisa so danes izpu
stili na začasno svobodo. Beltoise 
se je rpprftl..pred5t«yiti rtc*}..argen
tinskim sodiščem, ker je 10. ja
nuarja letos med avtomobilskimi dir
kami za veliko nagrado Argentine 
posredno povzročil smrt Italijana 
ignazia Giuntjja. Argentinci so nam
reč menili, da je Beltoise povzročil 
nesrečo iz malomarnosti ter lahko
miselnosti, pa tudi zato, ker ni spo
štoval pravil ki veljalo za primere, 
ko se tekmovalcu med dirko pokva
ri avto. Beltoise tedaj ni pravočas
no in pravilno umaKnil svojega av
tomobila s proge, ko mu je zmanj
kalo goriva in tako se je vanj 
z vso hitrostjo zaletel Giunti, ki 
ie zgubil v nesreči življenje.

Buenosaireško sodišče je danes 
zato odredilo za Beltoisa pripor, 
na zahtevo njegovih zagovorni
kov pa so ga izpustili na začasno 
svobodo ob kavciji skoraj pet mi
lijonov lir. Obtoženec bo lahko tudi 
zapustil Argentino, vendar je mo
ral zagotoviti, da se bo zopet vrnil 
v Buenos Aires v roku šestdesetih 
dni, ko se bo začela obravnava v 
zvezi z Giuntijevo smrtno nesrečo.

Preiskovalni sodnik Nestor Sanz 
je potem, to je Beltoise zapustil 
sodišče izjavil, da ima v rokah do
volj elementov, da obtoži Beltoisa 
nenamernega umora. Beltoise sam 
pa je dejal, da ga je tragična smrt 
Giuntija sicer zelo prizadela, ven
dar se ne čuti krivega.

Beltoise bo se bo vrnil z leta
lom v Francijo verjetno že jutri.

MOTOCIKLIZEM
Na motociklističnem dirkališču v 

Vidmu bo letos maja meseca ena

izmed dirk za svetovno prvenstvo 
v speedwayu. Nastopilo bo skupno 
16 dirkačev in sicer 3 Sovjeti, 3 
Poljaki, 3 čehoslovaki. 2 Francoza, 
.2..Jugoslovana, in .3..Italijani-,Uspo
sobljenost videmske proge za tako 
zahtevno tekmovanje bo v prihod
njih dneh preverila posebna med
narodna komisija, katero bodo se
stavljali izvedenci iz Sovjetske zve
ze, Poljske in Jugoslavije.

100 m
1. mesto 

10. mesto 
30. mesto 
50. mesto 

100. mesto 
200 m 
1. mesto 

10. mesto
2’39”5 2’38”5 2’44”2 2’40”7 
2'49”3 2’46”3 2’47”6 2’46”3 

30. mesto 2,52”7 2'50”0 2’50"9 2’49'T, 
50. mesto 2*54”6 2’52”6 2'52”8 2’51"4 

100. mesto 2’57'5 2’56”1 2’56”0 2’55”S
Ker je rasistična Južna Afrika 

športno osamljena je težko točno o- 
ceniti vrednost njene predstavnice 
Karen Muir v hrbtnem slogu. Ča
sovno afriška plavalka danes zaosta
ja za najboljšimi Američankami in 
Avstralkami, strokovnjaki pa so si 
enotni, da bi pri večjem številu tek
movalnih naporov z lahkoto razpo
lagala z vso ostalo konkurenco. 
Kljub tej potencialni premoči afri
ške plavalke je Susan Atwood na 
prvem mestu na obeh progah in v 
ZDA na velikih tekmovanjih prak
tično nepremagljiva. Susan Atwcod 
je znana po svoji izredni fizični 
vzdržljivosti, saj na mnogih tekmo
vanjih v enem samem dnevu nastopi 
tudi -v 6 ali 7 tekmah v najostrejši 
konkurenci in z vrhunskimi rezul 
tati.

Dobro sta v lanski sezoni v ZDA 
napredovali mladi Stimpson in Dar 
by, presenečenje pa bi utegnilo v 
kratkem priti tudi k Avstralije. Naj
boljša tamkajšnja plavalka je Lynn 
Watson, veliko pa obeta 15-letna 
Deborah Cain, ki je že med rajbolj- 
šimi na svetu. V Evropi si premoč 
delita Madžarska Gyarmati in So 
vjetinja Leikešvili. Vsaka je na ev 
ropskem prvenstvu odnesla po en 
naslov. Dokaj dobro je po dolgih 
letih na splošno zastopana Japon
ska, v Evropi pa so nekoliko v za 
mudi vzhodne Nemke. Na progi 100 
metrov najdemo na 30. mestu tudi 
Jugoslovanko Zdenko Gašparac.

Najboljših 10 na svetu (v oklepa
ju rojstna letnica)

100 in................. ..
1’6”2 Susan Atwood (53), ZDA 
r6”3 Kaye Hall (51), ZDA 
1’6”8 Lynn Watson (53), Avstralija 
1T’3 Karen Muir (52), Juž. Afrika 
17”7 Deborah Cain (56), Avstralija 
1’7"7 Yukiko Goshi (52), Japonska

IT’8 Tina Leikešvili (55), SZ 
1’7”9 Andrea Gyarmati (54), Madž. 
1'8”0 Linda Stimpson (55), ZDA 
1’8”2 Sjdvie Canet (53), Francija 

200 m
2’22"0 Susan Atvvood (53), ZDA 
2’22"9 Lynn Watson (53), Avstralija 
2’24”2 Barby Darby (55), ZDA 
2’24”3 Donna-Marie Gurr (55), Kan. 
2’25"5 Andrea Gyarmati (54), Madž. 
2’26”0 Deborah Cain (56), Avstralija 
2’26"3 Wendy Burrell (52), VB 
2’26”5 Kaye Hall (51), ZDA 
2’26”6 Barbara Hofmeister (54), VN 
2’27”1 Angelika Kraus (50), ZN 

Primerjava kvalitete v zadnjih 4 
letih:

1967 1968 1969 1970
1’07”1 1’06”2 1’05”6 1’06’2 
1’09”3 1’08”5 1’08”8 1’08”2
nro i’io”i rio”6 ro9”5 
1’11”8 H0”9 1’11”2 TIO'7 
113”! 1’12”5 1’12”7 1’12”2

100 m
1. mesta. 

10. mesto 
30. mesto 
50. mesto 

100. mesto 
200 m 
1. mesto 

10. mesto 
30. mesto 
50. mesto

T24”5 2’23”7 2,21”5 2'22”0 
30”3 2’28”7 2’28”4 2’27”1 

2’34”8 2’32”5 2’32”4 2’30”1 
2’36”5 2’33 9 2’34”3 2’32”0 

100. mesto 2’39 ’9 2'37”7 2’37"0 2'34”8
-lin-

V petek, 29. januarja 
1971 bo v Gregorčičevi 
dvorani, Ul. Geppa 9, ob 
20.00 v prvem sklicanju 
in ob 20.30 v drugem skli
canju
13. REDNI OBČNI ZBOR 

SZ BOR
z naslednjim dnevnim re
dom:
1. izvolitev predsedstva 

in vplilne komisije
2. poročilo predsednika 

in blagajnika
3. diskusija
4. razrpšnica staremu od

boru
5. spremembe pravil
6. volitve
7. razno

Odbor

Športno društvo Polet vabi svo
je člane na

3, REDNJ OBČNUZROJR ... 
ki bo v nedeljo, 31. januarja 1971 
ob 17.30 v dvorani Prosvetnega 
doma na Opčinah.

Po občnem zboru bo družabni 
večer.

Odbor

UL'

, I
Letos so tudi nekatere slovenske šole s Tržaškega izkoristile možnost, da so za teden dni poslale 
celotnih svojih razredov na smučanje. Dijaki so v dopoldanskih urah smučali, popoldne pa so imeli pod 
vodstvom svojih profesorjev reden pouk. Na sliki: povratek naših dijakov s šolskega »delovnega* zimoranja

3.

Rezija 1970
in še naprej

ščdnea. Govorijo svoj domači slovenski Jezik kar odkrito in 
javno vpričo svojih furlanskih in italijanskih duhovnikov in 
učiteljev ter občinskih uradnikov.

Z drugimi beneškimi Slovenci nimajo pravzaprav nobenih 
pravih stikov. V drugih dolinah Beneške Slovenije nimajo 
kaj iskati, ker tam suvereno vlada revščina in Rezija tam 
ne dobi dela. Tudi drugam po Furlaniji ne gredo na delo, 
ker ni dela ali če je, je slabše plačano kot drugod po Italiji 
ali v tujini. Edino v Kanalski dolini so se znašli v trgovini.

Kot v gospodarskih interesih nimajo nič opraviti z obu
božanimi Nadiškimi dolinami, tako Imajo Rezljani tudi čisto 
svoja politična n duhovna pota, drugačna od ostalih beneških 
toovenoev Cedajaid župac k' sanator FeU&ao se m pot skri- 

ja naetiilt« 4l»il NadUttn* ocunan. a JUlo
IpPi?

samosvoji nosilci prastarih rezijanskih plesov in režij aneks 
ljudske glasbe.

k*kratka, oblasti niso še ničesar napravile, da bi ljudje 
J1* doma kaj zaslužili, so pa že zgradile nekaj infrastruktur, 
čj n8koliko omMjujejo trdo življenje starih hribovskih ljudi 
2*r°k ter olajšujejo nekoliko življenje uredništvu in učitelj- 

ki prihaja od drugod na delo v Rezijo.

REZIJANI SE PONAŠAJO Z REZIJANŠČINO
Emigrantsko delo Je edini vir, ki pomaga Rezijanom, da 

J;lob obetoje in živijo: stari doma, mladi v tujini. Navajeni 
v*’ da si sami pomagajo, ker Jim drugi ali ne morejo ali 
v„ ,®° Jim tretji bolj pri srcu, bližji kot Rezijani. Dlje od 

drugih beneških Slovencev so Rezijani ugriznih v emi- 
j. ‘ ntakl kruh in preizkusih razna ljudstva izven Rezije, Ita- 
J°ne v Italiji, Slovence pod Avstrijo vse razne narode Evro- 
^ Zato so vzvišeni nad raznimi malimi pa tudi velikimi 
1^. Držijo tn cenijo svojo rezijanščino, se Je ne sramu- 

kat drugi starejši beneški Slovenci svoje «skrvenj- Korita t Reziji (v om#i Kasta*

nekako teoretično, a manj praktično v čedajski mandament, 
v okraj. Rezijani se pa obračajo raje za zastopnike Kamije, 
na Martinlsa ah pa na deželnega podpredsednika Mora, Na- 
diške doline, po svoji strani na Beizantija, ki mu predlagajo 
spomenico, ki Je v njej jasno povedano, da mora dežela 
ohraniti njih kot skupnost ker sicer vse propade. In seveda 
ne dobijo in ne bodo dobili nobenega odgovora.

Rezija in Nadiške doline se ne družijo, ne nastopajo sku
paj na emigrantskih zborovanjih ne sodelujejo skupaj na 
prosvetnih in kulturnih prireditvah. Po Nadiških dolinah se 
vrstijo poleti skupne prireditve pevskih zborov iz samih 
Nadiških dolin in pa še pevski zbori iz Gorice in Trsta pa 
celo slovensko gledališče iz Trsta. In se hahljajo in uživajo 
nad komedijskimi smešnicami vsi hribovci z Dreke in Strmice 
pa tudi razvajeni dolinski ljudje od škrutovega in Ažle. 
Rezijanov ni zraven. Oni živijo nekako izven območja pro
svetnega društva «Ivan Trinko» v samostanski čedajski ulici

ZNAMENITA FOLKLORNA PLESALSKA 
IN GODČEVSKA SKUPINA

Rezijani imajo svojo folklorno skupino plesalcev in god
cev na domače instrumente iz Bile in Solbice, ki se zanje 
brigajo bratje Tosoni, a so nastopali desetletja pred fašizmom 
in celo pod fašizmom do 1930 še celo s slovenskim lepakom, 
a po vojni jih je poznala cela severna Italija posebno Fur
lanija. V zadnjih letih so šli tudi v Slovenijo v Kamnik 
in Škofjo Loko, le v druge kraje Beneške Slovenije ne. Zato 
je toliko bolj čudno, da so redki preredki gosti v Trstu, 
Goriška jih ne pozna in jih ni na prireditvah folklornih in 
glasbenih prireditev Nadiških dolin. Zaslužijo, da Je povabijo, 
ker se tako krčevito oprijemljejo svojih rezijanskih plesov 
in svojih glasbenih Inštrumentov in svojih prastarih glasbe
nih melodij. Vsekakor Je odgovornost civilizacijsko bblje orgar 
niziranih kulturnih centrov v Gorici in Trstu v tem, da 
rezijanske folkloriste pritegnejo in sprejmejo take kot so,

TRIJE REZIJANSKI ŽUPNIJSKI LISTI
Rezijani svojega ne berejo, ker pač ena sama Hniirm 

ne more izdajati svojega lista, svojih knjižic pri vsem zapo
stavljanju rezijanščine po italijanskem in tudi furlanskem 
verskem, upravnem in šoisko-proavetnesa aparatu. Imajo tri 
župnijske italijanske liste, M Jih trenutno izdajajo trije župni- 
ki: v Ravenci, Osejanih in Solbdci. Najstarejši je seveda 
župnijski list glavne rezijanske fare, ki izhaja v Ravenci in 
se imenuje: «All’ombra del Canon«. Izhaja že 43 let, torej 
od 1928, ko so se na splošno pojavili župnijski listi po celi 
Italiji. Zadnja leta izhaja redno štirikrat do šestkrat na 
leto. Kdo ga financira, pove nabirka objavljena v listu za 
november in december 1969 z dolgim seznanom darovalcev 
samih Rezijanov, doma ali povsod v tujini in ki znaša samo 
za to številko okoli 300.000 lir. Zdaj imajo možnost dobiti 
deželno kulturno podporo in bodo krščansko-demokratski 
deželni poslanci že poskrbeli, da se bo dežela spomnila tudi 
rezijanskega župnijskega lista. V zadnjih letih se je pojavil 
list «La voce del pastore« v Osejanih, a lani list «Solbiza» s 
pravilnim domačim imenom, in ne s tujim uradnim Stolvizza. 
Seveda Je vprašanje, kako dolgo se bosta solbišld in osejan- 
ski list obdržala, ker sta odvisna od prizadevnosti posamez
nega župnika, ki ga kurija le nekaj let pusti v eni fari. Vsi 
trije župni Usti so pisani le v italijanščini, vendar pa pustijo 
to pa tam kako slovensko rezijansko besedo kot .šmamamisa’, 
,onta’ (sv. Ana v Solbici), krajevna toponomastična slovenska 
imena in pa domače priimke domačinov. Omenjajo domačo 
rezijansko govorico, je pa ne hvalijo ne grajajo. Dosedanji 
župnik Fuccaro, ki ga je kurija premestila v Sediglo pri 
Centi, je dovoljeval neke vrste cerkvenega petja na koru 
tudi v rezijanščini.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo
Podružnice
Uprava

TRST
GORICA
TRST

Ul. Montecchi 6/11 PP 559 Telefon 93 808 94 638 
Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 33 82 
Ul. Montecchi 6/II Telefon 95 823 

Naročnina Ul' SV' Franči5ka 20 Telefon 37 338

9 hOO^fr 950 'ir| T Vnaprej' .čemle,na 2-700 lir, polletna 5.200 lir, celoletna 
/ -n, L*tn? naročnma za inozemstvo 15.500 lir. SFRJ posa- 

P®, ™ *t*vika tednu ln v nedeljo 80 par, mesečna 14 din, letna 140 din, 
tekoči račun Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ Tekoč račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 2220/

Stran 6 22. januarja 1971

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno •
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglas*’ 
50 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročalo pri 
upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri »Societš Pubblicita Italiana*.

Izdaja in tiska ZTT-Trtl

VPRAŠANJE DAVČNE REFORME V ITALIJI

Sindikalni predstavniki zahtevajo 
korenite spremembe vladnega načrta
Lombardi: znižati davčni pritisk na delavce in uslužbence

SVETOVNA BITKA ZA PETROLEJ

Venezuela podpira
alžirsko stališče

Ustanovljen koordinacijski odbor petrolejskih družb
POnOVne demonstracije V ReSfilO Calabrii * Stavka WNDON' 31- ~ Petrolejske druž-I ster za rudnike, ki je danes poto-

* 6* auull,' r' be, ki so podpisale «newyonško Iz- val skozi Ram za Teheran, je toja-
RIM, 21. — »Odbor devetih* ko

misije poslanske zbornice za finan
ce je davi sprejel v Montecito- 
riu predstavnike sindikalnih orga
nizacij, ki so pojasnili svoje stali
šče glede davčne reforme, o ka
teri razpravlja sedaj parlament. 
Prejšnji teden je odbor zaslišal 
predstavnike vsedržavnega združe
nja italijanskih občin (ANCI).

Sindikalne organizacije so pred
stavljali Lama, Montagnani, Tri- 
cario, Bonaccini in Spesso za CG 
TL, Vanni, Ravenr.a in Simoncini 
za UIL ter Storti, Scaglia in Pan- 
philis za CISL. Po sestanku je pod
tajnik za finance Macchiavelli po
dal nekaj izjav v katerih je o- 
menil, da vladni načrt davčne re
forme vsebuje številna načela, ki 
so jih predlagali sindikati. Vlad
ni predstavnik pa je priznal, da 
je delavsko gibanje prispevalo v 
veliki meri k hitrejšemu izvajanju 
važnih reform, posebno tistih, ki 
zadevajo področja zdravstva, sta
novanj in šole.

Nekoliko drugačno mnenje so iz
razili sindikalni predstavniki, ki so 
izjavili, da ni načrt davčne re
forme, tako kot ga predlaga vla
da, primeren in zadovoljiv. Kriti: 
ke sindikalnih organov zadevajo 
predvsem davčno neravnotežje, ki 
bi ga reforma v nekaterih primerit^ 
celo poslabšala. Nadalje se ne stri/ 
njajo z načrtom odnosov med davč
nim sistemom in politiko razvoja. 
Sindikalni predstavniki so izjavi
li, da se bodo borili z vso odloča 
nostjo, da bi prišlo do potrebnih 
sprememb vladnega načrta. Sindi-' 
kalne organizacije nameravajo po
zvati vlado, naj prevzame glede teh 
vprašanj celotno odgovornost. Pre
cej tehtne pomisleke proti načrtu 
davčne reforme, ki jo predlaga mi
nister Preti, je izrazil tudi pred 
stavnik socialistične levice posla
nec Riccardo Lombardi. Socialisti 
sicer ne menijo, da bi bilo treba 
spremeniti celoten Pretijev osnutek, 
treba pa bi bilo upoštevati nekate
re zahteve delovnih množic. Pred
vsem gre za to, da se znižajo davč
ne dajatve v korist dohodkov de
lavcev. Socialisti zahtevajo nada
lje, da se oprostijo davčnih daja
tev osnovne življenjske potrebšči
ne in javne storitve: moka, kruh, 
mleko, sladkor, javni prevozi itd. 
Socialisti zahtevajo nadalje refor
mo bančnega sistema, ker prav 
»bančna tajnost* pomaga petične
žem, da se izognejo davčnim da
jatvam.

Medtem sporočajo iz Reggia v 
Kalabriji, da se je začela splošna

stavka, ki jo je proglasil odbor, ki 
zahteva, da bi Reggio postal glavno 
mesto dežele. Na poziv odbora so 
bile danes zaprte banke, trgovine, 
šole in drugi javni uradi. Prav ta
ko so uslužbenci javne čistoče in 
javnih prevozov prekrižali rck<\ 
Študenti in meščani so se zbrali 
na Trgu De Nava. Nekoliko pozne
je je šel po mestu sprevod kakih 
3.000 ljudi. Prišlo je do pravcate
ga vdora v občinsko palačo, čeprav 
demonstranti niso poškodovali no
tranjosti. Občinske oblasti so po
tem izročile demonstrantom občin
sko zastavo, kar je storila tudi po
krajinska uprava, še pozno zvečer 
se je na Trgu Italia zbralo več 
tisoč ljudi, toda ni prišlo do huj
ših neredov.

stopili v stavko 26. t. m. Ob stav
ki pa, ki so jo napovedali sindi
kati za rešitev vprašanj stanova
nja, zaposlenosti in urbanistične

javo» so sklenile ustanoviti v Lom- vil, da Venezuela zastopa stališča, 
domu stalni koordinacijski odbor, ki so bila potrjena na konferenci 
katerega so zaupali vodstvu dose- v Caracasu in da je treba razprav- 
danjega generalnega direktorja kon- tjati ločeno o vprašanjih perzijske- 
zoroija družb, ki izkoriščajo iran- ga petroleja in surovine, ki priha-

Sindikalne organizacije so danes 
potrdile, da bodo gradbeni delavci

reforme, pa predvidevajo deželne skl petrolej A. J. Addisonu. Kot je ja iz Ubije, Alžirije In Venezuele.
manifestacije v Milanu, Genovi, Bo
logni, Firencah, Padovi in Anconi. 
V Neaplju pa bo meddeželna ma
nifestacija za delavce vsega itali
janskega Juga.

HARRISBURG (Pensilvanija), 21. 
— Pensilvanski generalni pravdnik 
je včeraj odpravil smrtno kazen 
in ukazal, naj nemudoma odpravi
jo še edini obstoječi električni stol 
v Rockwiewu, ki ga pa že od leta 
1962 niso uporabili. V Pensilvan
skem državnem zaporu je čakalo 
na izvršitev smrtne obsodbe 24 jet
nikov, skupno je bilo do sedaj iz
vršenih 350 smrtnih obsodb.

znamo, mewyorška izjava zadeva Dane® je bila v Teheranu komfe- 
družbe, ki so sklenile enotno akd- remoa med predstavniki petrolej- 
jo za celovito rešitev dobav petro- skih družb, kd delujejo na področ- 
lejskih proizvodov. I ju Perzijskega zaliva in predstav-

Sklep petrolejskih družb dokazu- niki Irana, Iraka in Kuvaita. Iran- 
je, da je v teku širokopotezna akci- skl minister za finance je izjavil, 
ja svetovnih petrolejskih monopo-1 da bodo odložili konferenco držav, 
lov, ki nameravajo prisiliti države, j ki so Vključene v organizaciji OPEP 
ki razpolagajo z ležišči nafte, da na 3. februar, če ne bi prišlo do 
sprejmejo njihov diktat. Prav glo- sporazuma, 
balnost pogajanj in sklepanja za- V Parizu se nadaljujejo pogaja- 
devndh sporazumov ne gre v račun nja med francosko vlado in alžir- 
nefcaiterim državam, ki se hočejo sko vladno delegacijo, kateri Je na 
otresti jarma, ki jih teži že deset-1 čelu minister Buteflika. 
letja in desetletja. Sem spadajo
predvsem Alžirija, Libija in tudi | LONDON, 21. — Nadaljuje se v
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OBRAVNAVA PROTI JUGOSLOVANSKIM MORNARJEM

Venezuela. Prav venezuelski mini- j Angliji vsedržavna stavka poštnih
uslužbencev. Tudi danes je delno 
deloval samo telefonski sektor. Ze

Megleno in zadržano pričevanje 
načelnika strojnice na «Graneforsu»

I lo verjetno je, da bo kljub na
vzočnosti nekaterih telefonist, An- 

[ glija vendar ostala izolirana. U-
v

lakaj je prepadla predložena preiskovalna komisija ela
nov posadke - Jugoslovani so bili na delu vedno trezni

službenci odgovarjajočih služb 
Franciji, Belgiji, Italiji, ZDA, Av
straliji, na Novi Zelandiji in na 
Japonskem so namreč sklenili da 
podprejo zahtevo angleških sindi
katov. Predstavniki teh držav se 
bodo v kratkem sestali s predstav
niki angleškega sindikata. Dovolj 
bi bilo, da prekinejo vse neavto- 
matične telex - telegrafsko - tele
fonske zveze z Anglijo in ta bi 
bila popolnoma osamljena. Največ 
škode bi pri tem utrpelo angleško

GENOVA, 21. — Na današnji ob
ravnavi proti trem jugoslovanskim 
mornarjem, ki so obtoženi, da so 
pred letom in pol umorili kapita
na ladje s panamsko registracijo 
Renata Giuricha in še druga dva 
člana posadke, ki sta bila prav 
tako italijanska državljana, je na
daljeval svoje pričevanje bivši na
čelnik strojnega oddelka Vito Jen- 
na.

Jenna je Sicilijanec po rodu, je 
majhne postave ter nosi lase de
belo premazane z briljantino. Pri 
svojih izjavah je priča zelo pre
viden ter je skrbno izbiral be
sede, včasih premišlja celo pol 
minute, preden je odgovoril na 
zastavljena vprašanja.

V svojem dnevniku je Jenna za 
pisal: »Najprej se je mislilo, da 
je šlo za incidente, potem pa se 
je porodil sum, da strašnega zlo
čina niso zagrešili Kitajci. Tihotap
stvo, to je beseda, ki gre po kro
vu. Videl sem, kako so izkrcali za
boje whiskyja, ki so jih prinesli
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PO SAMOMORU NEMŠKEGA TEHNIKA V GVINEJI

Bonska vlada je prosila 
U Tanta za posredovanje

Vest hi preklic vesli o izvršitvi smrtne 
obsodbe 23 Libanoncev v Gvineji

BONN, 21. - Predsednik ZRN 
Gustav Heinmann je danes telefo
niral gvinejskemu predsedniku Se- 
kou Toureju v zvezi z drugim nem
škim tehnikom Adolfom Marxom, 
ki je še v gvinejskih zaporih od 
novembrskega poskusa udora. Da 
bi pomagala Marxu, je ZRN pro
sila za sodelovanje tudi tajnika 
OZN U Tanta.

Gvinejski poslanik v Bonnu je 
sporočil, da bodo gvinejske obla
sti pristale na bonsko zahtevo, naj 
se uvede preiskava o smrti nem
škega tehnika Hermanna Seibolda. 
Preiskavo bo verjetno vodila OAE.

Zahodnonemški minister za go
spodarsko sodelovanje Erhard Ep- 
pler je danes izjavil, da za ne
kaj časa Nemčija ne bo pošiljala 
svojih tehnikov v Gvinejo, vendar 
so uradni vladni krogi tudi potrdi

li, da Zahodna Nemčija ne namera
va prekiniti diplomatskih odnosov z 
Gvinejo.

BEJRUT, 21. - Libanonska ti
skovna agencija je danes sporoči
la, da so v Gvineji izvršili smrtne 
obsodbe 23 libanonskih državlja
nov, ki so baje sodelovali pri po
skusu udora novembra lani. Agen
cija je tudi javila, da je podatke 
dobila od libanonskega poslaništva 
v Conakryju ter da je libanonski 
zunanji minister stopil v stik s 
francoskim zunanjim ministrstvom, 
ki naj bi posredovalo pri gvinej
skem predsedniku Sekou Toureju. 
Nekoliko kasneje je libanonski zu
nanji minister Kalil Abu Hamed 
demantiral vest in uradno izjavil, 
da ni gvinejsko sodišče do sedaj 
izreklo nobene obsodbe proti Liba
noncem, ki živijo v Gvineji.

iz ladijske shrambe. Prvi častnik 
je zelo vesel*.

Zakaj je začel sumiti, da je 
Glavičič zagrešil umor? »Od tre
nutka, ko sem ga videl na po
veljniškem mostu v noči, ko je 
prišlo do zločina pa do prihoda v 
indijsko pristanišče v Kočinu, se 
je Glavičič obnašal drugače. Med
tem, ko smo mi zahtevali resno 
preiskavo (jaz sem se hotel iz
krcati, da bi jo izsilil), se je zde
lo, da ji Glavičič ni bil naklonjen. 
Jaz sem tudi predlagal, da bi se
stavili preiskovalno komisijo, toda 
Glavičič in inšpektor agencije Ciur- 
lo Perniciaro se nista strinjala. 
Rekla sta mi: »Kaj bi dosegli s 
to preiskavo? Na krovu sta dve 
pištoli: ena pripada prvemu čast
niku, druga pa je tista, ki je pri
padala poveljniku in je bila ukra
dena. Kdo jo lahko uporabi proti 
nam? Zbali smo se ter smo po
kopali zamisel komisije, ki bi bila 
sestavljena od enega častnika, e- 
nega podčastnika in enega mor
narja*.

Predsednik porotnega sodišča je 
skušal zvedeti, kaj bolj točnega, 
toda Jennove izjave so bile vedno 
bolj ali manj zavite v kopreno me
gle. Med drugim je izjavil, da je 
bil Glavičič odsoten z ladje v Ko
činu deset dni in da se je vrnil 
na krov, kot da bi se nič ne zgo
dilo.

Ko ga je odv. Bissaldi vprašal, 
kako se je na krovu obnašal in
špektor Perniciaro, je Jenna od
govoril: »Bil je v stiku z ladjar
jem*. Predsednik je pripomnil, da 
to ni noben odgovor, nakar je Jen
na rekel: »Perniciaro... je imel... 
(sledil je polminutni molk) ...se je 
zavzemal, da bi resnica prišla na 
dan*.

Kako so se Jugoslovani obnašali 
po umoru? Tudi glede tega vpra
šanja so bili Jennovi odgovori pre
cej negotovi. Na eni strani si ni 
upal trditi, da so bili nasilni, na 
drugi pa je skušal ustvariti videz, 
da se je njihovo obnašanje spre
menilo. Dobesedno pa je izjavil, 
da se v strojnem oddelku ni nič 
spremenilo.

Porotniki so se nadalje zanimali 
še za sporno okoliščino, ki zadeva 
Babascovo navzočnost v strojnem 
oddelku ponoči, ko je prišlo do 
zločina. Obtoženec trdi, da so ga 
zbudili ob 3.30 ponoči, da bi šel 
na svoje delovno mesto v strojni
ci. Jenna oporeka to okoliščino ter 
trdi, da je Babac delal podnevi. 
Obtoženec ga je spomnil tedaj na

va ‘ I ministrskimi predsedniki Common
Nato je pričal bivši prvi čast-1 wealtha. 

nik strojnega oddelka Enrico Ba
tini. Zaradi šale z nožem, ki mu 
jo je naredil Babac, se je Batini 
pozneje izogibal Jugoslovanov. Mor
nar Cvitanič (ki je bil spočetka a- 
retiran in potem oproščen zaradi 
pomanjkanja dokazov), mu je men
da rekel: «Tudi vi ste bili na se
znamu*. Na vprašanje, če se je

Na Časnikarskem smučarskem SP

Odlično drugo mesto 
za Gorazda Vesela

obnašanje Jugoslovanov spremenilo I 17i svetovnc“ časnikarskem 
no zločini, rZ in I smučarskem prvenstvu v Flamu jcnn 7ln^inn na ‘ .. i amucarsKem prvenstvu v riamu jc

n««™ '.php^u * *. v J2S

gačnik, ki je bil šesti.
Na kraju so porotniki zaslišali V ženskem veleslalomu je osvoji- 

se električarja Gianpaola Firenze. la naslov svetovne časnikarske pr
vakinje Jugoslovanka Albina Pod-

Miljenko Brkač ni pričal 
na procesu proti bratu

| bevšek.
Našemu delovnemu tovarišu za 

I osvojitev naslova svetovnega čas
nikarskega podprvaka iskreno 
stitamo.
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New York — Avtobus Je podrl žensko in ta Je morala ostati pod avtobusom za četrt ure, preden k 
jo lahko odpeljali v Milnišnico. Avtobus 90 morali namreč dvigniti. Yetto Goldfecher Je četrt dre *#■ 
lazil in Ji zagotavljal, da Jo bodo takoj rešili iz neprijetnega položaja policijski podnaredn*

Rajmond Hickey...

..................................................................................................................................... .

tf FRANCIJI, PERUJU IN ALŽIRIJI I

Strmoglavila so tri letala: 
39 žrtev in 21 pogrešanih

*

■

J

Perujsko vojaško letalo z 31 osebami je trčilo ob vrh v flndah, alžirsko z osmimi 
osebami v greben Aures, francosko vojaško letalo pa je zajela snežna nevihta

*

LIMA, 21. — Perujsko vojaško 
tovorno letalo vrste «Curtis C-46* 
bi moralo dospeti v Limo včeraj 
popoldne. Ko se je nenadoma pre
kinila radijska zveza, so na letali
šču sklepali, da bi moralo letalo 
biti v osrednjem perujskem pre
delu ob Andah. Takoj so se odpra
vile reševalne skupine s helikopter
ji in nekaj ur kasneje ugotovile, 
da je letalo zadelo ob neki vrh. 
Reševalci še niso prišli do razbitin 
letala, ni pa več nobenega upanja, 
da bi bila še kaka oseba živa. Na 
letalu je bilo 24 potnikov in 7 čla
nov posadke.

AL2IR, 21. — Alžirsko letalo vr
ste »Beechraft Queen Air* družbe 
«Societe de Travail Algerien*, ki 
je letelo na progi Alžir - Biskra, 
je trčilo ob gorski greben Aures, 
približno 20 kilometrov od Alžira. 
Na letalu je bilo skupno 8 oseb. 
Med žrtvami je šest francoskih dr- 

:-/žavIjanov — od teh oba pilota —1 
in dva alžirska petrolejska tehnika.

PARIZ, 21. — Ponesrečilo se je 
tudi francosko vojaško letalo vr
ste »Nord 262*, ki je letelo danes 
zjutraj malo pred deseto uro preko 
visoke planote Ardeni. Radijska 
zveza je bila prekinjena točno ob 
9.40. Letalo je odletelo z letališča 
v Villacoublayju, pristati pa bi 
moralo v mestu Pierrelatte, kjer 
je sedež glavnega francoskega je
drskega središča. Na letalu je bilo 
17 potnikov, od katerih sedem vo
diteljev komisariata za jedrsko e- 
nergijo, in posadka. Celotno pod
ročje, nad katerim je davi letelo 
letalo, je prizadela močna snežna 
nevihta, ki je prav gotovo zajela 
tudi letalo. Skupine reševalcev i- 
ščejo letalo in potnike v višini sko
raj 1000 metrov. Otežkoča jih se
veda izredno slabo vreme. Reše
valcem so se pridružili tudi pro
stovoljci iz bližnjih mest Aubenas 
in Burzet.

Šele zvečer so reševalci zasledili 
razbitine letala približno 20 km od 
Privasa. Po prvih ugotovitvah, naj 
bi bilo letalo eksplodiralo. Obramb

ni minister je sporočil, da so P0- 
sadko sestavljali štirje člani. GovO" 
ri se o pogrešanih, verjetno P® 
nihče od potnikov in posadke 01 
preživel. Znana so tudi imena o®' 
katerih potnikov, med katerimi 40 
bili admiral Landrin, namestnik n*- 
čelnika vrhovnega štaba oborožen^ 
sil, inž. Billion, ki upravlja vse
jedrske zadeve pri ministrski 
gaciji za oborožitev, in general
neau, načelnik odseka za progran*1' 
ranje pri vrhovnem štabu oboro#- 
nih sil.

Načrti za gradnje 
jedrskih central v ZDA

WASHINGTON, 21. — ZDA 
polagajo sedaj z 20 jedrskimi o«®- 
tralami, ki proizvajajo ©lekti##1 
energijo. Obstoječe naprave 
tavljajo sedem milijonov in pol P 
lovatov, kar pa predstavlja kom" 
2 odst. celotne ameriške proizvod' 

rije.

(Od našega dopisnika)
MARIBOR, 21. — Na današnji 

razpravi pred okrožnim sodiščem 
v Mariboru proti Božu Hrkaču in 
ostalim obtoženim, bi morala biti 
zaslišana glavna priča, in to na 
smrt obsojeni brat Boža Hrkača, 
Miljenko Hrkač, ki je na beograj
skem procesu težko dolžil svojega 
brata in ostale obtožene v Mari
boru. Toda njegovo zasliševanje, 
za katero je vladalo veliko zani
manje, je odpadlo, ker je za svoje 
pričevanje postavil pogoj, ki ga 
sodišče ni moglo sprejeti. Zahteval 
je namreč, naj mariborski javni 
tožilec Marjan Lešnjak, ki je u- 
maknil obtožbo proti Stanku Ma
rušiču, katerega je Miljenko Hr-
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TRŽAŠKI DNEVNIK
DR. BERZANTI SE SESTAL S SINDIKALISTI MIUSKE LADJEDELNICE

Pred dokončno rešitvijo 
problema Navalgiuliano?

«Na dnu» velika uprizoritev 
v odlični Strehlerjevi režiji

Zasebni operater bi se pridružil finančni druž
bi «Friulia» • Možne so še druge rešitve

Predsednik deželnega odbora Ber- 
, , - . , . - , , i zanti se je sinoči srečal s predstav-

rano. Glavni tožilec je umaknil ob- JZltotamSITte tožbo proti Marušiču zaradi ^ I tnrnje toMnisije iz mlljske ladjedei-
mai^kanja dokazov. Izjavil je
di, da bo takoj ‘sprožil obtožbo' *? .'fe,ležai voditelJ Pokrajinske

“j
Hrkač vztrajal pri svoji zahtevi, staw^ °^SL Pre(istavnd-
ki je seveda sodišče ni moglo spre- Delavske zbornice Gasi vola in 
jeti. Ker je Miljenko Hrkač oJbil 151 Fus?P* I^natelJ deželne finamč- 
pričevanje, je sodišče sklenilo na 1116 druž“e, ™u“a Bettind, podpred- 
predlog javnega tožilca, da pre-1 sodnik ustanove Gaillapdn ter načel- 
bere Miljenkove izjave med zašli- deželnega odborniištva za todu- 
ševanjem in na glavnem procesu v I strijo in trgovino Pastorini (name- 
Beogradu. Ko so prebrali dokumen-1 odbornika Dulci ja, ki je še ved- 
te, je sodišče odločilo, da se raz- 110 bolan).
prava prekine in se nadaljuje v | Predsednik Beraantd je podal dalj-
ponedeljek.

.................................................................................................................................................................................................................. .

Podržavljanje bakrovih rudnikov v Čilu

še poročilo o pobudah In razvojnih 
poteh, ki naj bd zagotovile dokonč
no rešitev problema «Navalgiulia 
no». V tej zvezi je omenil, da so v 
teku pogajanja, ki naj bi se zaklju
čila v nekaj tednih, in po katerih 
naj bd se nekd zasebni operater pri
družil finančni družbi Friulia pri 
režij indijskega obrata, s točno do.

SANTTAGO DE CHILE, 21. — 
Ena najvažnejših točk programa 
nove čilske vlade je prav gotovo 
podržavljenje bakrovih rudnikov, ki 
predstavljajo glavni vir čilskega 
bogastva. Podroben program o po- 
državljenju je predložil senatu mi
nister za rudnike Orlando Cantua- 
rias, ki je istočasno poudaril, da 
bo vlada seveda plačala lastnikom 
primerno odškodnino, kakor pred
videvajo ustavne norme o razlasti
tvi in podržavi jen ju. Minister Can- 
turias je tudi opozoril na sklep 
skupščine OZN, ki je 14. decem
bra 1962 sprejela resolucijo v zve
zi s suverenostjo nad naravnimi 
dobrinami: vsak narod ima pravi
co, da prosto razpolaga z narav
nim bogastvom, pri vsakem ukre
pu v tem smislu se morata spo
štovati ta pravica narodov in go
spodarska neodvisnost držav.

Podržavljenje bakrovih rudnikov 
predstavlja poleg gospodarskega 
napredka tudi prvo stopnjo na poti 
v socializem. S tem ukrepom bo

popolnoma spremenjen gospodarski 
ustroj Čila, ker bosta osredotoče
nje lastnine in delitev dohodka dru
gačna. Proizvodnja bo morala te
žiti za tem, da zadovolji vsaj o- 
snovne zahteve ljudstva. Popolno
ma jasno je, da ni mogla čilska 
tradicionalna gospodarska politika 
izvesti takega programa, potrebni 
so bili drastični ukrepi, ki pa ne 
smejo oškodovati nikogar.

Baker predstavlja trenutno pri
bližno 70 odst. dotoka vseh deviz v 
Čilu, zadnja leta pa so dohodki v 
dolarjih za baker predstavljali sko
raj 80 odst. skupnega državnega 
dohodka. Poleg tega bo podržav
ljenje bakrovih rudnikov povzroči
lo vrsto sprememb, ki bodo samo 
koristitne čilskemu gospodarstvu. 
Izkupiček prodaje bakra v tujino 
bo nudil državi možnost, da uvede 
vrsto socialnih izboljšanj in da se 
lahko gospodarsko, tehnološko in

dustrije bosta dovoljevala, da se tki znaša 10.500 milijonov dolarjev. I j^^oJih^I^^^P^av^t^M^rouču^ 
razvije načrtno izkoriščanje tega V polovici stoletja je torej izkupi- 
naravnega zaklada in stranskih iz- ček ameriških industrij presegel
delkov kar pomeni vrsto stran- vrednost vsega, kar je čilski na- Na sre&mji so se soorazumeU za

■k,h In tr,”ren mvo) r jas e«:,0- -‘I—— fi-ass
primeren razvoj

lastne tehnologije.
Predvideva se, da bo proizvod

nja bakra v Čilu dosegla leta 1972 
1.235.000 ton, kar predstavlja v 
primerjavi z letom 1969 (710.000 
ton) porast za 73,5 odstotka. Čile 
je ena od štirih držav, ki proizva
jajo največ bakra na svetu. Naj
važnejši kupci čilskega bakra so 
evropske države Nemčija, Anglija, 
Francija, Španija, Belgija, Italija 
in švedska, v Aziji Japonska, v 
Ameriki pa Argentina, Brazilija, 
Bolivija in seveda ZDA, ki imajo 
tudi najvažnejše investicije v Čilu 
in so istočasno največji potrošniki 
bakra, štiri velike ameriške indu
strije so v zadnjih 60 letih ustva
rile dohodek 10.800 milijonov dolar-lalllLU gUoJJUUdi ICIUIUIUSKU JI* | THC UUllUUvK Iv/.OUU (IllJlJOnOV 00101“

kulturno vsaj delno osamosvoji. To-1 jev. Ta podatek dobi poseben po
čen pregled nad proizvodnjo kovi- j men, če ga primerjamo čilskemu 
ne ter centralizacija bakrove in | državnemu dohodku zadnjih 400 let,.

da bi se vprašanje mliljskega obra- 
Ti podatki lahko nudijo jasno sli-1 ta lahko v najkrajšem času pre

ko in razložijo, zakaj se je v Čilu | makmUo z mrtve točke, 
razvijala industrija tako počasi, kar
je seveda povzročalo nezaposlenost, 
nizke mezde in splošno gospodar-1 
sko zaostalost.

«Oropatl hočejo zlatarnola... 
a bila je le iala

Ko je orisal program je minister Agenti letečega oddelka kvestu
re so predsinočnjim, okrog 3. ure

*°!r ^T\č?.PraV S6/u1Za I A««*0 80 86 tak°i odpeljali na vedajo. da bodo taki in podobni u- Urgo Santorio, kjer naj bi ropar-
krepi povzročili vrsto reakcij. »Ne- U skušali vdreti v zlatarno »Dante*, 
kateri bodo skušali posredovati jav- Tu pa so naleteli le na dva moška 
nosti napačno sliko o našem tru- in žensko, ki so se pomenkovali, 
du, vemo pa, da nas naše ljudstvo Ker je bil eden od trojice, 35-letni 
razume in podpira, kakor nas bo- jugoslovanski državljan Anton Pia 
do razumeli tudi ostali južnoame- sti6 iz Splita že znan tržaški kve- 
ški narodi in upamo vsa javnost,* sturi zaradi znamenitega ropa, ki 
— je zaključil minister. | ga je leta 1966 izvedel v neko milj-

sko menjalnico, so agenti vse 
odpeljali na kvesturo, kjer so 
zaslišali.

Ker so preiskovalci po daljšem 
zaslišanju uvideli, da sta bila dva 
od trojice povsem nedolžna pri vse, 
zadevi (telefonski poziv o ropu pa 
je bila verjetno neslana šala) so ju 
izpustili, Plastiča pa so, ker ni imel 
v redu nekaterih dokumentov, pri
držali.

Vrsta prijav in aretacij
Včeraj so agenti openskega ko 

misariata javne varnosti prijavili 
sodnim oblastem 16-letnega Ferruc- 
cia G., ki se bo moral zagovarjati 
zaradi številnih tatvin, ki jih je iz
vedel v begunskem naselju v Pa- 
dričah.

Golobradi tatič je med prvim za
slišanjem priznal le tri tatvine. Dne 
13. decembra lani je izmaknil iz 
nekega hangarja hranilnik s 3.000 
lirami ter svetilko za televizijo, med 
6. in 13. januarjem letos pa je v 
Padričah ukradel iz parkiranega 
avta fiat 850 žepno svetilko, vžigal
nik ter nož, v Trebčah pa kolo.

Agenti komisariata javne varno 
sti iz Milj ter s Kolonje pa so vče 
raj po sodnem nalogu aretirali ter 
pospremili v koronejske zapore dve 
osebi: 29-letnega Alessandra Uršiča 
iz Ulice Berchet 10 zaradi žalitve 
javnega funkcionarja, 30-letnega 
Fulvia Vascotta iz Milj, Ulica Gra- 
ziadio 2 pa zaradi zlorabljanja vzgoj
nih sredstev.

Prvi bo moral odsedeti 4, drugi 
pa 2 meseca.

Nalezljive bolezni
Zdravstveni urad tržaške občine 

je v razdobju od 11. do 17. t.m. za
beležil na področju občine nasled
nje primere nalezljivih obolenj: škr 
latinka 26, epidemični meningitis 1, 
ošpice 5, norice 33, epidemično vnet 
je priušesne slinavke 15, šen 3, sr 
bečica 5 (od katerih 3 izven obči
ne), infekcijsko vnetje jeter 7 (od 
katerih 2 izven občine), akutni oklep
ni revmatizem 1.

Štiriindvajset let je že minilo, od-i Dramo Gorkega *Na dnu» ie 1 
kar je Giorgio Strekler, Tržačan po I skrbno razčlenitvijo posameznih v'
rodu, ustanovil v Milanu s Paolom 
Grassijem znameniti in polemični 
tPiccolo Teatro della Citta di Mi
lano* ter si za prvo predstavo iz
bral dve, prav tako znameniti dra
mi: fMalomeččani» in »Na dnu* 
Maksima Gorkega.

Zlasti velik odmev je imela dru
ga predstava, v katero je Strehler 
vložil s temeljito pripravo vsa svo
ja teoretična in praktična spozna
nja B. Brechtu, in v njej, kot sicer 
tudi v vseh nadaljnjih delih, ki jih 
je pripravil, uveljavil sociološke in 
kritične aspekte ter prvine tepske- 
ga gledališča*.

Skoraj četrt stoletja je torej za 
nami in danes se G Strehler, po
tem ko je zapustil rPiccolo* in pred 
tremi leti ustanovil politično in bor
beno «Gledališče akcije*, spet vra
ča h Gorkemu, k drami *Na dnu*, 
ki ga je tako ali drugače morala 
silno prizadeti, da se je odločil po
iskati nov pomen, nov življenjski 
izraz junakom, ki jih razkrajajo 
dosledni nihilizem in ki se zaradi 
bridke usode neke življenjske kon
dicije borijo vsak dan za svoj člo
veški (ne življenjski) obstoj.

Zakaj? čemu? Ali gorkijevski ju- 
miki, razbojnik Satin na priliko, ali 
igralec ali starec Luka ne govorijo 
dovolj jasno o svoji bedi, o svoji 
(ne)svobodi, o svoji bolesti, ki ji ni 
konca, zakaj ukoreninjena je že od 
davnih časov?

prizoritvenih elementov razdelil * 
majhne, skorajda zaključne en°’?‘ 
ter jih podprl z nemirnim gomevP 
njem človeške črvadi, s prepir 
njem natančno izdelanih monoloOot' 
s komaj zvenečo bolestjo ter 
noveljavno osamljenostjo. Samo dv<> 
krat je izšel iz te *končnoveljo^ 
sti*: pri umoru gospodarja noftj\ 
ga zatočišča (tu se osamljenost J* 
nadoma razblini in vsi tako ali & 
gače spoznajo v sebi — človek01, 
in pa ko Satin i žlahtnimi mish^. 
pove, da edino človek je prava 
niča, da edino on je svoboden L 
prav zato je treba vedno sp°®1 
vati človeka.

Tu je torej ključ celotne up^
ritve. človek, ki je kljub svoji J1?
izmemi bedi, le vedno človek.

Da, njihovo tarnanje je odkrito 
in njihove metafizične sanje (ali 
blodnje) o pomembnosti človeka,
kot svobodnega bitja, so upraviče-

•hlapne. Nedoslednost in režijska ohlap
nost vseh dosedanjih uprizoritev 
»Na dnu* pa tiči nekje drugje, v 
prepričanju, menda, da je treba te 
bedne življenjske odpadke predsta
viti kar .najbolj surovo naturaliitič- 
no, njihove, včasih celo ‘patološke 
izbruhe pa pripisati ruskemu reli
gioznemu misticizmu.

Strehler se je z najnovejšo po
stavitvijo *Na dnu*, ki smo jo pred
sinočnjim gledali v Rossettiju v 
izvedbi tGledališča akcije*, trdno 
odločil prekiniti s takimi šablonski
mi, ponekod celo lažnimi uprizorit
vami, ki vzbujajo i> gledalcih po
milovanje, ne privedejo pa jih do 
tega, da bi se sami pomilovali.

svoboden človek se ne prepušča Q 
sticizmu, ne veruje v to, da je ^ 
den czato, ker je*, po neki življ^. 
ski kondiciji. Takega človeka 0*1,. 
šča beketovsko spoznanje, da 
da le pride čas, tudi jutri, ko 
ne ve se kdo, uničil krivičen dru 
beni red, sistem in dal tudi # 
ljudem svoje mesto pod sonet1*. 
Strehler se seveda pri tem upr0., 
čeno sprašuje in vprašanje P°*rL. 
je. Vendar Godot ve bo nikoli 
šel? Nič zato. Svoboden človek ? 
vse in tudi najbolj neuslišano W 
penjenje najde svoj odmev in raP.
mevanje.v ljubezni do življenjm 
veri, zakaj tkako lepo je, kl,V: 
vsemu, čutitrse — človek in ved*1'
da pomeni biti človek — vse!*

Dasiravno se mi, spričo pose^ 
ga pomena, ki ga ima ta predst° 
le in izključno zaradi Srehlet)*r, 
mojstrske postavitve, zdi odveč * 
menjati nastopajoče igralce, se 
omejil le na tri, štiri igralce, ki\ 
me po svojem bogastvu izraz°. 
elementov posebno prevzeli. Ti f' 
Marisa Fabbri kot gospodinja, G*0:, 
carlo Dettori kot igralec, Anta° 
Battistella kot Luka ter Franco 
ziosi kot Satin.

Golo in sivkasto sceno, Pod<
zapuščenemu in razpadajočemrt® ^
dru, je zasnoval Ezio FrigeriOi 
je poskrbel tudi za kostume, r -
mrcvarjenj, bolestni zvoki po 
bili delo Fiorenza Carpija.
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